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I. Spole� nost, politické d� ní a hospoda� ení radnice  

 

V první kapitole kroniky za rok 2013 se zam�� íme na významné politické události uplynulého 

roku, které bu�  p�ímo souvisely s komunálním politickým �ivotem, nebo se významn�  podílely 

na politické rovin�  �ivota místních obyvatel. P�edstavíme si zde n� které d� le�ité okam�iky do-

týkající se hospoda�ení M�  Praha 5, mediální kauzy, které místní politikou ot�ásly, ale i další 

zajímavosti z fungování radnice a ob� anské spole� nosti.  

 

Volba prezidenta � R a její pr� b� h na Praze 5 

Do nového roku 2013 vstupovali ob� ané Prahy 5 ve výsostn�  politické atmosfé�e, kterou m� la 

na sv� domí v� bec první p�ímá volba prezidenta v historii � eského státu. P�ímou formu výb� ru 

hlavy � R schválil senát v únoru 2012 a první kolo voleb se konalo 11. a 12. ledna následujícího 

roku. P�ihlásilo se celkem 20 uchaze�� , nicmén�  n� kte�í ješt�  p�ed volbou své kandidatury 

stáhli a ministerstvo vnitra u 11 uchaze��  registraci zamítlo pro údajné nespln� ní n� kterých zá-

vazných podmínek. Pouze Jan�  Bobošíkové se prost�ednictvím stí�nosti podané u Nejvyššího 

správního soudu poda�ilo rozhodnutí ministerstva zvrátit a k volb�  bylo poté p�ipušt� no 9 

kandidát� . 

  

 
Starosta M�  Praha 5 Ing. Miroslav Zelený p�i první p�ímé volb�  prezidenta � R 

Agenturní p�edvolební pr� zkumy dlouhodob�  favorizovaly Jana Fischera, jeho� kolem 

p�elomu prosince a ledna v pr� zkumech p�edstihl Miloš Zeman. V 1. kole hlasování nezískal 
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�ádný z kandidát�  absolutní v� tšinu platných hlas� . Do druhého kola postoupil s nejvyšším 

po� tem hlas�  Miloš Zeman a oproti pr� zkum� m p�ekvapiv�  Karel Schwarzenberg. Ve 2. kole 

pak zvít� zil, tentokrát v souladu s p�edvolebními pr� zkumy, Miloš Zeman, a byl tedy zvolen 

prezidentem � eské republiky na funk� ní období do roku 2018. Celorepubliková volební ú� ast 

v prvním kole � inila 61,31%, ve druhém 59,1%. 

 Na Praze 5 p�edvolební kampa�  nijak zásadn�  nerezonovala a omezila se v podstat�  na 

pozitivní, ale i negativní billboardovou formu, z nich� asi nejagresivn� ji p� sobily billboardy 

proti n� kdejšímu ministerskému p�edsedovi Janu Fischerovi, shodou okolností obyvateli M�  

Praha 5. V celkem 81 volebních okrscích na Praze 5 se k první volb�  dostavilo p�es 64 % vo-

li �� , tedy mírn�  nad celorepublikovým pr� m� rem, a své hlasy rozd� lili mezi kandidáty násle-

dujícím zp� sobem:  

 

Kandidát Strana Po� et hlas� % 

Schwarzenberg KarelTOP 09 18 409 48,49

Zeman Miloš SPOZ 5 496 14,47

Dienstbier Ji�í � SSD 3 927 10,34

Fischer Jan BEZPP 3 590 9,45 

Franz Vladimír BEZPP 2 551 6,72 

Fischerová Ta� ana KH 1 336 3,51 

Roithová Zuzana KDU-� SL1 277 3,36 

Sobotka P�emysl ODS 956 2,51 

Bobošíková Jana SBB 417 1,09 

 

Ve druhém kole pak p�išlo 63% voli�� , tedy o procento mén� , ne� v kole prvním. Ze všech 81 

okres�  zaznamenala nejvyšší volební ú� ast 79% komise � . 344 (Peroutkova), zatímco nejmen-

ší zájem projevili voli� i u komise � . 318 (Grafická), kde se k urn�  dostavilo pouhých 38% 

oprávn� ných ob� an� . Jednozna� ným vít� zem ve všech volebních místnostech na Praze 5 se stal 

kandidát Karel Schwarzenberg s celkem více ne� 70% (26.710 hlas� ), Miloš Zeman získal 

10.936 hlas� . Nejvíce hlas�  (80%) získal K. Schwarzenberg v Jinonicích (U Tyršovy školy) a 

v komisi � . 315 v Duškov�  ulici, nejmén�  naopak (55%) na Chaplinov�  nám� stí na Barrandov� . 

 Na stránkách radni� ního m� sí� níku hodnotila v� tšina p�edstavitel�  místních zastupitel-

ských klub�  zavedení p�ímé volby kladn� . N� které ale zklamal nap�. zp� sob vedení volební 

kampan� : „Ze všech stran se ke mn�  valil jen virtuální obraz ka�dého z kandidát�  velmi dob�e 
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vytvá�ený nejlepšími mediálními profesionály. Zjistit cokoliv jiného mimo prezentovanou vir-

tuální realitu bylo prakticky nemo�né,“ uvedl RNDr. Milan Macek, CSc. Marek Kukrle zase 

p�ipomn� l silnou rozpolcenost spole� nosti, zp� sobenou i „vinou silné mediáln�  kampan� .“ 

 

 

Billboardy proti kandidátu Janu Fischerovi bylo mo�né spat�it i na území Prahy 5 

 

Naopak pochvalu si zaslou�ila p�ipravenost a profesionalita Ú�adu M�  Praha 5, proje-

vená p�i organizaci voleb, kterou ve svém sloupku vyzdvihl JUDr. Petr Lachnit. V n� kterých 

komentá�ích ovšem vedle prezidentských voleb došlo také k reflexi politické situace na místní 

rovin� . Mgr. Martina Atlasová z TOP 09 poukázala na skute� nost, �e prezidentem byl zvolen 

kandidát politické strany a p�i té p�íle�itosti upozornila na � etnou migraci mezi zastupiteli M�  

Praha 5: „Vá�ím si nezávislých, kte�í kandidují jako nezávislí. Nerozumím však t� m, kte�í jsou 

zvolení jako „závislí“ a poté se z nich stanou „nezávislí.“ „Nezávislí“ na � em? Na stran� , za ni� 

byli zvoleni? Na hodnotách, s nimi� šli do voleb?“ Tento komentá� souvisel s nedávnou pro-

m� nou, kterou si prošlo zastupitelstvo a vedení M�  Praha 5.  

 

Aktualizace programového prohlášení Rady M�  Praha 5  

Jestli�e se podzim roku 2012 vyzna� oval silnými politickými ot�esy, které zasáhly radnici M�  

Praha 5 po odvolání místního starosty MUDr. Radka Klímy, a následn�  vyvrcholily rozpadem 

dosavadní vládnoucí koalice poté, co její �ady opustila � ást � len�  z místních zastupitelských 

klub�  TOP 09 a Strany zelených, pak pro rok 2013 m� �eme konstatovat relativní stabilizaci 

pom� r� . Politická transformace, kterou v prosinci odstartovala volba nového starosty v osob�  
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Ing. Miroslava Zeleného, se p�iblí�ila vyšší transparentnosti po� átkem února 2013, kdy došlo 

ke zve�ejn� ní aktualizovaného programového prohlášení Rady M�  Praha 5. 

Zmín� ný dokument, p�edlo�ený zastupitelstvu m� stské � ásti dne 7. února, deklaroval 

snahu vedení radnice „znovu prosadit dobré jméno a presti� m� stské � ásti Praha 5 a � init tak 

v souladu s po�adavky všech jejích obyvatel.“ Zárove�  v n� m byly publikovány prioritní cíle 

nového vedení, které si p�edsevzalo splnit do konce volebního období, tedy p�ibli�n �  do druhé 

poloviny roku 2014. Vedle vytvo�ení stovek nových míst pro d� ti v mate�ských školách zde 

nalezneme nap�. projekt na vytvo�ení ambulance v centrální � ásti Smíchova, revitalizaci ve�ej-

ných prostranství na panelovém sídlišti Barrandov, podporu vytvo�ení ubytovacích prostor pro 

seniory apod. 

 

Ustavení klubu Uzdravme naši politiku    

Druhý krok k vyjasn� ní politických pom� r�  na radnici p�edstavovalo zalo�ení klubu s ne-

tradi� ním názvem „Uzdravme naši politiku“ (UNP), který spole� n�  s � SSD a VV vytvo�il jádro 

staronové koalice na radnici M�  Praha 5. Nový klub se konstituoval na p�elomu b�ezna a dubna 

2013 zprvu v po� tu 16 (posléze 18) zastupitel�  na � ele s Jaroslavem Nedv� dem (d�íve � SSD), 

jakkoli úst�ední postavu p�edstavoval starosta Ing. Miroslav Zelený (d�íve TOP 09).  

Do klubu vstoupili postupn�  n� kdejší zastupitelé z místních stranických klub�  TOP 09, 

dále � SSD, VV nebo n� kte�í nezávislí (d�íve ODS).1 Jako motivace pro zalo�ení klubu UNP 

byla ve�ejnosti prezentována „absolutní nespokojenost se sou� asným stavem politických stran, 

politika�ením a neschopnost bývalého i stávajícího vedení hl. m. Prahy �ešit problémy b� �ných 

ob� an� .“ Konkrétn�  p�edák UNP Zelený kritizoval zhoršení dopravní obslu�nosti na území M�  

Praha 5 a aktuální stav ve�ejných komunikací, ale mj. zmínil také kauzu týkající se kontrover-

zního projektu pra�ské Opencard, kterou ozna� il za exemplární d� sledek nefunk� nosti dosavad-

ních vedoucích politických stran a vyzval p�edstavitele komunální politiky ke vstupu do širšího 

politického hnutí UNP. Obsazení rady po zmín� né politické restrukturalizaci zastupitelstva ale 

z� stalo beze zm� ny.  

Reakce ostatních politických subjekt�  na úrovni M�  Praha 5 se nesla pov� tšinou v nega-

tivním duchu. Nap�. � len místní základní organizace Strany zelených ozna� il vybraný název 

klubu za „cynismus“ a chápal jej jako „výsm� ch obyvatel� m Prahy 5.“ Samotný klub pak 

                                                 
1 Krom�  zmín� ných Jaroslava Nedv� da (d�íve � SSD) a Miroslava Zeleného (d�íve TOP09) se k dalším � len� m 
zastupitelského klubu UNP po� ítali JUDr. Tomáš Homola, Marek Kukrle, Ing. Michal Pavel (všichni d�íve VV), 
Jana Mrázková, Bc. Miloslav Mrštík, Miroslav Kazda, Michal Šesták (d�íve � SSD), Mgr. Radka Havlinová, Mgr. 
Jan Hlavá� ek, Ing. Herbert Heissler (d�íve ODS), Mgr. Diana Bubníková, Mgr. Patrik Havlí� ek, Ing. Richard 
Kopá� ek, JUDr. Nad� �da Kratochvílová, Karel Novotný, Ing. Ji� í Vitha. 
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dehonestoval coby „ú� elový slepenec levice a pravice.“ To nakonec do jisté míry potvrdil sám 

starosta, který ale nabídl odlišnou perspektivu s tím, �e „v politice ve finále nezále�í na tom, 

zda je d� laná zleva, � i zprava, ale zda je d� laná dob�e, ve prosp� ch lidí.“ O tom, jestli se politika 

v páté m� stské � ásti provádí ve prosp� ch místních obyvatel, mohly jednotlivé kluby rozvinout 

diskuzi u� p�i schvalování rozpo� tu pro rok 2013.  

 

Rozpo� et pro rok 2013 

Schválením rozpo� tu pro rok 2013 se Zastupitelstvo M�  Praha 5 zabývalo na svém 22. zase-

dání 7. února 2013 a nakonec byl p�ijat v� tšinou hlas�  s p�edpokládanou p�íjmovou stránkou 

ve výši 581,5 milionu K�  a s výdaji dosahujícími sumy 712 mil. K� , � ím� došlo k navýšení 

výdajové cifry oproti minulému roku v �ádech desítek milion� . 

Na plánovaném 130 mil. schodku se m� l podepsat jednak pokles transfer�  z rozpo� tu 

státu a z hl. m. Prahy, ale také sní�ení plánovaných p�íjm�  vlivem legislativních zm� n, podle 

kterých nap�íklad poplatky a odvody z herního pr� myslu a loterií u� nesm� ly být v rozpo� tu 

zahrnuty. I z t� chto p�í� in se m� lo k uhrazení výdaj�  vyu�ít celkem 70 mil. K�  z fondu Rezerv 

a rozvoje M�  Praha 5. Podle starosty Miroslava Zeleného bylo mo�né schválený rozpo� et 

ozna� it za „rozvojový z hlediska budoucnosti M�  Prahy 5, „proto�e se poda�ilo „zdvojnásobit 

objem investic z lo� ských 78,5 mil. K�  na letošních 161,1 mil. K� .“ Z nich m� l na jednotlivé 

oblasti p�ipadnout následující podíl:  
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Z celkové výdajové sumy 32 mil. K�  dislokovaných v kapitole Kultura se m� lo kon-

krétn�  nap�. 1,5 mil. K�  pou�ít jako p�ísp� vek na � innost Švandova divadla, další peníze pak 

na provoz knihovny v Ostrovského ulici, ale podpo�eno m� lo být i po�ádání tradi� ních kultur-

ních akcí jako sout� � mladých interpret�  Talent Prahy 5, koncert u p�íle�itostí výro� í Josefíny 

Duškové, nebo Dny evropského d� dictví. Na granty a zájmovou � innost pak bylo vy� len� no 

okolo 750 tisíc K� . 

Velká � ást prost�edk�  byla jako ka�dý rok vy� len� na na školství, ve kterém M�  Praha 

5 figuruje jako z�izovatel pro n� kolik místních základních a mate�ských škol. V plánu bylo 

vybavení nedávno postavené sportovní haly na squash v areálu FZŠ V Remízku, nebo zate-

plení fasády, terasy a vým� na oken v MŠ Podb� lohorská. � ást prost�edk�  se m� la pou�ít na 

rekonstrukci objektu bývalé základní školy na �vahov� , nebo na jiné opravy a rozvoj škol z�i-

zovaných m� stskou � ástí (v� etn�  dokon� ení v lo� ském roce plánované opravy dla�by v FZŠ 

Drtinova), a to v celkové výši 22,5 mil. K� . 

 Další prost�edky m� ly jít i do ochrany �ivotního prost�edí a m� stské zelen� . Nemalé 

náklady pak souvisely také s plánovanou revitalizací p� ších zón na sídlišti Barrandov, která se 

m� la uskute� nit od Tilleho nám� stí po ulici Št� pa�ská a dále a� k Trnkovu nám� stí. 

Jiné z výdaj�  pak m� ly sm�� ovat nap�. do z�ízení a provozování léka�ské slu�by první 

pomocí, která m� la nalézt uplatn� ní v centrální � ásti Smíchova, nebo do projektu vybudování 

malometrá�ních byt�  a z�ízení penzionu pro seniory.  

P�edstavitel vládnoucí koalice Mgr. Patrik Havlí� ek ocenil strukturu rozpo� tu a velké 

plus spat�oval nap�. i v nalezení prost�edk�  „na grantovou podporu v mnoha oblastech, v� etn�  

podpory podnikatel� , sociálních slu�eb a volno� asových aktivit.“ Jakým zp� sobem hospoda-

�ení M�  Praha 5 v roce 2013 dopadlo, se ale definitivn�  uká�e a� v roce 2014 po schválení 

záv� re� ného ú� tu. 

Oproti tomu tvrdou kritiku sklidil schválený rozpo� et od zastupitelského klubu TOP 09, 

který ústy Marie Kolovratové poukázal na trvalé sni�ování p�íjm�  a neadekvátní reakci na tuto 

skute� nost ve výdajové stránce. Mimo jiné varovala, �e p�íjmy z privatizace budou klesat a „ji� 

nyní rozpo� et vykazuje skrytý deficit, který bude t�eba � asem krýt z rezerv a postupn�  m� �e 

dojít ke zvyšování schodk� , jejich� financování by si m� stská � ást nemohla dovolit.“ Konkrétn�  

pak napadla stále rostoucí polo�ky na úklid, údr�bu ve�ejné zelen�  a na informa� ní technologie, 

„které navíc vykazují dost netransparentnosti.“ Také zastupitelé ODS nebyli spokojeni a za-

stupitel z klubu Strany zelených (SZ) RNDr. Jan Martinec, CSc. zmínil jako vrchol zbyte� ného 

plýtvání nap�. navýšení paušálu na pohonné hmoty pro p�edsedy komisí a uvedl, �e „chybí jasná 

p�edstava, co se bude dít, a� nemovitosti radnici dojdou.“ Chování vedení, pokud jde o roz-
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po� et, se do� kalo nesouhlasu i od RNDr. Milan Macek, CSc. z KS� M, který praktikovaný sys-

tém „po nás potopa“ odmítl podporovat. Ve svém p�ísp� vku se dotknul i obzvláš�  o�ehavého 

tématu, které se záhy prom� nilo v další z významných kauz M�  Praha 5, sledovanou posléze 

celostátními médii. 

 

Údajné neoprávn� né � erpání náhrad n� kterými zastupiteli M �  Praha 5  

RNDr. Milan Macek, CSc. poukázal na sní�ení p�ísp� vk�  na granty ve chvíli, kdy se zárove�  

po� ítá se 4,5 mil. K�  na „náhrady ušlého výd� lku a�  u� skute� n�  nebo fiktivn�  podnikajícím 

zastupitel� m, ani� by museli ztrátu p�i podnikání jakkoli prokazovat.“ Otázka náhrad se toti� 

dosud více � i mén�  p�echázela ml� ením, alespo�  do chvíle, ne� se v dubnu 2013 toto 

tabuizované téma dostalo do hlavního vysílacího � asu prost�ednictvím po�adu Reporté�i � T. 

� tve�ice zastupitel�  M�  Praha 5 zde byla na�� ena z podvodu, kterého se m� li dopustit tím, �e 

si i p�es trvající zam� stnanecký pom� r nárokovali a odebírali náhrady, vyplácené z místního 

rozpo� tu. Ty ale m� ly slou�it práv�  jen jako ušlý zisk pro osoby � inné v podnikání.  

 Rozho�� ení ve�ejnosti nad touto skute� ností a nad situací v M�  Praha 5 ješt�  umocnilo 

zjišt� ní, �e zde takto vyplácené peníze dosahovaly nesrovnateln�  vyššího objemu, ne� tomu 

bylo v ostatních m� stských � ástech hl. m. Prahy. Ten se v páté � ásti dlouhodob�  pohyboval 

okolo 5 milion�  K� , které si mezi sebe rozd� lovalo jen okolo 15 osob, zatímco nap�. na Praze 

1 se vyplácely celkové náhrady jen v sum�  92 tisíc K�  ro� n�  všem zú� astn� ným. 

 

 

Zastupitelka Petra Šáchova po kauze o neoprávn� ných náhradách slo�ila mandát 
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 Konkrétn�  se kauza týkala zastupitelky M�  Praha 5 Jany Mrázkové, která byla zam� -

stnána na koleji Kajetánka a která se k v� ci vyjád� ila tak, �e radnice o jejím pracovním pom� -

ru byla celou dobu informována a necítí tedy �ádné pochybení. Další „h�íšnicí“ se m� la stát 

Petra Šáchová, zam� stnaná u Církve � eskoslovenské husitské, která se hájila slovy: „Všichni 

v� d� li, �e jsem fará�ka, všichni mn�  �íkali, �e to je tak v po�ádku. V�� te, �e kdybych v� d� la, �e 

to není v po�ádku, tak samoz�ejm�  si nevezmu ani korunu.“ Další dva zastupitelé zmín� ní 

v reportá�i byli zam� stnanec Akademie v� d RNDr. Jan Martinec, Csc. a Ing. Herbert Heissler, 

vedoucí katedry na Vysoké škole finan� ní a správní. Práv�  Heissler si m� l na náhradách p�ijít 

na 300 tisíc K�  b� hem jediného roku. Ten se zpo� átku odmítl ke kauze vyjád�it, ale nakonec se 

p�eci ohradil se slovy: „Já se domnívám, �e jsem �ádnou chybu neud� lal. Pokud m�  volili voli � i, 

kte�í si myslí, �e se místo zastupitele vykonává zadarmo, tak se omlouvám, ale já opravdu ne�iju 

v komunismu (…).“ Svou osobu hájil ve�ejn�  také Jan Martinec, jen� uvedl, �e za celou dobu 

svého p� sobení (okolo 6,5 let) takto obdr�el jen asi 85 tisíc K� , v pr� m� ru tedy p�ibli�n �  13 

tisíc ro� n� . Navíc vše �ádn�  dolo�il a ve svém vyjád�ení uvedl následující:  

„Co se tý� e zp� sobu � erpání náhrad, bylo mi bývalým vedením radnice sd� leno, �e vše je dle pravidel. 

Nikdy m�  té� nikdo z radnice neupozornil na mo�né porušení zákona, a� koliv o m�  bylo všeobecn�  

známo, �e jsem zam� stnán. Je nicmén�  mo�né, �e k pochybení došlo. V sou� asné dob�  dle mých 

informací radnice v této zále�itosti odeslala dotaz na ministerstvo vnitra a zadala právní rozbor celé v� ci 

advokátní kancelá� i. Prohlašuji, �e jsem rozhodn�  nikoho neuvedl úmysln�  v omyl a �e jsem nejednal s 

úmyslem obohatit se nezákonným zp� sobem. Cítím, �e mne reportá�, tak jak byla odvysílána, poškodi-

la.“ 

 Krátce po odvysílání po�adu Reporté�i � T se na � tve�ici zastupitel�  snesla vlna kritiky 

a nap�. ob� anské sdru�ení Ob� ané pro Prahu 5 ve�ejn�  vyzvalo všechny zmín� né k abdikaci, 

p�i� em� Petra Šáchová se záhy (ješt�  p�ed vydáním výzvy k odstoupení) svého mandátu sku-

te� n�  vzdala. Na základ�  n� kterých indicií je p�itom pravd� podobné, �e celá zále�itost nako-

nec skon� í u soudu. 

Vedení radnice Prahy 5 se otázkou náhrad zabývalo a v srpnu 2013 vydalo prohlášení, 

�e se p�ipravuje návrh zastupitelstvu, který by „výrazn�  sní�il“ výši náhrad tzv. neuvoln� ným 

zastupitel� m (t� m, kte�í nejsou s radnicí svázáni pracovním pom� rem), kte�í vykonávají ve�ej-

né funkce. Sní�ení se m� lo stát z tehdy platných 450 K� /hod. na hodnotu 325 K� /hod. S touto 

zm� nou m� la být spojena také p�ísn� jší kontrola vykazovaných hodin a sám starosta Zelený 

k celé v� ci uvedl, �e „n� kte�í zastupitelé zasedají v mnoha komisích a ob� tují mnoho svého 

� asu práci pro radnici. Nicmén�  funkce � lena zastupitelstva a ú� ast v komisích je funkcí v zá-
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sad�  � estnou a odpracované hodiny se neproplácí. Náhrady pouze suplují ušlý výd� lek. „D� -

vodem návrhu na sní�ení náhrad se m� la podle starosty stát rozpo� tová úspora. Zastupitelé 

následn�  návrh vedení na svém 27. zasedání dne 12. zá�í 2013 p�ijali. 

 
Bytová politika 
D� le�itou p�íjmovou oblastí M�  Praha 5 z� stávaly v roce 2013, i p�es pokra� ující privatizaci 

m� stských byt� , nájmy z bytového fondu. Vzhledem k infla� ním vliv� m se otázkou p�ípadné-

ho zvýšení nájm�  zabývala Rada M�  Praha 5 na svém zasedání dne 19. února, p�i� em� došlo 

k rozhodnutí o nezvýšení nájemného v bytech m� stské � ásti o pr� m� rnou ro� nímu míru zne-

hodnocení m� ny, tedy o 3,3 %. 

 Jednalo se tak o další významnou aktivitu v agend�  bytové politiky od prosince 2012, 

kdy došlo ke sjednocení sazeb nájemného v obecních bytech na úrove�  119 K� /m2 m� sí� n� , 

respektive na 102 K�  u byt�  se sní�enou kvalitou. V p�ípad�  plánovaného zdra�ení by nájem 

ve standartním byt�  o rozloze 70m2 zdra�ilo o 275 K� .  

 Doporu� ení ponechat nájemné ve stanové výši zaslala Rad�  M�  Praha 5 také bytová 

komise. „Nechceme ob� any ješt�  více finan� n�  zatí�it, obzvláš�  v dob�  prudce rostoucích cen 

energií i potravin,“ zd� vodnil rozhodnutí radnice starosta Prahy 5 Miroslav Zelený. „Nezvýšit 

nájemné o relativn�  vysokou inflaci nám p� ipadá správné. Zvýšení nájemného navíc znamená i 

nár� st náklad�  na administrativu pro m� stskou � ást,“ dodal zástupce starosty Ing. Ji�í 

Vejmelka. 

 Jak u� bylo zmín� no, pokra� ovala i privatizace a rozprodej byt�  vlastn� ných m� stkou 

� ástí Praha 5. Listopadové zastupitelstvo zase schválilo návrh novelizace tzv. Zásad bytové 

politiky M�  Praha 5, která umo�� ovala ú� inn� jší poskytování slevy nájemného pro seniory a 

sociáln�  pot�ebné. 

 
Personální zm� ny na radnici 

Tak jako ka�dý rok, ani rok 2013 se na radnici M�  Prahy 5 neobešel bez personálních zm� n, 

které si p�iblí�íme v následujících odstavcích. O abdikaci zastupitelky Petry Šáchové v dubnu 

2013 u� jsme se zmínili. 

 

Jmenování nového tajemníka Ú� adu M�  Praha 5  

V únoru se významné zm� ny do� kal také Ú�ad M�  Praha 5, do jeho� � ela na pozici tajemníka 

byl povolán s platností od 1. února 2013 Mgr. Ji�í Radil. „Pan Mgr Ji�í Radil prošel ve�ejným 

výb� rovým �ízením, jeho výb� r odsouhlasil �editel MHMP i Rada m� stské � ásti Praha 5. Jeho 
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jmenování tak prob� hlo dle zákonného postupu. Jde o významný krok v probíhajícím procesu 

stabilizace radnice. P�eji panu Radilovi, aby vykonával svoji funkci dle svého nejlepšího 

v� domí a sv� domí,“ doplnil ke zm� n�  na postu tajemníka starosta Zelený. 

Ji�í Radil se narodil v kv� tnu 1959 a vystudoval St�ední pr� myslovou a �elezni� ní školu 

v Šumperku (obor elektrická trakce a kolejová vozidla). V období 1978 – 1991 vyst�ídal pozice 

od pomocníka strojvedoucího a� po vlakvedoucího. V roce 1991 se pak stal � lenem ODS v kraji 

Olomouc, kde p� sobil jako regionální mana�er. Vysokoškolský titul získal v roce 2011 na 

soukromé Vysoké škole Cevro Institut Praha v oboru Politologie, se zam�� ením na politickou 

ekonomii. Absolvoval odborné stá�e nap�íklad v Kancelá�i prezidenta republiky nebo 

v Evropském parlamentu a od roku 2012 p� sobil jako poradce primátora v Olomouci. Odtud 

pak p�esídlil do pra�ské páté m� stské � ásti. 

V souvislosti s jeho jmenování interpeloval starostu v b�eznu 2013 Mgr. Roman Se-

dlák, který se jej tázal, zda je nový tajemník Ú�adu M�  Prahy 5 stranicky bezpartijní, proto�e 

„dle názoru politické strany TOP 09, vrcholný státní ú�edník na naší m� stské � ásti má být 

nezávislý, tak aby mohl plnit svou roli nadstranicky a efektivn� .“ Starosta Zelený oponoval tím, 

�e zákon o ú�ednících územních samosprávných celk�  nestanoví jako podmínku � i p�ed-poklad 

pro vznik pracovního pom� ru ú�edníka politickou nezávislost a té� politická p�íslu-šnost není 

p�edm� tem výb� rového �ízení do funkce tajemníka. 

 

Zm� na v Rad�  M�  Praha 5  

Ani Rada M�  Praha 5 neprošla rokem 2013 ve svém p� vodním slo�ení. Ke dni 31. srpna toti� 

na svou funkci zástupce starosty rezignoval Ing. Ji�í Vejmelka, p�i� em� mezi d� vody uvedl 

jednak zdravotní problémy, ale i „jiné p�edstavy o zp� sobu vedení radnice.“ Zá�ijové zastu-

pitelstvo vzalo tuto skute� nost na v� domí a na svém 28. zasedání konaném 21. listopadu pak 

povolalo na takto uvoln� nou pozici paní PhDr. Marii Ulrichovou-Hakenovou, která se stala 

novou zástupkyní starosty M�  Praha 5. V následujících odstavcích si p� iblí�íme alespo�  v 

krátkosti �ivotopis této významné osobnosti � eské kulturní a politické scény. 

 Paní Marie Ulrichová-Hakenová se narodila 20. zá�í roku 1948 v Praze jako dcera velmi 

slavných rodi��  – here� ky Marie Glázrové a operního p� vce Eduarda Hakena. V dob�  narození 

malé Marušky �ila rodina Hakenových v Sovových mlýnech u Vltavy, odkud se ale krátce po 

jejím narození odst� hovali na Smíchov, kde paní Marie bydlí dodnes. Po ukon� ení Nerudova 

gymnázia se rozhodovala o další �ivotní cest� . Rozmýšlela se mezi jazyky a psychologií, 

nicmén�  nakonec si podala p�ihlášku na FAMU, kde vystudovala filmovou a televizní drama-

turgii. 
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 V letech 1973 - 1983 pracovala jako redaktorka a dramaturgyn�  v televizním dabingu. 

Od roku 1983 pak byla dramaturgyní � eskoslovenské televize a v roce 1990 se podílela na 

koproduk� ní spolupráci s TV France, RTV Lubla�  nebo polskou televizí. Následn�  nastoupila 

na pozici vedoucí tiskového odd� lení Akademie v� d � R, kde poté p� sobila v letech 1991 - 

1995. Mezi lety 1994 - 2000 byla � lenkou Rady pro rozhlasové a televizní vysílání. Od roku 

2000 pracuje jako nezávislá scénáristka, dramaturgyn�  a noviná�ka. 

 Svou politickou dráhu zahájila Marie Ulrichová-Hakenová kandidaturou do Senátu za 

stranu V� ci Ve�ejné v roce 2008. Za stejný stranický subjekt pak kandidovala i do zastupitel-

stva M�  Praha 5 roku 2010, kdy obdr�ela 4170 hlas� , tedy nejvíc ze všech kandidát�  VV, 

jakkoli z� stala bezpartijní. 

 

Další personální zm� ny  

Personální zm� ny probíhaly také v organizacích navázaných na M�  Praha 5 a kontrolovaných 

zastupitelstvem, jako jsou Nada� ní fond Pragae quinta regione nebo Informa� ní centrum Pra-

ha 5, o.p.s.  

 Správní rada prvn�  jmenovaného subjektu provedla zm� ny v zakládací listin�  Nada� -

ního fondu a to takové, �e rozší�ila po� et � len�  z dosavadních t�í na p� t, zrušila dozor� í radu a 

místo ní ustavila pozici revizora s p� tiletým funk� ním období. Zastupitelstvo M�  Praha 5 pak 

na svém 24. zasedání ze dne 18. dubna 2013 zvolilo dva nové � leny správní rady fondu, a to 

Olgu Menzelovou a Karla Novotného. 

 Nada� ní fond vznikl v roce 2011 za ú� elem získávání finan� ních prost�edk�  od firem, 

podnikatel�  a zámo�ných osob. Takto shromá�d� né peníze mají slou�it ke zlepšení sociální-ho, 

kulturního a sportovního �ivota obyvatel páté m� stské � ásti. Krom�  zm� n stanov a volb�  dvou 

� len�  správní rady došlo v roce 2013 také ke spušt� ní internetových stránek.   

 Pokud jde o Informa� ní centrum Prahy 5, tak na zá�ijovém zastupitelstvu byl na místo 

Lukáše Herolda, který p�edtím odstoupil z dozor� í rady, zvolen Miroslav Kazda.  

 

Interpelace zastupitel�   

Interpelace starosty a vedení m� stské � ásti pat�í k hlavním nástroj� m kontroly výkonné moci 

ze strany zastupitel�  a rok 2013 byl, pokud jde o tuto agendu, velmi bohatý. Nej� ast� ji se in-

terpelace týkaly vnit�ního chodu radnice, otázek privatizace bytového fondu, nové výstavby na 

území M�  Praha 5, investic radnice apod. RNDr. Milan Macek, CSc. hned t� ikrát interpeloval 

ve v� ci ji� zmín� ných náhrad zastupitel� , ale také se zajímal o d� ní okolo Agen-tury Praha 5 
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a.s., která od M�  Praha 5 získala pohledávky za nezaplacené nájemné a její� � innost nále�í 

k dalším kontroverzním témat� m, které byly zmi� ovány ve ve�ejnoprávních médiích. 

Soustavn�  starostu interpeloval také RNDr. Jan Martinec, Csc., a to zejména v otázce 

neustálého odkládání slíbeného zve�ejn� ní audit� , analýz a r� zných studií, které m� ly stát 

ob� any Prahy 5 tém��  14 milion�  K� . K dalším interpelant� m b� hem roku 2013 pat�il nap�í-

klad Mgr. Roman Sedlák, R� �ena Peterková, Mgr. Lucie Vávrová, PhD a mnozí další. Pos-

ledn�  jmenovaná si nap�íklad v interpelaci z dubna 2013 st� �ovala na chod školské komise, a 

to zejména na její slo�ení, které shledávala odborn�  nekompetentní. P�itom se dotkla také 

zále�itosti stranické p�íslušnosti n� kterých zastupitel� : „P�edseda zmi� ované komise pan 

Novotný má kvalifikaci jedinou – a tou je jeho � lenství v sou� asné koalici. Ani se nezmi� uji o 

jeho politické p�íslušnosti, ta se m� ní tak � asto, �e ji nesta� ím sledovat.“ Tuto � lenskou 

„nekonzistenci“ n� kterých zastupitel�  kritizoval ve své interpelaci také pan RNDr. Milan 

Macek, CSc. a dokonce po�adoval vytvo�ení p�ehledné databáze, v ní� by se zaznamenaly 

„pout� “ jednotlivých komunálních politik�  Prahy 5 mezi stranami. I tato otázka se toti� na 

podzim 2013 stala velmi aktuální, nebo�  na konec �íjna byly vyhlášeny volby do Poslanecké 

sn� movny Parlamentu � eské republiky (PSP� R).  

 

Volby do Poslanecké sn� movny Parlamentu � eské republiky 

	 et� zec p�í� in vedoucích k p�ed� asným volbám do PSP� R v �íjnu 2013 zapo� al vládní krizí a 

demisí premiéra Petra Ne� ase v polovin�  � ervna tého� roku. I p�es dohodu tehdejší koalice 

(ODS, TOP 09, LIDEM) v pokra� ování vlády jmenoval prezident Miloš Zeman ú�ednickou 

vládu na � ele s Ji�ím Rusnokem. Krize ovšem pokra� ovala a v� tšina poslanc�  nakonec po�á-

dala prezidenta o rozpušt� ní poslanecké sn� movny, který této výzv�  vyhov� l a vyhlásil konání 

p�ed� asných voleb na dny 25. a 26. �íjen. Do souboje o mandáty se p�ihlásilo celkem 24 poli-

tických uskupení. 

 Celostátn�  nakonec ve volbách zvít� zila � eská strana sociáln�  demokratická, která zí-

skala 20,45 % hlas�  voli��  a 50 mandát� . Na druhém míst�  p�ekvapiv�  skon� ilo hnutí ANO 

2011, stranický subjekt iniciovaný podnikatelem Andrejem Babišem, které obdr�elo 18,65 % a 

celkem 47 poslaneckých k�esel. Na t�etím míst�  se umístila Komunistická strana � ech a 

Moravy a po následovaly bývalé vládní strany TOP 09 a ODS. Do sn� movny se ješt�  dostaly 

Úsvit p�ímé demokracie podnikatele Tomia Okamury a K�es� anská a demokratická unie-

� eskoslovenská strana lidová. 
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 Zajímavé se tyto volby staly pro Prahu 5 nap�íklad kandidaturou hnutí Uzdravme naši 

politiku, které šlo do voleb v rámci volebního bloku s názvem Hlavu vzh� ru (lídrem uskupení 

se stala Jana Bobošíková). P�íslušníky tohoto širšího politického hnutí UNP bylo také n� kolik 

� len�  zastupitelského klubu UNP na Praze 5, v� etn�  starosty Zeleného. M� stská � ást byla je-

jich letáky a billboardy doslova poseta. Hlavu vzh� ru na mítinku po�ádaném na prostranství u 

vstupu do stanice metra And� l podpo�il také exprezident Václav Klaus, který mimo jiné pro-

hlásil, �e „heslo Hlavu vzh� ru je nesmírn�  pot�ebné pro naši zemi. Zase hlavu skláníme, zp� -

sobujeme si to do jisté míry sami naší neuv�� itelnou nevra�ivostí a rozhádaností, v naší zemi 

dosahuje naprosto neznámých rozm� r� .“  

 

 

 

Hlavu vzh� ru, v rámci které šla do voleb také UNP starosty Zeleného, podpo�il Václav Klaus 

 

O to p�ekvapiv� jší se pro mnohé stal mizivý výsledek uskupení na území Prahy 5, kde 

získalo pouhých 228 hlas�  (0,62 %). Vít� zem se v páté m� stské � ásti stala TOP 09 s 26 % hlas� . 

Tém��  15 % získal nová� ek ANO 2011, následované ODS (12,4 %) a t� sn�  v záv� su skon� ila 

� SSD (12,3 %). Z ostatních stran uve� me ješt�  výsledky SZ (7,3 %), která se ovšem do 

poslanecké sn� movny nedostala, KS� M (6,7 %) a nakonec KDU-� SL s rovnými 6 %. 

 



15 
 

 

P�edvolební stánek SZ na Barrandov�  

 

Krom�  tradi� n�  silných stran TOP 09 a � SSD se p�i kampani v naší m� stské � ásti ak-

tivizovali zejména p�íznivci KDU-� SL a Strany zelených, kte�í vyu�ívali pouli� ních stánk�  

k bezprost�ednímu kontaktu s voli� i. Oproti tomu nap�íklad strana ANO 2011 vsadila zejména 

na billboardovou kampa� . 

 

Petice a ob� anská hnutí na Praze 5 
K dokreslení spole� ensko-politických pom� r�  se ješt�  musíme zmínit o aktivitách ob� anské 

spole� nosti. Tam, kde mohou zastupitelé M�  Praha 5 vyu�ívat interpelace v�� i vedení radni-

ce, vyu�ívá ob� anská ve�ejnost právo peti� ního hnutí, jak se ukázalo i v roce 2013. Ob� anské 

sdru�ení za záchranu parku Kavalírka se obávalo další výstavby v této jedné z mála posledních 

souvislých zelených lokalit v horní � ásti Koší�, a tak zaslalo petici na pra�ský magistrát a na 

vedení Prahy 5. 

Petenti poukázali na chystanou p�ístavbu bytového domu ve st�ední, dosud nedot� ené 

� ásti parku. „Dnešní stav parku a p�ilehlého okolí je neut� šený. Lokalita trpí trvalým staveb-

ním terorem,“ píše se v petici. „Soukromí majitelé pozemk� , na nich� je situována ve�ejná 

zele� , se o tyto plochy nestarají. Obyvatelé lokality ji� p �išli o podstatnou � ást parku Kavalír-

ka a nyní �ijí op� t v nejistot� , �e se bude stav� t dál.“ Petici p�itom podepsalo celkem 1010 ob-

� an� , co� je s ohledem na malé vyu�ívání tohoto institutu v � R pom� rn�  vysoké � íslo.  

Miroslav Zelený odpov� d� l v tom smyslu, �e vedení radnice rozhodn�  podporuje sna-

hu sdru�ení o zachování zelen�  a �e pokud se pozemky stanou majetkem m� sta, zajistí M�  je-

jich kultivaci. Vedení Prahy 5 proto po projednání mo�ného dalšího postupu v této v� ci na 
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b�eznovém zasedání zastupitelstva dne 14. 3. 2013, kterého se zú� astnilo i ob� anské sdru�ení, 

pov�� ilo následn�  Jaroslava Nedv� da, aby neprodlen�  zahájil jednání s majiteli dot� ených 

pozemk�  se snahou najít kompromisní �ešení. 

 Další z peti� ních hnutí vyvolala snaha zm� nit vyu�ití � ásti území v lokalit�  p�írodního 

parku Koší�e-Motol p�i kopci Vidoule (Park Vidoule). Rada M�  Praha 5 schválila v druhé po-

lovin�  února 2013 zám� r pronajmout pozemky Ob� anskému sdru�ení Golf Club Praha za ú-

� elem provozování golfového areálu. Podmínkou se ale m� la stát investice GCP do spravova-

ného areálu, stejn�  jako výhradn�  sportovního vyu�ití zmín� ných pozemk� . Zástupce starosty 

Jaroslav Nedv� d zále�itost komentoval slovy: „Vyhov� t jsme se rozhodli hlavn�  na základ�  

dlouhodob�  dobrých zkušeností práce s mláde�í a velmi dobré spolupráci se školami ve spá-

dové oblasti spolu s provozem  akreditovaného tréninkové centra mláde�e. Nadále budou po-

kra� ovat p�ím� stské letní tábory apod. Modernizace a rozší�ení napom� �e zkvalitn� ní práce s 

mláde�í nejen z M�  Praha 5.“ 

 Petici s více jak sedmi sty podpisy zaslala proti rozhodnutí zainteresovaná ob� anská 

sdru�ení na za� átku srpna 2013. Podepsaní ob� ané protestovali proti chystané zm� n�  s tím, �e 

radnice Prahy 5 prosazuje tento zám� r proti zájmu místních ob� an� . 

 Kritika se vedle zm� ny územního plánu týkala také „podivné klientelistické ceny a do-

by pronájmu,“ která m� la � init 25 let s opcí na dalších 25 let. V doprovodném dopise se také 

uvád� lo, �e i „p�es protesty ob� an�  Prahy 5 a Prahy 13 v dubnu 2013 majorita zastupitel�  M�  

Prahy 5 schválila rozsah pozemk�  pro zadání zm� ny, ale nadále ignorovala fakt, �e zm� na 

územního plánu a pronájem území na dlouhou dobu jen pro u�ivatele golfového h�išt�  by 

omezily v území mo�nosti pohybu, rekreace a šetrného sportu pro další u�ivatele.“ 

 Práv�  nespokojenost s vedením radnice a výstup�  zastupitelstva ohledn�  zm� ny územ-

ních plán�  a prodeje obecních pozemk� , které p�edstavují nedostate� nou ochranu „zelených 

lokalit“ proti ziskem motivované aktivit�  developerských firem a podnikatelských subjekt� , se 

staly impulsem ke vzplanutí širší ob� anské nespokojenosti, která dostala výraz v ustavení 

platformy ZaP� t v druhé polovin�  listopadu 2013.  

 

Platforma ZaP� t 

Takto se ozna� ilo uskupení spojující ob� anská sdru�ení, vzd� lávací instituce, bytová dru�stva, 

sousedská sdru�ení i jednotlivé ob� any Prahy 5, kte�í se aktivn�  zajímali o d� ní v páté m� stské 

� ásti. ZaP� t cht� lo podle svého prohlášení zastupovat „zájmy obyvatel Prahy 5, proto�e ty v 

sou� asné dob�  instituce k tomu ur� ené, tedy volení zástupci a ú�ady, nehájí.“ Zárove�  dekla-

rovalo svoji nezávislost na dosavadních politických stranách. 
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 Ve svých obecných po�adavcích zmi� uje transparentní a efektivní komunikaci radnice 

s místními obyvateli a lokálními ob� anskými sdru�eními. ZaP� t chce být jednotící ob� anskou 

iniciativou a na prosazení uvedených cíl�  hodlá vyu�ívat všech legálních prost�edk� , jako nap�. 

aktivní ú� ast na zasedáních volených orgán� , intenzivní komunikaci s ú�ady, otev�ené dopisy, 

petice, referenda, demonstrace a v p�ípad�  nutnosti také trestní oznámení a �aloby. 

Konkrétn�  platforma ZaP� t vystoupila proti plánovaným zástavbám v ulici Na Pláni, na 

stolové ho�e Vidouli a v p�írodním parku Prokopské a Dalejské údolí: „Tyto developerské 

projekty (…) pova�uje platforma ZaP� t za skandální a nep�ijatelné.“ Ambice p�ímo vstoupit do 

komunální politické arény ale platforma doposud neoznámila. Následující subjekty ob� anské 

sféry se staly jejími � leny:  

Cibulka, o. s.; Ekologická a humanitární slu�ba ob� an�  Na Farkán� ; Jinonice Vidoule, o. s. 

Koší�ská Cibula� ka, o. s.; M� churka, o. s.; Ob� ané pro Prahu 5, o. s.; Praha 5 – Radlice o. s. 

Prokopovo, o. s.; P�átelé Bu� ánek, o. s.; P�átelé Malvazinek, o. s.; P�átelé Prokopského a  

Dalejského údolí o. s.; Sdru�ení pro krajinu kolem nás, o. s.; SPOP�P, o. s.; TCP  

Konzervato�, o. p. s.; Mezinárodní centrum tance, o. s.;V� ela�ský spolek park Koší�e Motol 

 

Beseda „Jak fungují sou� asná � eská média“ 

Jedna z akcí M�  Praha 5, která mohla napomoci jak ideám souvisejícím s rozvojem ob� anské 

spole� nosti, tak zorientování se ve sv� t�  politiky a tvorby ve�ejného mín� ní, se konala dne 21. 

kv� tna pod záštitou radního Marka Kukrleho (UNP). Beseda nazvaná „Jak fungují sou� asná 

� eská média“ pod vedením moderátora � eské televize PhDr. Jakuba �elezného prob� hla v 

zasedací místnosti zastupitelstva v 6. pat�e budovy radnice ve Štefánikov�  ulici. Byla ur� ena 

všem ob� an� m Prahy 5, p�i� em� hlavním cílem besedy se stalo seznámení ve�ejnosti s tuzem-

ským mediálním sv� tem.  

 Na otázku, zda jsou dnes média silná, odpov� d� l Jakub �elezný: „Je to pravda, to o té 

síle médií, na druhou stranu pro noviná�e je to obrovská zodpov� dnost“ a dále uvedl, �e nesmí 

lhát a ve ve�ejnoprávních médiích by nem� li ani prosazovat své názory. Jako hlavní úkol mé-

dií uvedl pravdiv�  a objektivn�  informovat o skute� nost. 

 

 



18 
 

Uct� ní památky ob� tí totalitního re�imu a druhé sv � tové války  

D� le�itými akty, které p� ispívají k reprodukci demokratických hodnot, stejn�  jako k názorové 

toleranci uvnit� spole� nosti, nále�í uctívání památek ob� tí re�im� , které z této ideové tradice 

vykro� ily, p�ípadn�  lidí, kte�í v boji proti t� mto re�im� m polo�ili vlastní �ivot. 

 Tyto vzpomínkové aktivity jsou v naší m� stské � ásti spojeny s �adou míst, tzv. míst 

pam� ti, u kterých se spole� n�  scházíme a vzájemn�  se podporujeme v zachovávání etických 

norem, ke kterým tyto památníky odkazují. 

  

 

P. Lachnit a M. Kukrle spolu se synem Jana Kefera p�i pietním aktu na Malvazinkách 

 

Dne 22. února se takový pietní akt konal na h�bitov�  Malvazinky na památku ob� tem II 

sv� tové války a zesnulého astrologa, hermetika a publicisty doktora Jana Kefera, na jeho� 

po� est byl na jeho hrob polo�en kámen z koncentra� ního tábora Flossenbürg, kde Jan Kefer 

v roce 1941 zahynul. Za radnici se vzpomínkové akce zú� astnili radní Marek Kukrle a místo-

starosta Petr Lachnit. P�ítomen byl také syn Jana Kefera, který pod� koval zástupc� m radnice, 

�e vlastenectví jeho otce ocenili. U� v �íjnu roku 2012 byla v míst�  n� kdejšího bydlišt�  Jana 

Kefera na Smíchov�  odhalena na jeho po� est pam� tní deska.  
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Socha na památku Milady Horákové na Smíchov�  nedaleko jejího bydlišt�  

 

Ve � tvrtek 27. � ervna 2013, v den výro� í popravy JUDr. Milady Horákové, zase prob� hlo uct� ní 

památky ob� tí totalitního re�imu, p�i kterém nechyb� lo ani vedení M�  Praha na � ele se 

starostou Miloslavem Zeleným. Pietní akt se konal u pomníku na Újezd�  a na akci se podílela 

Konfederace politických v� z��  � R a hl. m� sto Praha. Krom�  � elných státních a komunálních 

politik�  m� l na akci projev také kardinál Mons. ThLic. Dominik Duka.   

 JUDr. Milada Horáková (* 25. 12. 1901 – † 27. 6. 1950) byla � eská politi� ka, která se 

stala ob� tí justi� ní vra�dy b� hem komunistických politických proces�  v 50. letech minulého 

století za vykonstruované spiknutí a velezradu. Díky své neústupnosti b� hem soudního pro-

cesu se stala symbolem odporu proti totalit�  vládnoucí komunistické strany. Nejvyšší soud 3. 

7. 1968 nezákonný rozsudek zrušil, pln�  rehabilitována však byla a� v roce 1990. Dopl� me 

ješt� , �e její osudy jsou úzce spojeny s územím dnešní M�  Praha 5, kde Milada Horáková i s 

celou svou rodinou od roku 1935 bydlela. 

 

Ud� lení záslu�ných medailí  

Další mo�ností, jak ohodnotit p�íkladné jednání, nebo významný p�ínos spole� nosti, p�edsta-

vuje ka�doro� ní udílení záslu�ných medailí M�  Praha 5. Roku 2013 se slavnostní ceremoniál 

konal dne 9. prosince v Galerii Portheimka, kde bylo rozdáno celkem 8 záslu�ných medailí a 

jedna záslu�ná stuha. Ocen� ní p�evzalo z rukou radních Marka Kukrleho a Michala Šestáka, 

zástupce starosty Petra Lachnita a starosty Miroslava Zeleného celkem 6 ob� an�  narozených, 

�ijících � i pracujících v Praze 5. Mezi ocen� nými byla nap�íklad hudební pedago�ka Bo�ena 

Viskupová, �editelka zmín� né organizace Helppes Zuzana Daušová, dále akademický malí� a 
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grafik profesor Rostislav Van� k, trenér VK Smíchov Luboš Ondrá� ek nebo populární � eský 

filmový a divadelní herec Lud� k Sobota. Byla ud� lena i jedna medaile in memoriam mezi-

vále� nému architektovi Vladimíru Grégrovi. 

Záslu�ná stuha pak byla ud� lena voják� m ze zálo�ních sbor�  za pomoc p�i povodních, 

které zasáhly Prahu po� átkem � ervna 2013. 

 

Povodn�  2013 a Praha 5 

I p�es neustálé politické boje docházelo v roce 2013 také k situacím, kdy p�evá�ilo odhodlání, 

obrazn�  �e� eno, „táhnout za jeden provaz.“ Podobné okam�iky za�ívala pátá m� stská � ást po-

� átkem � ervna, kdy p�íb�e�ní Prahu za� ala ohro�ovat zvýšena hladina Vltavy poté, co rozbou-

�ená �eka dosáhla pr� toku 1000m3/s .  

  

 

Obyvatelé Prahy s nap� tím sledují r� st hladiny Vltavy na náb�e�í nedaleko Jiráskova mostu 
 

 Dne 2. � ervna kolem páté hodiny ranní rozhodla Povod� ová komise hl. m. Prahy o vy-

hlášení 2. stupn�  povod� ové aktivity a jen o pár hodin pozd� ji se z tohoto popudu sešel krizo-

vý štáb na radnici M�  Praha 5. S ohledem na p�edpov��  po� así a p�edpokládané vyhlášení 3. 

stupn�  povod� ové aktivity m� la být následující den uzav�ena ZŠ Ko�enského a MŠ U �elez-

ni� ního mostu. Obyvatel� m v blízkosti b�ehu pak bylo doporu� eno p�eparkovat své automobi-

ly dál od �eky do bezpe� ných zón. Spušt� ny byly také krizové telefonní linky a sestaven se-

znam ohro�ených ulic. V podve� er pak byla svolána v� tšina zam� stnanc�  radnice, kte�í m� li 
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být nápomocni p�i informovaní obyvatelstva a p� i mo�né evakuaci ohro�ených osob. Starosta 

m� stské � ásti Zelený tehdy k situaci uvedl následující:  

�

�V Praze 5 se nebezpe� í povodn�  týká 23 ulic a 284 dom� . Bohu�el prognózy o stavu pr� toku Vltavy 

nejsou p�íznivé. Na hranici 2600 m3/s zahájíme evakuaci, v 18 hodin o� ekáváme pr� tok na úrovni 2000 

m3/s. Naši zam� stnanci v tuto chvíli p� ipravují evakua� ní centrum v ZŠ V Remízku na Barran-dov� , 

obcházejí všechny domy v záplavové oblasti a informují jejich obyvatele tak, aby se mohli na mo�nou 

evakuaci p�ipravit. Zárove�  sestavujeme aktuální seznam osob, kterým v p�ípad�  nutnosti st� hování 

p�ímo pom� �eme, nebo�  nap�íklad nejsou mobilní (…).“ 

  

Radnice také na Ho�ejším náb�e�í nedaleko botelu Admirál organizovala rozdávání 

pytl�  s pískem ob� an� m pro zatarasení tekoucí vody, která se objevila v n� kterých sklepních 

prostorách. Hlavní pomoc se ale netrp� liv �  o� ekávala od pra�ského magistrátu, a to v podob�  

protipovod� ových zábran. 

 

 

Situace v okolí botelu Admirál 

Ty magistrát se zpo�d� ním, za které sklidil kritiku od vedení Prahy 5, za� al instalovat 

a� v pr� b� hu pond� lí 3. � ervna. P�edpov��  po� así tého� dne vypadala o n� co p�ízniv� ji, tak�e 

nemusela být zahájena p� ipravovaná evakuace osob z Ho�ejšího a Janá� kova náb�e�í. 

P�esto povodn�  zp� sobily významná dopravní omezení. Krom�  omezení n� kterých sil-

ni� ích komunikací byla ráno 4. � ervna uzav�ena stanice metra Smíchovské nádra�í. Tého� dne 

v odpoledních hodinách ale nejv� tší nebezpe� í pominulo, za� aly být odstra� ovány protipovod-

� ové st� ny a zahájen úklid a s� ítání místních škod. Rada M�  Praha 5 na svém mimo�ádném 

jednání následn�  schválila rozpo� tové opat�ení v hodnot�  17 milion�  K�  na náklady vzniklé 
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povodn� mi. Vedení radnice také uvolnilo peníze pro neziskové organizace a �ivnostníky, kte�í 

byli záplavou poškozeni, jako nap�íklad sportovní kluby na Císa�ské louce. 

V Informa� ním centru pak pod vedením Bc. Miloslava Mrštíka byla vyhlášena sbírka 

pot�ebných dezinfek� ních a � isticích prost�edk� , rukavic, koš� at, kbelík�  a dalších pot�eb pro 

odklízení vzniklého nepo�ádku. Povodn�  2013 tak op� t prokázaly solidaritu místních ob� an�  a 

p�ipravenost � len�  záchranných slo�ek, ale také schopnost radnice zvládat krizové situace. 

To ostatn�  konstatoval v anket�  zam�� ené na povodn�  i p�edstavitel radni� ní opozice 

Mgr. Roman Sedlák, který uvedl, �e m� l mo�nost osobn�  vid� t, „jak se ú�edníci a vedení 

radnice podílelo aktivn�  na �ešení vzniklé situace, a lze konstatovat, �e ob� ané Prahy 5 mohou 

být spokojeni se svými zastupiteli a ú�edníky.“ Také Petr Lachnit kladn�  hodnotil veškerá 

p�ijatá opat�ení, p�ipomn� l ale n� které výhrady „ke spolupráci s dalšími orgány m� sta,“ � ím� 

m� l pravd� podobn�  na mysli konflikt s magistrátem ohledn�  instalace protipovod� ových 

zábran.  Ing. Ond�ej Velek zase ve svém sloupku p�ipomn� l, �e je nutné dohodnout se 

s vlastníky ne-movitostí v záplavovém území na zásadních opat�eních, aby p�i ka�dé povodni 

nedocházelo k vysokým škodám a následným �ádostem k odškodn� ní z pen� z da� ových 

poplatník� , nebo�  „stoleté a tisícileté povodn�  se budou pravd� podobn�  opakovat � ast� ji (…).“ 

 
Oslava 110. výro� í povýšení Smíchova na m� sto 

Datum 22. února je pro historickou obec Smíchov, dnešní jádro M�  Praha 5, významným, ne-

bo�  tého� dne v roce 1903 získalo od císa�e Františka Josefa I. ud� lení statusu m� sta. Kulatiny 

této události m� stská � ást nále�it�  oslavila v sobotu 23. února v parku Portheimka, kde bylo 

mo�né shlédnout vystoupení flašinetá��  a eskamotér�  na ch� dách, zpívaly se staro� eské písn�  

kapely Švejk band, hrálo se divadlo a nakonec p�išel i kouzelník. Sou� ástí slavností se stala i 

ukázka tradi� ních lidových �emesel, prvorepubliková pou� ová st�elnice a pochopiteln�  nechy-

b� lo ani teplé ob� erstvení. I p�es chladné po� así a padající sníh se nakonec mnozí z místních 

obyvatel k slavnostem dostavili. 
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Po� así slavnostem skute� n�  nep�álo 

 

 Kdo m� l zájem o hlubší poznání okolností povýšení Smíchova na m� sto, ten se zase 

mohl zú� astnit historické p�ednášky po�ádané ve � tvrtek 21. února v prostorách Informa� ního 

centra. A jak to tedy vlastn�  s povýšením Smíchova skute� n�  bylo? 

Na po� átku našeho vypráv� ní, n� kdy okolo roku 1818, sestávala víska Smíchov pouze 

z n� kolika desítek dom� , obývaných z v� tší � ásti �emeslníky cechu tkalcovského a klobou� ni-

ckého, dále z letohrádk�  nále�ících šlechtic� m a zámo�ným m� š� an� m, kte�í zde v rozlehlých 

zahradách trávili letní � as, ale u� v této dob�  bychom zde nalezli i pionýry ohlašující p�íchod 

nového v� ku - v� ku uhlí a páry. Zahrady po � ase vyst�ídaly tovární dílny, narostla populace a 

rozmohl se pracovní ruch, který zm� nil n� kdejší oázu klidu v nep�íliš vábnou p�edm� stskou 

obec. Tou se také v roce 1838 Smíchov skute� n�  stal na výslovné povolení císa�e Ferdinanda 

V. Na charakter a vzez�ení osady to ale prozatím vliv nem� lo, a tak ješt�  v polovin�  19. století 

p�ipomínal Smíchov cokoli, jen ne m� sto, kterým se však brzy za� al svévoln�  nazývat. Dejme 

ale prostor sv� dk� m on� ch � as� : „Smíchov byla dlouhá, rozházená tovární ves, která táhla se 

mezi p�íkopy, zdmi, neúhlednými domky (…), polo zapadlými baráky, mezi nimi� tu i tam se 

vypínala výstavn� jší budova (…). Tovární � tvr�  podle cesty byla a� dosud jediná klikatina 

úzkých, ne� istých uli� ek.“ P�esto se za n� kolik desetiletí zm� nil Smíchov k nepoznání. 
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Pr� myslový Smíchov v 19. století 

 

Motorem dalšího rozvoje se stal dostatek zastavitelných pozemk�  a poptávka po nich, 

kterou �ivil dosud nevídaný popula� ní boom. V�dy�  b� hem pouhých padesáti let se po� et 

obyvatel Smíchova zdvacetinásobil. Také pr� myslová výroba zde v druhé polovin�  19. století 

dosáhla zenitu, � emu� napomohlo vybudování p�ímého �elezni� ního spojení s uhelnými reví-

ry. Výstavba moderních domovních blok� , vydlá�d� ní a úprava ulic, nebo vzty� ení kostela sv. 

Václava v samém srdci p�edm� stí, to vše prom� nilo obraz místa a u� inilo z d�íve nevzhledné 

obce �ádanou lokalitu. 

A tak se na konci století m� �eme v dobovém tisku do� íst o nes� etných d� vodech, pro�  

hledat obydlí práv�  v tomto p�ím� stském zákoutí, které „se vyšinulo b� hem krátké doby tak 

daleko, �e poskytuje obyvatel� m svým veškeré výhody, je� vzorn�  z�ízené velké m� sto 

poskytovati m� �e; má�  svou vlastní vodárnu, (…) po celém m� st�  upravenou dla�bu, která ve 

vzorné � istot�  je udr�ována (…), má dále svou elektrárnu, která osv� tluje skv� le m� sto (…) a 

v blízkosti m� sta nalézají se parky.“ Dovídáme se dále, �e „poloha m� sta Smíchova 

v zdravotním ohledu je jedna z nejznamenit� jších (…), má po v� tšin�  znamenitou vodu, (…) 

hojnost vzd� lávacích ústav� “ a „sluší upozorniti na to, �e na Smíchov�  palivo jest levn� jší ne� 

v Praze a ostatních p�edm� stích.“ Zkrátka místo k pohledání! A tak není divu, �e se p�edstavitelé 

smíchovské radnice dmuli pýchou nad úsp� chy své obce. Kdy� se roku 1901 p�i své návšt� v�  

císa� František Josef I. dotázal starosty Aloise Elhenického, zda je Smíchov „velké m� sto“, 

mohl tento sta�i� kému mocná�i s radostí odv� tit, �e jen v minulem desetiletí vzrostlo „skoro o 

polovici.“ 



25 
 

O to více rozpak�  zp� sobilo v následujícím roce zjišt� ní, �e Smíchov vlastn�  �ádným 

m� stem není! S touto zprávou p�edstoupil p�ed obecní zastupitele starosta Elhenický poté, co 

se jako marnou ukázala snaha nalézt v archivech povyšující dekret. Publicistika vše nále�it�  

rozmázla a v Národních listech si neodpustili jízlivé poznámky na adresu sebev� domé osady a 

jejích obyvatel, kte�í „ode dneška �ijí pod dojmem p�ekvapení, �e nejsou m� š� áky, nýbr� �e 

bydlí v obci, která nemá pra�ádného práva u�ívati ozna� ení m� sta.“ Pochopiteln�  se za� ala 

rozvíjet ve�ejná diskuze nad otázkou, jak se pomýlená p�edstava o statutu obce rozší�ila, p�i-

� em� asi neblí�e k pravd�  z� stává hypotéza, �e celá zále�itost má po� átek u� v 60. letech 19. 

století. Tehdy se místní obyvatelé v zákonu o sn� movních volbách do� etli, �e m� sta Smíchov 

a Karlín vybírají poslance a „kde se toto ozna� ení vzalo, nikdo nepátral, ale v�ilo se záhy.“ A 

tak i v dalších legislativních normách býval Smíchov titulován m� stem a stejn�  se o n� m p�i 

svých návšt� vách vyjad�oval císa� i ostatní vrcholní p�edstavitelé státu. P�esv� d� ení o statutu 

obce se následn�  p�enášelo z generace na generaci, a� nakonec nikdo o této v� ci nem� l d� vod 

k pochybám. 

Na konci roku 1902 se smíchovští zastupitelé rozhodli celou patálii co nejrychleji vy�í-

dit, a to �ádostí k císa�i o oficiální povýšení osady na m� sto. Cesta k mocná�i ale tehdy vedla 

p�es ú�ad místodr�itele � eského království, zastávaný hrab� tem Coudenhovem, který nechal 

celou zále�itost nejprve posoudit relevantními institucemi. Hierarchicky nejvýše stál Zemský 

výbor, na � ele se zemským maršálkem, který souhlasil u� koncem ledna 1903 s kladným vy�í-

zením �ádosti, jevící se „v ka�dém sm� ru od� vodn� nou.“  

 

 

Povyšovací dekret z února 1903 
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V tuto chvíli radnici u� nic nebránilo po�ádat Františka Josefa I. o laskavé ud� lení 

statusu m� sta, kterého se také Smíchov do� kal nejvyšším císa�ským rozhodnutím z 22. února 

1903. A místní ob� ané se od té doby s � istým sv� domím mohli nazývat plnohodnotnými 

„m� š� áky“, za co� jeho císa�skému blahorodí vzkázali projev dík�  „u stup��  tr� nu,“ jak se za 

� as�  monarchie slušelo a pat�ilo.  

 

 
�
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II.  Výstavba, doprava a podnikání  

 

Historickým exkurzem jsme se rozlou� ili s první kapitolou kroniky za rok 2013 a nyní se za-

m�� íme na diskutované otázky související s p�estavbou, nebo zcela novou výstavbou na území 

M�  Praha 5, na dopravní zm� ny, ale také na oblast podpory podnikatelských aktivit a na tyto 

aktivity samotné. Poradními orgány Rady M�  Praha 5 jsou v t� chto oblastech mj. zejména 

Komise územního rozvoje a Komise dopravní. 

 

Otazníky nad smíchovským lihovarem 

V ranních hodinách, dne 26. � ervna 2013, zaslechli lidé práv�  se nacházející v prostoru mezi 

zlíchovským kostelíkem a smíchovským nádra�ím ohlušující ránu a následný t�esk padajících 

sutin. Nad komplex pr� myslové památky se vznesl mrak prachu, který se ale po pár minutách 

rozptýlil. P�ivolaní hasi� i zjistili, �e došlo ke z�ícení � ásti starého lihovaru, ale našt� stí, jak se 

ukázalo, v opušt� ném areálu nikdo nebyl. Vyšet�ovatel Hasi� ského záchranného sboru Libor 

Hladík uvedl, �e došlo k zajišt� ní místa a k jeho ohrani� ení páskou proti vstupu. V minulosti se 

u� p�itom � ást lihovaru sesula, p�esto doposud nedošlo k zajišt� ní zbývajících budov. 

 

 

� ást lihovaru p�ed z�ícením  

 

 Památka pocházející z 19. století na sebe tímto zp� sobem znovu upozornila, nicmén�  

nezdá se, �e by to kompetentní kruhy vytrhlo z ne� innosti. U� v roce 2012 p�itom prob� hla 

ve�ejná panelová diskuze, zorganizovaná ob� anským sdru�ením Tady není developerovo 



28 
 

(TND), kterou zaštítil n� kdejší starosta M�  Praha 5. Krom�  organizátor�  se diskuze zú� astnili 

zástupci hlavního soukromého investora Smichov Station Development (tandem � D a Sekyra 

Group) Ing. Leoš Anderle, Ing. arch. Boris Red� enkov, dopravní expert Ing. Václav Malina z 

DUA, s.r.o., a odpov� dní zástupci radnice jako JUDr. Tomáš Homola, p�edseda Komise pro 

územní rozvoj, architektka M�  Praha 5 Ing. arch. Elena Lacinová, nebo autor studie zadané 

Prahou 5 Ing. arch. Pantelis Larcou. Debata se týkala p�ipravovaných plán�  investora s rozle-

hlým brownfieldem na jihu Smíchova. 

Kritický postoj k p�edstavenému projektu ale shrnul Mgr. Lukáš Budín (z TND a SZ) 

následovn� : „Navrhovaná výstavba budov pro ve�ejné vyu�ití jako školy, knihovna, radnice 

apod., vypadala sice p� kn�  na papí�e, ale ji� nebylo �e� eno, kdo toto zafinancuje. Zástupci 

Smichov Station se jasn�  vyjád�ili, �e oni rozhodn�  neplánují do takovýchto projekt�  inves-

tovat své peníze. M� l by být jist�  vypracován i konkrétní regula� ní návrh, který by dop�edu 

jasn�  stanovoval konkrétní vyu�ití celkové plochy, tak abychom se nedo� kali jenom kancelá�í, 

betonu a nikoli výtvarné, ale nákupní galerie.“  

 

 

Z�ícení � ásti lihovaru koncem � ervna 2013 

 

B� hem roku 2013 ovšem v této zále�itosti nedošlo k zásadnímu rozhodnutí, jakkoli je 

zcela z�ejmé, �e celý prostor od zmín� ného lihovaru a� k lokalit�  Na Kní�ecí revitalizaci po-

t�ebuje. Ve�ejné pr� zkumy p�itom jasn�  prokázaly, �e v� tšina ob� an�  si v prostoru p�eje ve-

�ejnou zele� .  

A pokud jde o komplex lihovaru, Národní památkový ústav konstatuje, �e údr�ba je zde 

dlouhodob�  zanedbávána, zast�ešení je poškozeno stejn�  jako fasády, okna jsou z� ásti bez 

výplní, tak�e budovami se voln�  prohání vítr, déš�  i sníh. Majitelé se evidentn�  chátráním ma-
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jetku nezabývají, jediným akcioná�em Zlatého lihovaru je toti� firma Goldfin Investments Ltd. 

se sídlem na Panenských ostrovech a tam mají asi jiné starosti, ne� polorozpadlý lihovar ve 

vzdálené � eské republice. 

 

Výstavba na míst�  bývalého areálu Waltrovky 

Oproti tomu rozlehlý komplex bývalé Waltrovky u� má sv� j osud narýsovaný. A to 

projektanty investi� ní skupiny Penta, která areál o celkové rozloze 169 tisíc m2 odkoupila od 

spole� nosti Red Group u� v roce 2012. 	 editel realitní divize Penty v � R tehdy k transakci 

uvedl, �e Waltrovku pova�ují „za jeden z nejlepších brownfield�  v Praze,“ nebo�  je výborn�  

dopravn�  dostupný a voln�  navazuje na vilovou � tvr�  Malvazinky. „Rádi bychom zde v bu-

doucnu postavili novou moderní a velkorysou m� stskou � tvr� ,“ doplnil. 

 

 

� áste� n�  ji� zbouraný areál staré Waltrovy továrny 

 

Stavební práce za� ala Penta v listopadu 2013, poté co získala stavební povolení na pr-

vní fázi projektu, kterou je administrativní centrum Aviatica. Název Aviatica navazuje na pr� -

myslovou historii oblasti a p�ímo odkazuje na jednu z nejvýznamn� jších kapitol její minulosti. 

Továrna Walter, která zde byla vybudována na za� átku 20. století, se ve své dob�  stala jedním 

z nejvýznamn� jších výrobc�  komponent�  pro letecký pr� mysl a špi� kové motory do letadel 

Avia. Ty byly také p�ímou inspirací pro název developerského projektu, který nabídne 27 tisíc 

m2 administrativní plochy a 500 parkovacích míst. Termín dokon� ení je naplánován na první 

pololetí roku 2015. 
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Pokud jde o celý nov�  plánovaný komplex, podle územního plánu musí 1,5 hektaru 

z celkových 16,5 hektar�  pokrývat park. Na dalších p� ti hektarech, p�edevším podél Radlické 

ulice, chystá Penta vystav� t administrativní budovy, které odstíní hluk dopravy. V klidn� jší 

zadní � ásti areálu by na zhruba deseti hektarech m� ly vzniknout reziden� ní budovy. Investor 

p�edpokládá výstavbu n� kolika set byt�  v r� zných segmentech, od levn� jších a� po vyšší 

standard v� etn�  rodinných dom� . Výstavbu plánuje zahájit p�ibli�n �  za dva roky a celkové 

investice by m� ly p�ekro� it � ástku 5 miliard korun. 

 

 

Nová vize prostoru bývalé Waltrovky 

 

Vedení páté m� stské � ásti o� ekává, �e v prostorách bývalé Waltrovky vznikne nová, 

pln�  ob� ansky vybavená � tvr� . „Z pohledu m� stské � ásti je d� le�ité, aby vlastník a developer 

nezanedbal plán na vybudování oddychových zón nejen pro obyvatele nov�  vystav� né � tvrti. 

Projekt, vzhledem ke svému rozsahu, bude mít celom� stský dopad a význam. O� ekáváme proto, 

�e Penta dostojí svým závazk� m na vybudování nap�íklad parku, oddychových zón nebo 

školského za�ízení. Aktivity developera v ka�dém p�ípad�  budeme pe� liv �  sledovat,“ 

komentoval tehdejší starosta Prahy 5 Miroslav Zelený. 

 

Greyhound Park Motol otev� en 

V blízkosti zastávky tramvaje Poštovka, mezi ulicí Plze� ská a zahrádká�skou osadou Hliník, 

byla v první polovin�  roku 2013 dokon� ena výstavba sportovního areálu za celkové náklady 

350 milion�  K� , jeho� sou� ástí je také dráha slou�ící k chrtím závod� m.   
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S nápadem p�išla u� v roce 2004 spole� nost Czech Internationl, a.s., vlastn� ná z v� tšiny 

Zde� kem Grondolem, s kterou velmi úzce spolupracuje sdru�ení � eská greyhound dostihová 

federace (v ní je Grondol prezidentem). Práv�  Czech International si u� v roce 2005 pronajala 

od magistrátu rozsáhlé pozemky uvoln� né místním fotbalovým klubem. V této souvislosti se 

zále�itost dostala do ve�ejných medií, kde byla napadána zejména cena za pronajaté území, 

� inící u n� kterých pozemk�  pouhých 5 korun za metr � tvere� ní, a to s platností a� do roku 2035. 

 

 

Leták upozor� ující na aktivity provozované v Greyhound Prak Motol  

 

Stavební jádro sportovního komplexu p�edstavuje hlavní budova, která v sob�  ukrývá 

venkovní krytou tribunu a t� i vnit�ní klimatizované tribuny s výhledem na všechna sportovišt� . 

V jedné z tribun se nachází prostor k stravování sportovc�  a divák� . 

� erstv�  otev�ený sportovní areál Greyhound Park Motol má slou�it mnoha r� zným 

druh� m sport�  a zábavy. Sportovní plocha je tvo�ena asfaltovým závodním oválem, pískovým 

závodním oválem a travnatým h�išt� m. Asfaltová závodní dráha je vyprojektována pro více-

ú� elové vyu�ívání, nap�íklad pro cyklistická kola, in-line brusle, � i t�eba elektrické motokáry.  

Jaká bude poptávka po hlavní atrakci sportovišt� , chrtích závodech, je ale zatím ve hv� z-

dách. V poslední dob�  se toti� chrtí závody stávají ter� em kritiky z �ad ochránc�  zví�at. Pro 

srovnání nap�. v USA jen v posledních letech zanikla �ada chrtích závodiš�  a zbývající po� ítají 

ztráty na miliony. Jestli se po�adatel� m v � echách poda�í prorazit, uká�e � as. 
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Chrtí dostihy se v Praze p�itom b� haly u� v období p�ed druhou sv� tovou válkou, a to 

na Letné. V sou� asnosti krom�  Motolu jiná dráha pro psí závody v Praze není. Na tento druh 

zábavy se doposud muselo do Kolína a Mladé Boleslavi. 

 

Kauza výstavby Na Pláni 

Na 22. zasedání zastupitelstva M�  Praha 5 dne 7. února 2013 vystoupilo n� kolik místních 

obyvatel, aby sd� lilo své výhrady v�� i dlouholetému projektu výstavby bytových dom� , o ní� 

se v lokalit�  Na Pláni ji� mnoho let sna�ila spole� nost Geosan Sigma. Ta dokonce získala sta-

vební povolení a tak v �íjnu 2012 za� ala s úpravou � ásti terénu. Jeden z ob� an�  na zastu-

pitelstvu uvedl, �e „v d� sledku neuvá�ené p�ípravy výstavby bytových komplex�  nehodících 

se do této vilové � tvrti bylo h�išt�  zdevastováno a tém��  veškerá vegetace zni� ena a vykácena.“ 

Dále se nechal slyšet, �e kategoricky po�adují zastavení výstavby, s ní� „jako ob� ané nesou-

hlasíme i z d� vod� , které stavba s sebou p�ináší: hluk, prašnost, zvýšení dopravy a hlavn�  zni-

� ení zdejší klidové zóny.“ 

 

  

Vizualizace projektu firmy Geosan Sigma v lokalit�  Na Pláni 

  

 Starosta Zelený vylo�il p�ítomným, �e vedení M�  Praha 5 má v dané otázce „svázané 

ruce,“ pon� vad� je pouhým ú� astníkem �ízení. Dal tím najevo, �e není v jeho mocí zrušit plat-

né stavební povolení. P�esto se v polovin�  roku boj o výstavbu Na Pláni rozpoutal v plné síle a 

krom�  spole� nosti Geosan, magistrátu hl. m. Prahy, M�  Praha 5 a rozho�� ených obyvatel se do 
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n� j zapojila také celostátní média, Ombudsman nebo ministerstvo pro místní rozvoj, které 

v � ervnu rozhodlo o povolení obnovy �ízení. Postavilo se tedy na stranu protestujících obyva-

tel. Stalo se tak po dosud nevídané ob� anské manifestaci, její� sou� ástí byly demonstrace i pro-

testní pochody za ú� asti stovek lidí. 

 Sv� j postoj k celé v� ci po� átkem � ervna sd� lila ve�ejnosti také spole� nost Geosan: 

„Zám� ry m� stské � ásti Prahy 5 s pozemkem mezi ulicemi Na Pláni a Nad Vodojemem byly od 

po� átku zadány ve�ejnou sout� �í. Spole� nost Geosan Sigma s r.o. se tendru zú� astnila a byla 

�ádn�  vybrána. Od té doby plní a dodr�uje podmínky sout� �e a uzav�ených smluv vyplý-

vajících z vyhraného výb� rového �ízení. Na základ�  zpracované studie, která byla sou� ástí 

výb� rového �ízení, má v sou� asné dob�  platné stavební povolení a v návaznosti na toto stavební 

povolení oznámila zahájení stavby a stavbu zahájila.“ Zárove�  uvedla, �e zahájená výstavba 

byla vandalizována a vznikla jí škoda 150 tisíc K� , pro� e� podala trestní oznámení na 

neznámého pachatele. V zá�í 2013 pak uvedla, �e došlo k potvrzení územního rozhodnutí pro 

její projekt a jeliko� disponuje také platným stavebním povolením, pokra� uje v p�ípravách 

stavby. 

 

 

Projekt výstavby zmobilizoval ob� anskou spole� nost  

 

 Pravd� podobný h�ebí� ek do rakve celému projektu ale p�ichystalo vedení M�  Praha 5, 

které se u� v b�eznu obrátilo na právníky, zda existuje mo�nost od platných smluv odstoupit. 

Na listopadovém zastupitelstvu pak došlo k vypov� zení smlouvy o smlouv�  budoucí s firmou 
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Geosan Sigma na prodej pozemk� , na kterých se m� la výstavba uskute� nit. Spolupráce byla 

ukon� ena nejen v projektu Na Pláni, ale také v zále�itosti p�estavby chátrající lokality Bu� án-

ka. 

 Geosan se proti tomuto rozhodnutí následn�  ohradil a dal najevo, �e bude po M�  Pra-

ha 5 �ádat odškodn� ní ve výši 160 milion�  K� . Starosta Miroslav Zelený se ale nechal slyšet, 

�e se p�ípadných spor�  neobává. „Vím, �e nás � eká série soudních spor� . Myslím si, �e v n� m 

ale bude m� stská � ást ve velmi silné pozici,“ �ekl � TK. Podle jeho názoru došlo ze strany firmy 

k tolika porušením smluvních vztah� , �e se domnívá, �e p�ípadný soud Praha 5 vyhraje. Stejný 

názor m� la na v� c také JUDr. Nad� �da Kratochvílová. „Ze své advokátní praxe vím, �e na prstu 

jedné ruky se dá spo� ítat úsp� šnost p�i soudních �ízení o náhradu škody,“ zazn� lo od ní b� hem 

jednání zastupitelstva. 

 

Výstavba v lokalit�  Vidoule  

Další horké místo, kde se st�etl zájem developer�  se zájmem místních obyvatel, p�edstavovala 

lokalita Vidoule, kde se o výstavbu pokoušela spole� nost Ekospol spolu se spole� ností Finep. 

Vše za� alo koncem roku 2012, kdy radní M�  Praha 5 vyjád�ili souhlas s �adou zm� n v územ-

ním plánu hl. m. Prahy, p�i� em� jedním z návrh�  byla i zm� na vyu�ití vrcholu stolové hory 

Vidoule. 

 Proti tomu se ihned postavila n� která ob� anská sdru�ení a obyvatelé okolních lokalit, 

kte�í odmítli riskovat likvidaci další zelené plochy na území M�  Praha 5. V druhé p� li února 

prob� hla diskuze zorganizovaná za hl. m. Prahu RNDr. Tomášem Hude� kem PhD, na které své 

argumenty p�ednesl i Finep a Ekospol. Ekospol argumentoval tím, �e lokalitu v sou� asné dob�  

tém��  nikdo k rekreaci, jak tvrdí místní, nevyu�ívá a na míst�  tak vzniká prostor pro � erné 

skládky a shroma�� ují se zde pochybní lidé. Finep pak nabídl vybudování cyklostezky a dalších 

zpest�ení krajiny. 

 K zále�itosti se v b�eznu vyjád�ilo také vedení M�  Praha 5, z � eho� je patrné, jak se 

celá zále�itost ze dne na dne stala významnou politickou otázkou: „Sou� asná debata o mo�né 

developerské výstavb�  v této lokalit�  se týká rozhodnutí bývalého starosty MUDr. Radka 

Klímy, kv� li kterému byl mimo jiné odvolán. Jeho tehdejší rozhodnutí jsme okam�it�  po 

nástupu nového vedení zm� nili. Nám� stek Tomáš Hude� ek (TOP 09) tak ne�íká pravdu, kdy� 

tvrdí, �e tento projekt podporujeme. Vedení radnice Prahy 5 své zamítavé stanovisko ji� 

n� kolikrát písemn�  potvrdilo a zaslalo do p�ipomínkového �ízení.“ 
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 V lét�  se op� t zainteresovaní ob� ané Prahy 5 rozhodli demonstrovat sv� j odpor proti 

hrozící zástavb�  a krom�  masových shromá�d� ní zorganizovali na konci kv� tna také akci 

ozna� ovanou médii jako „b� h proti developer� m.“  

 

 

Pozvánka na b� h za Vidouli 

 

Nebezpe� í výstavby bylo odvráceno v zá�í 2013, kdy se zastupitelé hlavního m� sta postavili 

proti zm� n�  územního plánu, která by na Vidouli umo�nila výstavbu obytných dom� . Jednání 

zastupitelstva se zú� astnili také obyvatelé Prahy 5, kte�í protestovali p�ed budovou magistrá-

tu, v� etn�  herce Ivana Trojana. 

 Vedení Prahy 5 p�ijalo tuto zprávu kladn� : „Jsme rádi, �e zastupitelé (…) hl. m. Prahy 

rozhodli v otázce návrhu zm� ny podané developerem Ekospol v souladu s našimi p�edstava-

mi. Nicmén�  je vhodné p�ipomenout, �e práv�  Zastupitelstvo hl. m. Prahy na návrh sou� asné-

ho primátora Tomáše Hude� ka (TOP 09) dne 21. � ervna 2012 vydalo rozhodnutí o zahájení 

jednání o zm� n�  územního plánu na Vidouli. Tato zm� na územního plánu byla vybrána panem 

Hude� kem a orgány HMP z celkov�  zaslaných 840 podn� t�  zm� n územního plánu do skupiny 

74 podn� t� , o kterých bylo na daném jednání 21. � ervna rozhodnuto. Našt� stí se ale poda�ilo 

velkou developerskou výstavbu zamítnout.“ Dodejme, �e se tak stalo mimo jiné i díky energi-

ckým aktivitám místních ob� an� .  
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Projekt stavby kostela na sídlišti Barrandov 

Rada M�  Praha 5 schválila dne 15. �íjna 2013 studii na výstavbu Kostela Krista Spasitele a ko-

munitního centra na Barrandov� . „Vítáme ob� an� m prosp� šné stavby v naší m� stské � ásti,“ 

�ekl k tomu starosta Miroslav Zelený. 

Poloha Kostela Krista Spasitele a komunitního centra vychází z parametr�  pozemku, 

který má nepravidelný protáhlý tvar napojený u�ší � ástí na ulici Grussova a rozši�ující se sm� -

rem do vnitrobloku. Ze severu se nachází z� ásti uzav�ený blok osmipodla�ních dom�  a ve 

vnitrobloku, východním sm� rem, je umíst� no d� tské h�išt� , k n� mu� bude situována kavárna a 

na ni navazující komunitní centrum. Z jihu pak navazuje lesní plocha. 

Zpracování návrhu na stavbu komunitního a duchovního centra se zú� astnilo jedenáct 

architektonických tým� . Na ja�e roku 2013 se intenzivn�  scházeli � lenové výb� rové komise pro 

hodnocení nabídek, kte�í posuzovali práce architekt�  z mnoha hledisek. P�i tomto neje-

dnoduchém rozhodování jim pomáhaly posudky k jednotlivým návrh� m z �ad dalších archi-

tekt� , um� lc�  a odborník�  nejen z � R, ale také ze zahrani� í. 

 

 

Vít� zný návrh kostela na Barrandov�  

 

Vít� zný návrh kostela s komunitním centrem pochází z dílny dvojice architekt�  Jakub 

�iška a Pavel Šmelhaus. Spl� uje p�itom zadání o za� len� ní celku do stávajícího prost�edí, tak-

�e stavba nebude lidem v okolí stínit do oken, zvony budou odstín� ny od stávající zástavby a 

bude zde dostate� ná kapacita k tomu, aby se nové komunitní centrum stalo zázemím pro roz-

voj kultury na Barrandov� . Navá�e tak na kdysi tolik oblíbené Misijní st�edisko, které stálo na 

stejném míst� . 
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Cílem stavby se m� lo stát vytvo�ení p� kného prost�edí, které bude místem setkávání lidí 

r� zného v� ku i zájm�  mezi sebou navzájem a s Bohem, který m� �e dát �ivotu hloubku i smysl. 

Plánovaný projekt by m� l povzbudit rozvoj duchovního, kulturního i spole� enského �ivota na 

sídlišti Barrandov a stát se p�íle�itostí k ú� asti i na r� zných vzd� lávacích programech. 

Podle propo� t�  architektonické kancelá�e by m� la celá stavba vyjít na zhruba 85 - 95 

milion�  K� . Z této � ástky slíbilo pokrýt jednu t�etinu Arcibiskupství pra�ské, dv�  t�etiny však 

musí získat samotná farnost. „Máme u� od sponzora p�islíbeny velmi kvalitní varhany v hod-

not�  asi devíti milion�  korun.  Další jeden milion korun u� máme zárove�  na ú� tu,“ poznamenal 

optimisticky správce farnosti Mgr. Josef Ptá� ek s tím, �e otev�ení kostela p�edpokládá asi na 

p�elomu let 2016 – 2017. 

 

Zkapacitn� ní kanaliza� ního sb� ra� e na Barrandov�  

D� le�itý úkol �ešila na Barrandov�  na p�elomu roku 2012-2013 i Pra�ská vodohospodá�ská 

spole� nost (PVS), která provád� la zkapacitn� ní kanaliza� ního sb� ra� e na barrandovském síd-

lišti. Více ne� dvacetimilionová investice p�inesla velkou úlevu zejména nájemník� m v pane-

lových domech, kterým se p�i p�ívalových deštích dostávala � asto voda z kanalizace do jejich 

byt� . 

Kv� li zkapacitn� ní musela být odpálena � ást podzemního prostoru, kde je 10 metr�  pod 

zemí ulo�en kanaliza� ní sb� ra�  o pr� m� ru 120 centimetr� . Práv�  tato � ást kanaliza� ního 

systému byla kamenem úrazu p�i náhlých p�ívalových deštích. „Tady šel ten kanaliza� ní od-

tok, jak se �íká, z tlustých do tenkých," �ekl stavbyvedoucí Martin V� elák a nará�el tím na si-

tuaci, kdy odpadní voda proudila ze dvou potrubí o pr� m� rech 120 a 180 centimetr�  do sb� ra-

� e s pr� m� rem o p� l metru menším. P�i velkých deštích se stoka zahltila a p�ebyte� ná odpadní 

voda se vracela p�ípojkami zp� t do toalet a koupelen ob� an�  bydlících v okolí. 

  „Rekonstrukce sb� ra� e na Barrandov�  je klasickou ukázkou investice, její� dopad oby-

vatelé bezprost�edn�  pozitivn�  pocítí," uvedl generální �editel PVS Petr �ejdlík. Rekonstrukce 

byla zahájena v polovin�  �íjna 2012 a dokon� ena 9. kv� tna 2013. 

 

Dokon� ení hrubé stavby Barrandov Hills 

Developerská skupina Crestyl dokon� ila v b�eznu 2013 hrubou stavbu poslední etapy reziden-

� ního projektu Barrandov Hills. V rámci ní vzniklo na Barrandov�  114 nových byt�  v byto-

vých domech s výhledem na Prokopské údolí. Výstavba poslední etapy za� ala v kv� tnu roku 

2012 a kolaudace probíhaly u� v srpnových dnech roku 2013.  
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Architektonické �ešení projektu Barrandov Hills vycházelo vst�íc po�adavk� m na pro-

sv� tlenost a prostornost byt� . Díky svému umíst� ní ve svahu nabídlo bydlení s jedine� ným 

výhledem na Prokopské údolí, pra�ské panorama a svahy Kav� ích hor. 

Všechny byty reziden� ního komplexu Barrandov Hills disponují terasou � i balkónem, 

sou� ástí p�ízemních byt�  je p�edzahrádka. Díky logickému uspo�ádání a zvýšené výšce stropu 

na 2,75 metru p� sobí všechny byty prostorn� . V bytech od velikosti 2+kk je prosklená tém��  

celá st� na obývacích pokoj�  a byty jsou tak velmi sv� tlé. Ve v� tšin�  byt�  se nacházejí i nad-

standardní prvky jako samostatné pracovny, šatny a hlavní lo�nice se samostatnou koupelnou. 

Sou� ástí projektu je samoz�ejm�  podzemní parkování. 

Reziden� ní komplex Barrandov Hills nabídl zákazník� m jednotky v bytových domech 

i v menších komfortních vilových domech. Veškeré byty mají dispozice od 1+kk a� po 4+kk, 

v� etn�  exkluzivního bytu typu 5+kk v nejvyšším podla�í. Pro zájemce je p�ipravena i mo�nost 

upravit standardy dle individuálních po�adavk� . 

Architektem stavby je uznávaný Karim R. Rachidi, který reprezentuje studio KRR Ar-

chitektura. Jeho úkolem bylo navrhnout kvalitní �ešení komplexu jak z architektonického, tak 

urbanistického hlediska. Dodejme ješt� , �e Komplex Barrandov Hills byl nominován na cenu 

Best of Realty 2008. 

 

Stavba kancelá� ských budov v srdci Smíchova 

�e se developerské spole� nosti neorientují pouze na okrajové � ásti Prahy 5, ale sna�í se získat 

pozemky i v samém srdci páté m� stské � ásti, dokládá plán investi� ní skupiny Penta, o které u� 

byla �e�  ve spojitosti se zástavbou bývalého areálu Waltrovky. Další administrativní budovu by 

slovenští finan� níci cht� li postavit na pozemcích, které skupina koupila od pra�ského ma-

gistrátu v Plze� ské ulici nedaleko centra And� l. 

Vlajkovou lodí spole� nosti Penta na poli realit je Florentinum na území Prahy 5, první 

nemovitostní projekt skupiny v � esku, jeho� otev�ení developer uskute� nil koncem roku 2013. 

Lokalita, kde se investi� ní skupin�  nov�  poda�ilo pozemky získat, je v okolí cent-

ra And� l jedním z posledních míst s volnými parcelami pro nové stavby. Hned naproti 

pozemk� m Penty chce za 400 milion�  korun postavit další kancelá�skou budovu realitní firma 

Impact-Corti. Další atraktivní a nezastav� ná parcela ve zmín� né lokalit�  na rohu ulic Plze� ská 

a Kovák�  zase pat�í spole� nosti CIG, kterou kontroluje Michal � amek, mimo jiné také majitel 

správce nemovitostí Centra. 
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Oprava chodník�  

Stavební � innost iniciovala také Praha 5. Svým usnesením z 21. kv� tna 2013 vy� lenila rada 

m� stské � ásti celkovou � ástku ve výši 5 milion�  K�  na ji� d�íve schválený projekt opravy 

chodník�  v místech, kde je zaznamenána nejvyšší intenzita chodc� . Probíhající opravy p�itom 

n� která média chybn�  p�isoudila Magistrátu hl. m. Prahy.  

M� stská � ást Praha 5 p�itom podle schváleného rozpo� tu disponovala na chodníkový 

program celkovou � ástkou 10 milion�  K� . Vedení Prahy 5 proto chybné informace o p� vodci 

oprav neslo s neskrývanou nelibostí a vše uvedlo na pravou míru.  

„Jeliko� realizátorem oprav našich chodník�  je Technická správa komunikaci hl. m� s-

ta, musela Praha 5 p�evést nejd�íve peníze nad�ízenému orgánu TSK, kterým je magistrát. Proto 

vznikl mezi noviná�i dojem, �e TSK získalo 5 milion�  korun od magistrátu, nikoliv od m� stské 

� asti. Ve skute� nosti jde ale o naše rozhodnutí. Chodníky pot�ebovaly nutné opravy, šlo o 

d� le�itý bod našeho programového prohlášení, který se nám poda�ilo prosadit i v zastu-

pitelstvu,“ vysv� tlil ob� an� m zástupce starosty Jaroslav Nedv� d (UNP), pod kterého spadala 

správa ve�ejného prostranství. 

Krom�  chodníku na nám� stí 14. �íjna byl zrekonstruován také chodník podél kostela sv. 

Václava, a to vpravo od ulice Štefánikova. Staré chodníky byly opraveny rovn� � v ulicích 

U Šalamounky, Na H�ebenkách nebo Pod Kavalírkou. V Erbenov�  ulici m� lo být opraveno 

schodišt�  mezi ulicemi Erbenova a Mošnova. 

Tímto také v našich kroniká�ských zápisech opouštíme oblast výstavby a v následují-

cích odstavcích se zam�� íme na dopravu na území Prahy 5, a to ve všech jejích formách. 

 

Zóna s dopravním omezením v ulici Pod Císa� skou 

Obyvatelé v ulici Pod Císa�kou po�ádali na ja�e 2013 radnici M�  Praha 5 prost�ednictvím pe-

tice o zm� nu místního dopravního zna� ení z dosud trvajícího re�imu „obytná zóna“ na „zóna 

s dopravním omezením“. Tento re�im má upozor� ovat na pohyb chodc�  ve vozovce a ome-

zení rychlosti na 20 km/h. D� vodem k návrhu zm� ny re�imu je dle tém��  padesáti podepsa-

ných petent�  skute� nost, �e lokalita je vyhledávanou oblastí pro skatebordisty. Ti se na komu-

nikaci pohybují velkou rychlostí, � ím� ohro�ují chodce, ale i ostatní � idi� e. „Na skateboardu 

vyvinou rychlost, která je mnohem vyšší ne� povolených 20 km/h. V t� chto rychlostech nají�-

d� jí velmi blízko malých d� tí a ko� árk�  s d� tmi, p� i� em� se denn�  stává, �e jízdu nezvládnou a 
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ze skateboardu spadnou. �ádný ze skateboardist�  nemá trvalý pobyt v ulici Pod Císa�kou,“ 

stálo v doru� ené petici. 

 Radní m� stské � ásti Praha 5 na svém zasedání konaném dne 9. dubna 2013 vznesené-

mu po�adavku vyhov� li . Výzvu projednala dopravní komise a po konzultaci s Odborem do-

pravy po�adovanou zm� nu Rad�  M�  Praha 5 doporu� ila. Radnice zárove�  po�ádala strá�níky 

M� stské policie o monitoring problematické lokality: „Jeliko� stálou p�ítomnost strá�ník�  a 

policist�  nelze zaru� it, p�istoupili jsme k demontá�i sou� asného dopravního zna� ení a jeho 

nahrazení dopravním zna� ením „Zóna s dopravním omezením.“ Policejní orgány tak budou 

moci nevhodné chování na dopravní komunikaci lépe postihovat. Pokud by se však tato opa-

t�ení ukázala neefektivní, bude zva�ována mo�nost instalace zpomalovacích prah� ,“ dodal 

k celé zále�itosti zástupce starosty Ing. Ji�í Vejmelka. 

 

Negativní ohlasy zm� n ve ve� ejné doprav�  

Zm� ny v p� vodním linkovém schématu ve�ejné dopravy hl. m. Prahy, sahajícím a� do období 

80. let 20. století, které byly uvedeny v �ivot na podzim roku 2012, se výrazn�  dotkly celé �a-

dy spoj�  protínajících m� stskou � ást Praha 5, jakkoli se radní m� stské � ásti sna�ili n� které 

z t� chto zm� n upravit, nebo zcela vylou� it z p�ipravované dopravní optimalizace. Zále�itostí se 

onehdy zabývali radní na svém zasedání dne 19. � ervna a výstupem se stal elaborát obsahu-jící 

body, s nimi� vedení Prahy 5, stejn�  jako �ada ob� an� , vyslovilo nesouhlas. Mezi kritizo-vané 

zm� ny nále�elo nap�. zkrácení autobusové linky PID � . 123, zm� na trasy tramvají � . 4 a 6, 

autobus�  � . 176 a 191 nebo úplné zrušení linky autobusu � . 217. Veškeré snahy ze strany 

p�edstavitel�  m� stské � ásti tehdy ale z� staly oslyšeny. 

 V polovin�  ledna roku 2013 pak ob� ané odevzdali na radnici Prahy 5 petici, ve které 

�ádali obnovení funk� ního autobusového spojení mezi oblastmi „starý“ Barrandov a nedale-

kým panelovým sídlišt� m. Práv�  na nevhodnost vedení spoj�  Pra�ské integrované dopravy 

(PID) v oblasti Barrandova upozornilo vedení Prahy 5 ješt�  p�ed jejich zavedením. Výtky se 

týkaly p�edevším nedostate� ného spojení mezi „starým“ Barrandovem a sídlišt� m Barrandov, 

nevyhovujících p�estupních vazeb mezi autobusovými a tramvajovými spoji v prostoru 

zastávky Geologická, nebo ztráty p�ímého spojení s metrem a s pravým b�ehem Vltavy. „Naše 

výhrady se však netýkaly pouze oblasti Barrandova, ale i dalších oblastí,“ dodal zástupce 

starosty Prahy 5 Ing. Ji�í Vejmelka. 

 Byla proto vypracována analýza dopadu zm� n v m� stské hromadné doprav�  (MHD), 

která prokázala nespokojenost cestujících s v� tšinou zm� n, v� etn�  autobusové linky � . 192 a 
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tramvajové linky � . 4. Na základ�  výsledk�  zmín� né analýzy se zástupci radnice Prahy 5 zno-

vu obrátili na Magistrát hl. m Prahy a organizaci ROPID s cílem odstranit zhoršení dopravní 

obslu�nosti po zá�ijových zm� nách v PID. Jak ale podotkl Ing. Ji�í Vejmelka, vedení m� stské 

� ásti si bylo v� domo, �e „provoz PID je hrazen z prost�edk�  hl. m. Prahy, a ne jednotlivých 

m� stských � ástí“, a proto byla reálná mo�nost radnice ovlivnit tyto zále�itosti jen velmi ome-

zená. 

 To se ukázalo dne 10. dubna 2013, kdy se konalo jednání s organizací Ropid, která od-

mítla vyhov� t M�  Praha 5 v jejich po�adavcích. Zástupci Praha 5 p�itom prokázali oprávn� -

nost po�adavk�  vlastní analýzou dopadu zm� n v MHD na cestující. Z jednání však vyplynulo, 

�e ROPID ze svých opat�ení, jako jsou zrušení autobusových linek 217 a 130, zkrácení linky 

123, nebo zm� na trasy linky 121 a 191, nechce ustoupit. 

K nevyslyšeným po�adavk�  vedení Prahy 5 pat�ilo p�edevším: 

 

1) obnovení p�ímého spojení oblasti Cibulka a Šmuký�ka s centrem páté m� stské � ásti po 

zm� n�  v trase linky PID � . 123 

2) obnovení p�ímého spojení mezi Prahou 5 a Prahou 6 po zrušení autobusové linky PID 

� . 217 

3) obnovení p�ímého spojení oblasti okolo K�í�ové ulice se zastávkou Lihovar po zm� n�  

trasy autobusové linky PID � . 121 

4) obnovení p�ímého spojení oblasti okolo K�í�eneckého nám. s pravým b�ehem Vltavy 

po zm� n�  trasy autobusové linky PID � . 170 

5)  obnovení p�ímého spojení oblasti okolo Jinonické ulice s centrem Prahy 5 po zrušení 

autobusové linky PID � . 130 

6)  obnovení p�ímého spojení se zastávkou I. P. Pavlova po zm� n�  trasy tramvajové linky 

PID � . 4 a úprav�  provozních parametr�  autobusové linky PID � . 230 

 

Parkovací zóny 

Další t�ecí místo mezi vedením Prahy 5 a Magistrátem hl. m. Prahy p�edstavovala v roce 2013 

otázka zavedení placených parkovacích zón na území páté m� stské � ásti, která do p�ipravova-

ného projektu investovala tém��  dva miliony korun. Jednalo se o zavedení zón v centrální 

oblasti Smíchova a podél hlavních p�íjezdových komunikací v Koší�ích a Radlicích. V dubnu 

2013 radnice Prahy 5 informovala, �e kv� li oddalování rozhodnutí radních hlavního m� sta 
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Prahy o realizaci projektu hrozí zastarání vyhotovených studií, � ím� by peníze vlo�ené do 

projektu byly promrhány. 

 U� v b�eznu 2013 sd� lil nám� stek primátora pro dopravu Josef Nosek, �e zavedení zón 

vidí jako reálné a� n� kdy na p�elomu roku. D� vodem prodlevy se m� lo stát zdr�ení na odboru 

informatiky, který m� l p�ipravit po�adavky na parkovací automaty a nalézt systémové �ešení 

jednotného systému evidence. 

   Zóny placeného stání p�itom u� m� ly fungovat od podzimu 2012. Poté magistrát pro-

jekt n� kolikrát odsunul. Na okam�itou pot�ebu zavedení systému upozornil starosta m� stské 

� ásti Zelený „Je to skandální. Ka�dý ob� an i návšt� vník Prahy 5 ví, jak je t� �ké zaparkovat na 

Smíchov� , jak moc jsou vytí�ené naše ulice. Investovali jsme tém��  2 miliony korun, abychom 

bezchybn�  splnili podmínky magistrátu a situace se zlepšila. Pokud dojde k dalšímu od-kladu, 

hrozí, �e se parkování v Praze 5 bude na magistrátu �ešit a� po volbách. To by znamenalo, �e 

naši ob� ané v centru nezaparkují ješt�  další 2 a� 3 roky. Celý projekt se tak navíc bude muset 

aktualizovat.“ K problém� m s parkováním se vyjád�il také zástupce starosty Ing. Ji�í Vejmelka, 

který uvedl, �e v� tšinov�  jde o auta lidí �ijících mimo Prahu 5 a dojí�d� jících do centra za prací. 

„Místní obyvatelé tak p�išli o mo�nost zaparkovat, v n� kterých ulicích bylo dokonce kv� li stání 

ve dvou �adách velmi obtí�né projet i pro záchranné slo�ky.“ 

 Situace vedla vedení Prahy 5 k vytvo�ení alternativního �ešení, o kterém informovala 

ve�ejnost v �íjnu 2013. „Rozhodli jsme se nesed� t s rukama v klín�  a ne� ekat na celom� stský 

systém parkování, který pra�ský magistrát neustále jen slibuje. Oproti jeho p�edstavám bude 

náš systém pro ob� any zdarma,“ uvedl starosta Ing. Miroslav Zelený.  
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Prostor parkovacích zón jak s ním po� ítal alternativní systém Prahy 5  

 

 Díky navr�enému systému by mohli pohodln� ji parkovat krom�  rezident�  a abonent�  

�ijících na regulovaném území i ostatní ob� ané z celé m� stské � ásti Praha 5. I oni by toti� zís-

kali parkovací karty zdarma. Systém m� l zajistit regulaci tzv. „dopravy v klidu“ a� do doby, 

ne� magistrát bude p�ipraven spustit celom� stský regula� ní systém. Návrh regulace parkování 

se týkal centrální � ásti Prahy 5, tedy Smíchova, konkrétn�  v oblasti zhruba od Újezdu po Li-

hovar. Dot� ené území m� lo být ohrani� eno levým b�ehem Vltavy, ul. Vít� znou, Újezd, ul. 

Rošických, � ásti ul. Hole� kova po ul. Drtinovu, ul. Drtinova, ul. ul. Kartouzská, ul. Radlická 

(východní strana), ul. Dob�íšská a ul. Strakonická. Na základ�  p�ipomínek ob� an�  pak m� lo být 

mo�né regulované území rozši�ovat. M� stská � ást tehdy plánovala zahájit vydávání par-

kovacích karet ji� v prosinci 2013.  

 V polovin�  prosince ale mluv� í Prahy 5 Ivona Kratochvílová sd� lila, �e radnice Prahy 

5 zavedení parkovacích zón a vydávání parkovacích karet pro své ob� any odkládá, nebo�  ma-

gistrát a Technická správa komunikací o zavedení zón v Praze 5 doposud nerozhodly a nejsou 

podepsány smlouvy �ešící financování parkování. Uvidíme, jaký vývoj nám v této otázce p�i-

praví rok 2014. 

 

Pokra� ování ve výstavb�  metra do stanice Nemocnice Motol  

Jednou z revolu� ních dopravních zm� n se pro obyvatele Prahy 5, �ijící v horní � ásti Koší� a na 

katastrálním území Motol, nepochybn�  stane otev�ení stanice metra linky A s názvem 
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Nemocnice Motol, která prodlou�í linku z Dejvic do severozápadní � ásti Prahy. V posledních 

m� sících roku 2012 a na za� átku roku 2013 došlo za pomoci dvou razících štít�  Tonda a Adé-

la ke kone� nému prora�ení obou tunel� . 

 

 

Pokra� ující výstavba metra ve stanici Nemocnice Motol 

 

Do konce � ervna 2013 pak bylo v jednom z tunel�  zahájeno pokládání kolejí. Široko-

patní kolejnice se pokládaly a p�ipev� ovaly k armovaným pás� m kolejových beton�  p�es tzv. 

hrobe� ky, a to pru�n�  pomocí podkladnic a pru�in. 

Další etapa výstavby metra byla v Motole zahájena v listopadu 2013 a � áste� n�  vedla 

k omezení p�ístupu do nemocnice z Kukulovy ulice. Jediným mo�ným vchodem a východem 

mezi nemocnicí a Kukulovou ulicí se stal vjezd taxík�  pod zastávkou sm� rem Vypich. Poloha 

autobusových zastávek i p�echod pro chodce se semafory z� staly stejné a také p�ístup k výta-

hu do krytého parkingu by m� l být po celou dobu stavebních prací zachován. Všechna výše 

zmín� ná opat�ení mají z� stat v platnosti a� do letních m� síc�  roku 2014. 

Vedle odleh� ení linek, vyu�ívaných lidmi �ijícími v lokalitách p�iléhajících k západní 

� ásti Prahy, se prodlou�ením trasy metra A usnadní všem obyvatel� m hlavního m� sta dostup-

nost Fakultní nemocnice Motol. 

 

Radlická radiála 

Další d� le�ité dopravní téma p�edstavuje projekt Radlické radiály, jeho� po� átky sahají a� do 

70. let minulého století. Do roku 1983 vznikl západní úsek T�ebonice-	 epy i s dálnicí D5, ale 

východní � ást, sm�� ující na Smíchov, se kv� li nejednot�  v koncepci stále odkládala. 
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V sou� asné dob�  se pracuje se z�ejm�  kone� nou verzí z konce roku 2010, která po� ítá 

s Radlickou radiálou o délce 5,5 kilometru, z nich� necelé t� i kilometry jsou vedeny tunely. 

Nejdelší z t� chto tunel� , který má být veden od Jinonic pod Dív� ími hrady, a� po své vyúst� ní 

na Zlíchov� , by m� l být dlouhý asi 2,2 km. Radiála se tak stane sb� rnou komunikací spojující 

Rozvadovskou spojku s m� stským okruhem na Zlíchov� . V kone� ném d� sledku se pak po� ítá 

s výrazným uleh� ením dopravní situace v ulicích Radlická, Jinonická, Vrchlického, Plze� ská a 

Bucharova, ale také s usnadn� ním dostupnosti centra Prahy obyvatel� m z p�ím� stských o-

blastí. 

I p�es protesty n� kterých obyvatel, jejich� okolního prostoru by se radiála p�ímo dot-

kla, m� la být výstavba zahájena v roce 2013. Po diskuzi s ob� any v � ervnu 2012 radní Prahy 5 

na svém zasedání dne 13. listopadu 2012 schválili usnesení k návrhu Radlické radiály, kde 

�ádali magistrát o úpravu projektové dokumentace dle p�edlo�ených p�ipomínek. U� v kv� tnu 

2013 ale byla zve�ejn� na zpráva, �e hl. m. Praha se výstavbou tunelu Blanka, prodlou�ením 

trasy metra A, ale i nákupem nových tramvají natolik vy� erpala, �e pro p�íští roky se na další 

investi� ní projekty jen st� �í dostane. P�edseda finan� ního výboru pra�ského magistrátu Ji�í 

Vávra p�esto za nezbytné ozna� il �ešení dostavby m� stského okruhu, p�i� em� jako prioritu u-

vedl práv�  Radlickou radiálu. Konkrétní termín ale vzhledem k tehdejší rozpo� tové situaci ni-

kdo necht� l komentovat. Otázky Radlické radiály, ale i ostatních dopravních zále�itostí, se na 

diskuzi s ob� any dotkl i starosta páté m� stské � ásti Ing. Miroslav Zelený. Ta se konala ve farním 

sále kostela sv. Václava na Smíchov�  v polovin�  listopadu 2013. 

V prosinci tého� roku pak bylo oznámeno, �e tendr na vybudování pr� zkumné štoly ke 

stavb�  Radlické radiály vyhrála firma Subterra a m� sto Prahu vyjde pr� zkum a in�enýrsko-

geologické práce (IGP) na 243,3 milionu korun bez DPH. Zárove�  bylo uvedeno, �e samotné 

práce budou zahájeny zhruba v dubnu 2014. 

 

Infocentrum Prahy 5 a p� ednášky pro podnikatele 

Problémy s nedostatkem finan� ních prost�edk�  provázejí ve�ejné instituce u� od jejich po� át-

ku, p�i� em� jednou z mo�ností, jak zvýšit p�ísun pen� z do místního rozpo� tu, je nepochybn�  

podpora rozvoje soukromých podnikatelských aktivit, ke které existuje celá �ada vhodných 

nástroj� . Vedení Infocentra Prahy 5 o.p.s. se v roce 2013 rozhodlo podnikatelský sektor pod-

po�it cyklem p�ednášek, ur� ených p�edevším pro zástupce menších a st�edních firem.  

 První sekce p�ednášek se konala na p�elomu b�ezna a dubna v prostorách Informa� ní-

ho centra Prahy 5 ve Štefánikov�  ulici 249/30. P�ednášejícími byla Ing. Hana Vincencová, ab-
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solventka pra�ské VŠE p� sobící v oboru finan� ního poradenství, a Ing. Ji�í Wágner, autor n� -

kolika � lánk�  o investi� ní a finan� ní problematice. Mezi tématy bylo mo�né nalézt nap�. otáz-

ku finan� ních benefit�  pro zam� stnance a da� ové otázky s tím spojené, zajišt� ní podnikatel-

ských rizik, nebo problematiku úv� r�  pro financování podniku.  

 Program prvního cyklu p�iblí�il �editel infocentra Bc. Miloslav Mrštík slovy: „P�edná-

šky jsou zam�� eny na aktuální problematiku, kterou �eší v� tšina zam� stnavatel�  bez rozdílu 

velikosti podniku. Odborní lekto�i p�edstaví mo�nosti finan� ní motivace zam� stnanc�  v podob�  

firemních benefit�  v kontextu jejich zdan� ní, upozorní na podnikatelská rizika a mo�nosti je-

jich p�edcházení v� etn�  pohledu na mo�né zajišt� ní p�ed nimi. V neposlední �ad�  jist�  zaujme 

p�ednáška o mo�nostech financování firmy, b� hem které se ú� astníci seznámí s novinkami 

v oblasti úv� r�  u bankovních institucí nap�í�  trhem. V�� íme, �e tyto aktivity Informa� ního 

centra Prahy 5 místní podnikatelé ocení.“ 

 Druhý cyklus se konal v pr� b� hu dubna a k �ešeným témat� m nále�ely nap�. zm� ny 

v zákoníku práce v roce 2013, time management a osobní organizovanost, obchodní jednání - 

etiketa v � R vs. v zahrani� í, základy projektového �ízení, základy eGovernmentu, nebo právo 

ochrany spot�ebitele, kde se p�ednášející zam�� il na otázku reklamace, prodeje pomocí e-sho-

pu nebo na nekalé obchodní praktiky. 

 

Podnikatel a �ivnostník Prahy 5�

Dalším zp� sobem, jak podpo�it �ivnostenský a podnikatelský sektor, p�edstavuje ji� tradi� ní 

anketa Podnikatel a �ivnostník Prahy 5, který se v pod záštitou starosty Ing. Miroslava Zeleného 

a radních Marka Kukrleho a Michala Šestáka konala ve � tvrtek 28. listopadu v Paspov�  sále 

Pivovaru Staropramen. V kategorii �ivnostník Prahy 5 zvít� zil JUDr. Michal Ku� era jako 

majitel prodejny s luxusní obuví a ru� n�  šitými botami na Újezd� . Cenu pro Podnikatele roku 

získal Andel’s Hotel Prague. 

B� hem slavnostního ve� era se hosté seznámili s trojicí nominovaných do finále ankety 

v ka�dé kategorii. „Zp� sob nominací je velmi otev�ený – v radni� ním magazínu a p�edevším 

na webu m� stské � ásti mohl kdokoliv vyplnit nomina� ní formulá� a dát porot�  tip na zajíma-

vého lokálního podnikatele nebo firmu. Do finále postoupila šestice podnikajících s nejvyšším 

po� tem nominací,“ vysv� tlil radní pro oblast podnikání Marek Kukrle. O kone� ném po�adí pak 

rozhodla porota na základ�  odborného posouzení nejen ekonomických ukazatel� , ale také 

aktivit v CSR oblasti (spole� enské odpov� dnosti firmy), podpory lokálního trhu a inovací. 
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�ivnostník 

Nejvyšší ocen� ní v kategorii �ivnostník získal Michal Ku� era a jeho prodejna s ru� n�  šitými 

botami. Druhé místo obdr�elo krej� ovství BUTTIG, p�i� em� ocen� ní z rukou radního Marka 

Kukrleho p�evzala Vladimíra Buttigová. Na cenu za t�etí místo dosáhl Ing. Miloš Hyka, který 

se zabývá prodejem BIO licencovaných � aj� , kávy a � okolády. 

 

 

T�i ocen� ní �ivnostníci Prahy 5 

 

Podnikatel 

V kategorii podnikatel roku získal první místo Andel’s Hotel Prague, nacházející se v samém 

srdci Smíchova. Cenu z rukou starosty Prahy 5 Miroslava Zeleného p�evzal resident manager 

hotelu Marek Páleník. Druhé místo pat�ilo Restauraci a klubu Santoška, t�etí cenu pak z rukou 

radního Michala Šestáka p�evzal D� m jógy And� l. 
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Zástupci firem ocen� ných v kategorii Podnikatel Prahy 5 

 

Hlavním p�ínosem ji� tradi� ní ankety a oce� ování podnikatel�  má být podpora malého 

a st�edního podnikání v m� stské � ásti Praha 5. „Ti, kte�í si dnes p�evzali ocen� ní, si zaslou�í 

respekt a také nejv� tší odm� nu v této anket�  – ocen� ní a zviditeln� ní jejich práce p�ed ve�ej-

ností. Praha 5 byla v�dy známa jako presti�ní byznys centrum metropole, za co� vd�� íme práv�  

jednotlivým �ivnostník� m a podnikatel� m. P�eji všem, aby se jim da�ilo i nadále a trh kone� n�  

za�il výrazn� jší o�ivení,“ ocenil místní podnikatele starosta. 

Slavnostní ve� er nabídl také p�edstavení sou� asných aktivit radnice páté m� stské � ásti, 

jako nap�íklad práci nada� ního fondu Pragae Quinta Regione. Jeho mo�nosti p�edstavila p�ed-

sedkyn�  správní rady a man�elka oscarového re�iséra Olga Menzelová. Hosty provázel celým 

ve� erem moderátor Jakub �elený. O zábavu se postarali také Vladimír Hron, mist� i sv� ta ve 

stepu z Tane� ního centra Andrea � i brazilská bubenická show Barrel Battery. 

 

P� ehled ocen� ných 

 

Podnikatel Prahy 5 roku 2013 (právnická osoba): 

 

ANDEL´S HOTEL PRAGUE 

První Andel's hotel byl otev�en p�ed deseti lety v moderním a �ivém obchodním centru pra�s-

kého Smíchova, na And� lu. Jméno, které hotel dostal práv�  po míst� , kde se nachází, se brzy 

proslavilo i v zahrani� í, konkrétn�  v Polsku (Krakov a Lod�) a N� mecku (Berlín). Úsp� šný 
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koncept se tak dostal do sv� ta a v sou� asnosti se zna� ka Andel's, která je dílem britských ar-

chitekt�  a interiérových designér�  Jestico+Whiles, a spravuje ji Vienna International Hotels & 

Resorts, se m� �e pochlubit tém��  1300 pokoji a 2600 l� �ky. 

 

KLUB SANTOŠKA 

Klub Santoška je oblíbenou restaurací místních obyvatel Prahy 5, ale i host�  z jiných � tvrtí. 

� asto zde va�í ryby, mo�ské plody a jídla z tuzemských sezónních plodin - hojn�  se nap�íklad 

pou�ívají cukýny, houby, rukola a � ervená �epa. A takové dýn�  se na Santošce staly hitem. A�  

u� ve form�  dý� ového tataráku, polévek, italského risota nebo závinu s kokosem. Šéfkucha� a 

provozovatel v jedné osob�  Roman Kakos má pro své vzácné hosty v�dy p�ipravenou n� jakou 

specialitu nebo rád p�ipraví pokrm dle p�ání. Své zkušenosti sbíral v Pra�ských restauracích a 

hotelech Parnas, Zátiší, Avalon bar, Mlýnec, U Prince a U Zlatého Stromu, kde p� sobil 12 let 

na pozici šéfkucha�e. 

  

D
 M JÓGY 

D� m jógy And� l zahájil sv� j provoz v b�eznu roku 2012 a pro širokou ve�ejnost otev�el t� i sá-

ly na cvi� ení r� zných druh�  jógy – klasickou jógu s r� znými modifikacemi, hot jógu (cvi� ení 

p�i 42°C) nebo cvi� ení s pomocí zav� šených sítí (hamak� ). Nabídka slu�eb se neustále rozši�uje 

a krom�  cvi� ení klasických lekcí tak jóga And� l navíc po�ádá r� zn�  tematicky zam�� ené kurzy, 

workshopy a seminá�e. Také se sna�í jednotlivé lekce zam�� ovat na cílové skupiny lidí z okolí. 

Jsou to lekce pro lidi z okolních kancelá�í, lekce pro d� ti a jejich matky, dále pro seniory a také 

d� ti školního v� ku. 

 

�ivnostník Prahy 5 roku 2013 (OSV� ) 

 

JUDr. Michal Ku� era - CLASSIC SHOES 

Classic Shoes se sídlem na pra�ském Újezd�  je první prodejnou specializovanou na tradi� ní, 

p�edevším ru� n�  šité boty v Praze. Cílem obchodu je poskytnout obyvatel� m hlavního m� sta 

mo�nost koupit si kvalitní, nad� asové a elegantní boty nejlepších výrobc� , a to v prost�edí a se 

servisem, jaký je b� �ný v evropských metropolích. V Classic Shoes neposkytují pouze b� �ný 

prodejní servis, ale rádi pomohou i radou, jaký typ bot se hodí k jakému oble� ení � i na kterou 

p�íle�itost � i zprost�edkují výrobu bot na míru. Mezi zákazníky této spole� nosti pat�í nap�íklad 

n� kolik velvyslanc� , diplomaté, banké�i � i právníci, stejn�  jako noviná�i, um� lci i b� �ní 

obyvatelé Prahy.  
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Rodinné KREJ� OVSTVÍ BUTTIG 

Krej� ovství Buttig je firma rodinného typu s datem zalo�ení ji� v roce 1992. Neustále roz-ši�uje 

spektrum svých slu�eb a v� nujeme se i slu�bám, které byly dávno zapomenuty. Krom�  oprav a 

úprav od� v�  látkových i ko�ených nabízí i takové speciality je SCELOVÁNÍ látek (jde o 

metodu, kterou je poškozené místo na od� vu spraveno identickou látkou) a jako jedna z mála 

firem v � eské republice opravuje i moto-od� vy. Dále svým zákazník� m nabízí � išt� ní a barvení 

od� v�  a šití na zakázku. Krej� ovství Buttig si zakládá na tom, �e všechny zakázky jsou 

zhotoveny ve sjednaném termínu. Jejich moto zní "Kompletní pé� e o Váš šatník!" 

 

Ing. Miloš Hyka - FAIR BIO � AJE 

Mezi další nominované pat�í Fairtrade certifikovaná spole� nost Fair-bio-� aje, kterou p�ed 

dv� ma lety zalo�il pan Miloš Hyka a se svojí partnerkou Danou Klomínkovou s posláním 

podpo�it systém férového obchodování a se snahou rozší�it tuto myšlenku i mezi lidmi v � es-

ké republice. Hlavní náplní spole� nosti Fair-bio-� aje je online prodej BIO a Fairtrade licen-

covaných � aj� , kávy a rozpustné � okolády britské certifikované spole� nosti Clipper. V lo� -

ském roce navíc rozší�ili svou aktivitu o nabídku do gastronomických za�ízení. Na výrobky 

spole� nosti Fair-bio-� aje tak  ji� nyní m� �ete narazit v restauracích, kavárnách a polévkárnách 

po celé republice. 

 

Farmá� ské a sváte� ní trhy na Praze 5 

Podporu malovýrobc�  a maloobchodník�  projevuje pátá m� stská � ást i pravidelným po�ádá-

ním farmá�ských a sváte� ních trh� , které se mezi zdejšími obyvateli t� ší nehasnoucí oblib� . 

Farmá�ské trhy p�itom p�edstavují alternativu k nakupování potravin v dominantních obchod-

ních �et� zcích, které se v posledních desetiletích rozrostly po celé Praze m� rou nebývalou.  

 Farmá�ské trhy spot�ebiteli p�ináší cestu, jak se dostat ke kvalitní sezónní produkci, a�  

u� zeleniny, ovoce, mlé� ných a masných výrobk� , medu nebo mošt� . Na území m� stské � ásti 

Praha 5 se farmá�ské trhy provozují v centrální � ásti Smíchova na p� ší zón�  And� l, ale i nap�. 

na Tilleho a Trnkov�  nám� stí na Barrandov� . 

 Sezónu trh�  odstartovaly v b�eznu trhy Velikono� ní, p�i kterých And� l o�il mno�stvím 

r� znobarevných stánk�  a stovky návšt� vník�  si zde mohly zakoupit jarní a velikono� ní zbo�í, 

r� zné dekorace, pomlázky a kraslice. Pro nejmenší návšt� vníky byla p�ipravena i dílni� ka, ve 

které si mohli uplést pomlázku, � i namalovat vlastní kraslici. B� hem velikono� ních svátk� , tedy 

od Zeleného � tvrtka, navíc trhy nabídly pestrý doprovodný program. 
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 Barrandov o�il farmá�skými trhy mimo jiné termíny i v druhé polovin�  zá�í na Trnko-

v�  nám� stí. Krom�  farmá�ských stánk�  si zde návšt� vníci mohli prohlédnout tradi� ní �emesla, 

shlédnout zábavný program a p�i tom všem si nakoupit � erstvou zeleninu, ovoce a další agrár-

ní produkty. Z lidových �emesel byli k vid� ní ková�i, �ezbá�i, košíká�i, perníká�i a výrobci slá-

mových ošatek. Vystoupila také skupina historického šermu Artus Bohemia a sou� ástí pro-

gramu byla také tombola, nebo hudební kapela Páni z Kolína. Pro d� ti byly p�ipraveny sou-t� �e 

s tematikou král�  a rytí��  a výtvarná dílna se sout� �í o nejkrásn� jší královský erb. 

 

 

Momentka z Velikono� ních trh�  na And� lu 

 

 Konec roku 2013 pak obyvatel� m Prahy 5 zpest�ily Váno� ní trhy na And� lu, které tr-

valy a� do 23. prosince. Mezi ú� astníky doprovodného programu pat�il nap�íklad �ezbá� Petr 

Dobrý, který zde vy�ezal betlém pod váno� ní strom a nabídl spoustu krásných and� l�  a dal-ších 

figurek a ptá� k� . Milovníky lesního skla pot� šil zase výrobce Robert Douša a p�edevším �eny 

a dívky mohly nechat o� i na ru� n�  vinutých perlách rodinné firmy Czech Glass Mildorfová, 

vyráb� ných p�ímo na míst� . K váno� ním trh� m samoz�ejm�  pat�í nabídka keramiky, ru� n�  

malovaných sklen� ných ozdob, sví� ek z palmového � i v� elího vosku, ubrusy, kv� tinové 

dekorace a další sortiment. 

K dostání byly také � erstvé a uzené ryby, uzeniny, pe� ivo, � erstv�  pra�ené o�echy � i 

ov� í sýry z chrán� né dílny Simabelle. Novinka na trzích z roku 2012 – Ráj sva�eného vína – se 

pro výborné reference zákazník�  zopakoval. „Konzumenti obdr�í za vratnou zálohu 50 korun 

keramický hrnek a bude pouze na nich, zda jej vrátí zp� t do stánku, nebo si jej odnesou dom�  

jako památku z váno� ního trhu,“ doplnil radní Marek Kukrle. 
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Aukce energií pro domácnosti a podnikatele 

Energie p�edstavují jednu ze základních výdajových slo�ek a�  u� pro jednotlivé domácnosti, 

podniky, nebo pro ve�ejné instituce. A práv�  pro domácnosti a podnikatelskou sféru se vedení 

Prahy 5 rozhodlo finan� n�  podpo�it uspo�ádání aukce na nákup elekt�iny a plynu. 

Tyto aukce, nabízející mo�nost sní�ení cen díky sdru�ení poptávky odb� ratel�  a nabíd-

kám více r� zných dodavatel� , za�ívají v poslední dob�  velký úsp� ch. � ím více ú� astník�  se 

toti� do dra�by zapojí, tím v� tší slevu jim dodavatelé energií nabídnou, proto�e je to pro n�  

z principu výhodn� jší. Obdobný zp� sob zapojení  obyvatel do aukce energií vyu�ili nap�íklad 

v 	 í� anech u Prahy. Úsp� ch se dostavil – p�ihlásilo se zhruba 450 odb� ratel�  nejen z �ad 

domácností a v pr� m� ru se poda�ilo sní�it cenu o 16 % u elektrické energie a tém��  o 30 % 

u plynu. „Pokud by se zú� astn� ným nepoda�ilo aukcí zajistit lepší cenu, ne� mají od sou� as-

ných dodavatel� , mohou ú� astníci bez jakéhokoliv postihu od aukce ustoupit,“ dodal Jakub 

Šafránek ze spole� nosti e-Centre, která má s po�ádáním aukcí energií zkušenosti práv�  ze 

zmi� ovaných 	 í� an, ale i nap�íklad z M�  Praha 6. Práv�  spole� nost e-Centre aukci po�ádala i 

na Praze 5. „V dob�  volného trhu nevidím d� vod, pro�  by m� ly mít firmy a podniky ni�ší ceny 

elekt�iny a plynu ne� samotné domácnosti. Pomocí aukce získají naši ob� ané lepší podmínky, 

ne� m� li doposud. Zárove�  � ím více lidí do aukce vstoupí, tím v� tší tr�ní podíl budou pro 

dodavatele p�edstavovat, a v d� sledku o to ni�ší ceny poskytovatelé nabídnou, aby získali nové 

klienty. Proto jsme se rozhodli aukci energií podpo�it,“ up�esnil motivaci vedení Prahy 5 

starosta Ing. Miroslav Zelený. 

První kolo aukcí plynu a elekt�iny se konalo 27. � ervna 2013 a jednalo se o v� bec nej-

v� tší elektronickou aukci v � eské republice. O ni�ší ceny od nových dodavatel�  zmín� ných 

komodit sout� �ilo 4145 domácností, které dosáhly pr� m� rné úspory 28 %. Domácnosti z Pra-

hy 5, celkem 501 smluv, ovšem uspo�ily ješt�  více, a to pr� m� rn�  39 % v p�ípad�  náklad�  na 

elekt�inu a 35 % u zemního plynu. 

„Spole� nosti e-Centre se nepoda�ilo p�ipravit do aukce všechny zájemce, ale i tak jsem 

rád, �e se podle odhad�  poda�ilo lidem z páté m� stské � ásti ušet�it zhruba deset milion�  K� . 

Pokud v � ervencovém kole bude dosa�eno ješt�  ni�ších cen pro zbylých 300 smluv, lze o� e-

kávat, �e tento odhad bude p�ekonán,“ dodal starosta po výsledcích dosa�ených v prvním fázi. 
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Vinobraní na Praze 5 

D� le�itý zdroj p�íjm�  pro n� kdejší obyvatele území dnešní Prahy 5 p�edstavovalo p� stování 

vinné révy a její následné zpracování. V� doma si této tradice, uspo�ádala Praha 5 ve dnech 9. a 

10. �íjna 2013 I. ro� ník Smíchovského vinobraní. Akce se konala v prostoru p� ší zóny And� l a 

v rámci programu se p�edstavily nap�íklad soubory folklorních tanc�  za doprovodu cimbálové 

muziky. 

 
Starosta Prahy 5 Ing. Miroslav Zelený p�ed infopanelem o historii místního vina�ství 

 

Návšt� vníci Smíchovského vinobraní se také dozv� d� li zajímavou formou o historii 

Prahy 5, kde v�dy existovala silná tradice p� stování a výroby vína. K tomuto ú� elu byly p�i-

praveny informa� ní panely s  nau� nými texty a ilustracemi, které sestavil místní kroniká� a 

historik Mgr. Pavel Fabini. 

„Návšt� vníci budou  moci ochutnávat víno a pochutiny u stánk�  r� zných vina�ství, t� -

šit se mohou také na bur� ák,“ zval k ú� asti ve�ejnost starosta Ing. Miroslav Zelený. 

 

Z historie vina� ství na Praze 5 

O první vinici v Koší�ích hovo�í prameny ji� v roce 1328. Roku 1357 císa� Karel IV. na�ídil 

povinné zakládání vinic. Proto�e p� vodní vlastníci p� dy pocházeli obvykle z církevních kruh� , 

pat�ili mezi první vina�e mniši z Plaského a Kartuziánského kláštera � i Pra�ského proboštství 
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na Pra�ském Hrad� . Aby došlo k rozvoji vina�ství také mezi sv� tskými vlastníky p� dy, zavedl 

Karel IV. n� kolik pravidel – vlastníci p� dy byli na 12 let osvobozeni od nájmu a do� kali se i 

da� ových výhod. Zárove�  byl omezen dovoz zahrani� ních vín. P�íchod husitství znamenal pro 

mnoho vinic pohromu, avšak p�i jejich obnov�  došlo k takovému rozmachu, �e lze mluvit o 

vrcholném období vina�ství na území Prahy 5. 

Zkázu znamenala a� t� icetiletá válka: pustošení, nedostatek pracovních sil, špatná eko-

nomická situace a nakonec i zm� na �ivotního stylu, která s sebou p�inesla také v� tší oblibu piva, 

to vše vedlo k naprostému zániku vinic. V dob�  nejv� tšího rozmachu pat�ily mezi 

nejvýznamn� jší vina�ské lokality Prahy 5: vinice Frycková v oblasti dnešní Klamovky, vinice 

Perní� ková v oblasti dnešní Perníká�ky, vinice Hynkovská v oblasti dnešní Skalky, Záme� nice 

a n� kdejší Malé Ladronky, vinice Tiburcovská, která se táhla od Ladronky dol�  a vinice 

Fránovská na území dnešní Kotlá�ky. Pásy vinic se táhly také od stolové hory Vidoule sm� rem 

k Motolu a na Smíchov. 

 

St� ípky ze zastupitelstva  

Ješt�  ne� opustíme oblast podnikání na Praze 5, p�edstavíme si názory n� kterých zástupc�  po-

litických klub�  zastupitelstva páté m� stské � ásti, které charakterizují podnikatelské prost�edí 

v našem obvodu a dotýkají se forem interakcí mezi radnicí a podnikatelskou sférou. Mgr. 

Martina Atlasová p�ipomn� la pozitivní vliv husté sít�  � inorodých �ivnostník�  a podnikatel�  na 

místní zam� stnanost a kvalitu �ivota. Vojt� ch Zapletal z ODS se ve svém sloupku zabýval 

p�ípadem firmy Dantik ze �vahova, která zam� stnává 15 lidí a vychovává u� n�  v oboru 

�ezbá�ství. Poukázal na p�íliš „zdlouhavé a nevst�ícné jednání radnice“ p�i rozhodování o 

prodlou�ení nájmu tohoto podnikatelského subjektu, které vystavilo „zbyte� né nejistot�  a stresu 

všechny zam� stnance.“ M� �e se zdát, �e se jde o detail, ale práv�  takové detaily jsou sou� ástí 

ka�dodenního �ivota �ady podnikatel�  a �ivnostník�  naší m� stské � ásti. 

O vizi Strany zelených v zále�itosti mo�ných interakcí mezi radnicí a podnikatelskou 

sférou se zase rozhovo�il Ing. Ond�ej Velek: „Podporujeme udr�itelné odpov� dné podnikání 

(…). Náš Klub SZ navrhl, aby radnice pomáhala (…) zejména lokálním podnikatel� m, kte�í 

poskytují Praze 5 navíc komunitní slu�bu (…). Radnice by m� la ve�ejn�  ocenit firmy 

poskytující své dobrovolníky do škol � i neziskovek, nebo sponzorující programy a akce pro 

ohro�ené a vylou� ené. Radnice by m� la nastavit vyšší ekologická kritéria pro projektanty a 

podobn�  ovliv� ovat chování dodavatel�  zakázek.“ A práv�  o ochran�  �ivotního prost�edí, 
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ve�ejné zeleni a obecn�  o zále�itostech souvisejících s p�írodou v páté m� stské � ásti budou 

kroniká�ské zápisy v následující kapitole. 
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III.  �ivotní prost � edí, flora a fauna Prahy 5 
 
�ivotnímu prost�edí a pé� í o ve�ejnou zele�  se v� nuje Výbor pro �ivotní prost�edí zastupitel-

stva m� stské � ásti, ale také poradní orgán Rady M�  Praha 5, Komise �ivotního prost�edí. Práv�  

ta navrhuje vedení M�  Praha 5, jakým zp� sobem �ešit otázky s touto oblastí spojené. Jednu 

z forem podpory p�edstavovalo v roce 2013 ud� lení grant�  „Místo pro �ivot – ekologické pro-

gramy“, které schválilo zastupitelstvo na svém b�eznovém zasedání. 

 Krom�  toho existuje v naší m� stské � ásti celá �ada ob� anských sdru�ení a dalších orga-

nizací, které se problematikou ochrany �ivotního prost�edí zabývají, p�i� em� o n� kterých jejich 

aktivitách ji� byla �e�  v souvislosti se snahou developerských firem zastav� t n� které zelené 

lokality v páté m� stské � ásti. 

Ochranou zví�at se v naší m� stské � ásti zabývá nap�íklad Sdru�ení na ochranu zví�at 

v krajní nouzi nebo záchranná stanice pro zran� né voln�  �ijící �ivo � ichy, která sídlí v Jinonicích 

a disponuje zázemím pro intenzivní pé� i o zran� né �ivo� ichy a mlá� ata, zázemím pro ošet�ova-

tele, veterinární ošet�ovnou, p�ípravnou a skladem krmiva a karanténní místností. Má také n� -

kolik voliér. Asi nejvíce známou instituci, která se zasazuje o edukativní aspekt ochrany �ivot-

ního prost�edí, v tomto sm� ru dlouhodob�  p�edstavuje Stanice p�írodov� dc�  sídlící na Smícho-

v� . 

 

Stanice p� írodov� dc�  

Stanice p�írodov� dc�  je st�ediskem Domu d� tí a mláde�e hlavního m� sta Prahy a sídlí ve sva-

hu v blízkosti parku Sacré Coeur, pouhých p� t minut od stanice metra And� l. K hlavním na-

bízeným program� m pat�í volno� asové aktivity pro d� ti a mláde� se zam�� ením na p�írodní 

v� dy a chovatelství.  Pro ve�ejnost umo�� uje návšt� vu skleník�  a tropického terária nebo 

otev�eného klubu Zahrada. 

Vzhledem ke svému poslání se sna�í co nejvíce spojit volno� asové aktivity ve svém 

areálu s osv� tou a ekologickou výchovou. Díky velké návšt� vnosti jak stálých frekventant�  

odborných krou�k� , tak i ze školských za�ízení a v neposlední �ad�  i návšt� vník�  ze širokého 

okolí, jsou mo�nosti osv� ty a ekologické výchovy velmi dobré. N� které nákladn� jší projekty 

by se ale v� bec nepovedlo realizovat bez podpory a grant�  m� stské � ásti Prahy 5. 

Jako ka�dý rok také b� hem roku 2013 p�írodov� dci p�ichystali zájemc� m z �ad d� tí i 

dosp� lých celou �adu zajímavých aktivit. My si v kronice uvedeme alespo�  ty nejzajímav� jší. 
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K� est dvojice emu hn� dých   

V sobotu 23. února došlo ve Stanici p�írodov� dc�  ke k�tu dvojice pták�  emu hn� dých, a to 

starostou M�  Praha 5 Ing. Miroslavem Zeleným. Vybráno bylo samici jméno Ema a Emil pro 

jejího partnera. Do m� stské � ásti Praha 5 se pár dostal díky chovateli Jakubovi Drozdovi, který 

je zakoupil od soukromého chovatele. „ P� vodní majitel se o n�  staral od ku�átek a oni za ním 

dokonce chodili jako za svým rodi� em,“ prozradil Drozd. Díky tomu jsou oba ptáci ocho� ení a 

nau� ení zobat z ruky. 

Emu mají zakrn� lá k�ídla a naopak silné nohy se t�emi prsty. P�i skocích dlouhých a� 

2,7 metru doká�í vyvinout rychlost 48 km/h. Obvykle se zdr�ují sami nebo v párech, n� kdy 

však vytvá�ejí skupiny o 4 a� 9 jedincích. Jsou usedlí nebo ko� ovní, a to v závislosti na do-

stupnosti vody a potravy. Jejich p� vodní domovinou je Austrálie. 

Samice snáší ve 2 a� 4 denních intervalech a� 15 vajec, � ím� její rodi� ovská úloha 

kon� í. „Zajímavostí je, �e u emu hn� dých pé� i o vejce a mlá� ata zajiš� uje p�edevším samec, 

který také p�ebírá za potomky plnou odpov� dnost, co� by mohlo být inspirací i pro mnohé z 

nás otc� ," uvedl kmotr páru a starosta Prahy 5 Ing. Miroslav Zelený. 

 

 

Dvojice emu hn� dých se starostou Prahy 5 
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Výstava oboj�ivelník �  

Ji� pátý ro� ník výstavy v� nované oboj�ivelník� m p�ichystala Stanice p�írodov� dc�  ve svých 

prostorách v polovin�  kv� tna 2013. Výstava ur� ená jak široké ve�ejnosti, tak i profesionálním 

p�írodov� dc� m byla hojn�  navštívena. V biotopových nádr�ích s mistrn�  aran�ovanými tera-

rijními rostlinami bylo mo�né spat�it nejr� zn� jší oboj�ivelníky z evropských chov� , jako na-

p�. drsnoko�ku kornatou, �ábu, které si díky jejímu dokonalému maskování nevšimnete, ani 

kdy� bude pár centimetr�  od vás. Dále byly k vid� ní jedovaté pralesni� ky a stromová asijská 

ropucha. Na výstav�  bylo mo�né pozorovat také jednotlivá stádia vývoje oboj�ivelník�  a náv-

št� vníci se seznámili s krmením a problematikou chovu. Pro školy a objednané skupiny pak 

byly uspo�ádány komentované prohlídky. 

 Kdo m� l zájem, mohl si dokonce vybrané druhy oboj�ivelník�  zakoupit a odnést si je 

dom� . Jako doprovodný program byl p�ichystán Jarmark v zahrad� , kde se konal stánkový 

prodej medu, rostlin, šperk�  a jiných zajímavostí. Vstupné na výstavu � inilo 60 K�  pro dosp� lé 

a 40 K�  pro d� ti. 

 

Výstava Na hranici tajemna  

Asi nejv� tší mediální ohlas ze všech akcí po�ádaných Stanicí p�írodov� dc�  ale zp� sobila vý-

stava nazvaná Na hranici tajemna, která byla k vid� ní v období od 14. do 20. �íjna 2013. 

P�edstaveni zde byli málo známí, ale také doposud v� decky neprozkoumaní tvorové, kte�í 

bývají mnohdy op�edeni aurou tajemna. 

 

Z výstavy Na hranici tajemna 
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Návšt� vníci mohli poodhalit stinná zákoutí p�írody nacházející se na hranici legendy a 

reality. „Tato výstava je v� novaná mýt� m a legendám, se kterými se � asto � lov� k setkává. My 

je nezpochyb� ujeme, jenom si myslíme, �e ka�dá legenda má sv� j reálný základ," �ekl Michal 

Hrdina, jeden z autor�  výstavy. „Máme tady t�eba i bájnou � upakabru, kterou popsala i �ada 

seriózních noviná�� . Tvrdí se o ní, �e vysává krev slepic � i koz, jen�e s velkou pravd� podo-

bností jde o druh zvláštního psa, o takzvaného peruánského nahá� e. Je to druh, který vypadá 

bizarn� , proto�e je bez srsti (…).“ pokra� oval o jednom z témat výstavy Hrdina. Expozice ta-

juplných zví�at byla dopln� na o rostliny a minerály provázející � lov� ka fascinovaného magií, 

astrologií i okultismem. 

Krom�  vybraných akcí byly také po�ádány nejr� zn� jšího vzd� lávací programy, p�ed-

nášky nebo výstavy fotografií, jako nap�. výstava fotografií hub, která se konala v první polo-

vin�  prosince. 

 

Obnova ve� ejné zelen�  

Vydatné dešt�  z po� átku � ervna 2013, které nakonec vedly k povodním popsaným u� v první 

kapitole kroniká�ských zápis� , spolu s t� mito povodn� mi poškodily n� které lokality s ve�ejnou 

zelení na území páté m� stské � ásti. Kv� li hrozícím pád� m strom�  byl u� v � ase povodní 

zakázán vstup do všech park�  Prahy 5, který byl posléze vymezen pouze pro park Zahrada 

Kinských, Klamovka a Santoška.  

 V zá�í 2013 pak musela být uskute� n� na stabilizace svah�  v parcích Santoška a Mrá-

zovka a odstran� na zele�  nebezpe� ná pro návšt� vníky a okolní obyvatele. Vlivem vytrvalých 

deš��  toti� došlo v parku Mrázovka k � áste� nému sesuvu p� dy, který zap�í� inil pád t�í strom�  

do zahrady bytového domu, našt� stí bez újmy na zdraví obyvatel. Radnice se proto rozhodla 

jednat a zamezit opakování této situace. 

„ Ve vybraných úsecích, p�edevším na svazích, odstraníme nebezpe� né vzrostlé stro-

my. Bohu�el se na základ�  provedeného dendrologického pr� zkumu ukázalo, �e hrozí bezpro-

st�ední pád také dalších d�evin, které nap�íklad v parku Mrázovka p�ímo sousedí s bytovými 

domy,“  vysv� tlil zástupce starosty Jaroslav Nedv� d. Svahy byly navíc zpevn� ny polo�ením 

geom�í�í. 

„ Tam, kde situace nebyla doslova kritická, se pokusíme poškozené stromy ukotvit po-

mocí betonových kotev a lan. Bude také provedena nová výsadba za pora�ené d�eviny,“  dodal 

Jaroslav Nedv� d. 
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Výstava Prokopské údolí – opomíjený klenot Prahy  

Prokopské údolí pat�í k nejkrásn� jším míst� m na území hl. m. Prahy a je � astým cílem mnoha 

návšt� vník� . Je proto nutné o n� j nále�it�  pe� ovat a p�ispívat k jeho dalšímu rozvoji. P�írodní 

rezervace zaujímá území mezi Jinonicemi a Zlíchovem na obou stranách Prokopského údolí 

v� etn�  vrchu D� vína a okolních kopc�  zvaných Dív� í hrady. 

P�írodní rezervací bylo území vyhlášeno platným právním p�edpisem, který vydalo 

ministerstvo kultury � SR výnosem z 28. prosince 1978. Oblast spadá pod katastrální území 

Hlubo� epy a Jinonice a jeho rozloha zaujímá 101,53 ha, p�i� em� lesní � ást zabírá 49,59 ha a 

nelesní � ást zbylých 51,94 ha. Rezervace je sou� ástí P�írodního parku Prokopské a Dalejské 

údolí (vyhlášeno roku 1993). Jedná se vlastn�  o severovýchodní výb� �ek � eského krasu le�ící 

za hranicí této chrán� né oblasti. 

 

Prokopské údolí od jihu  

 

Rezervace zahrnuje mnoho menších chrán� ných území a nachází se zde rovn� � sv� to-

známé geologické odkryvy se statutem Národní p�írodní památky, velké bohatství zkamen� -

lin, menších krasových jev� , významné archeologické objekty a po t� �b �  r� zných druh�  vá-

penc�  byla odkryta i centrální � ást Barrandienu. 

Praha 5 si je v� doma své zodpov� dnosti za toto území, a tak v dubnu 2013 uspo�ádala 

výstavu nabízející inspiraci a ideje sm�� ující k prohloubení kouzla lokality a k celkovému 

zlepšení zdejšího prost�edí. K vid� ní byla v Galerii Ú�adu m� stské � ásti Praha 5 ve Štefániko-

v�  ulici. 

„Naším spole� ným cílem je zachování krás tohoto romantického místa a snaha o jeho 

další rozvoj. Tak, aby bylo vlídné ke svým návšt� vník� m, aby se v n� m dob�e orientovali a 
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v� d� li, jak se v p�írodním parku citliv�  chovat. Proto jsme podpo�ili vznik architektonických 

návrh� , ve kterých studenti origináln�  ztvárnili mo�né zp� soby, jak Prokopské údolí dále ro-

zvíjet. Pro budoucnost údolí se tyto projekty mohou stát cennou inspirací,“ p�iblí�il zám� r 

vzniku výstavy starosta m� stské � ásti Prahy 5 Ing. Miroslav Zelený. 

Práce student�  vznikaly v pr� b� hu dvou semestr�  v ateliéru Molab Fakulty architek-

tury � VUT pod vedením Henriho Achtena a Ji�ího Pavlí� ka a za spolupráce firmy JRD, která 

projekt iniciovala. „Celkem 29 zahrani� ních student�  našeho ateliéru, kte�í byli v � esku na 

stá�i, bylo postaveno p�ed obtí�né zadání. To spo� ívalo v nutnosti pln�  respektovat p�írodní 

krásy údolí, ale zárove�  nabídnout návšt� vník� m jeho širší vyu�ití a umo�nit jim, aby obje-

vovali i skrytá zákoutí,“ vysv� tlil Ji �í Pavlí� ek.  

 

 

Jeden z návrh�  p�edstavených na výstav�  

 

Výsledkem se staly originální návrhy, které formou tak�ka neviditelných zásah�  do 

stávající podoby rozvíjejí kouzlo Prokopského údolí. Studenti navrhovali své projekty pro 

maminky s d� tmi, sportovce, starší spoluob� any nebo t�eba i zamilované páry. 

„V návrzích nechyb� lo n� kolik d� tských h�iš� , vyhlídkových plošin nebo míst k odpo-

� inku a meditaci. Na výstavu byly z celkem dev� tadvaceti studentských návrh�  vybrány ty 

nejzajímav� jší. (…) Vzhledem k tomu, �e se kreativit�  meze nekladly, objevil se mezi návrhy 

mimo jiné i projekt nejmenší restaurace na sv� t� , venkovní galerie, koncertního pódia � i kni-
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hovny,“ doplnil Pavlí� ek. Spole� ným jmenovatelem všech projekt�  však bylo umíst� ní mimo 

hlavní komunikaci, na které se nyní shroma�� uje v� tšina návšt� vník�  údolí. 

 

Pastevci a stáda ovcí v Prokopském údolí  

Krom�  návšt� vník�  bylo mo�né v n� kterých � ástech Prokopského údolí spat�it také stáda ovcí 

spolu s jejich pastevci. Po� átkem kv� tna roku 2013 zde toti�, tak jako ka�doro� n� , byla zahá-

jena pastevecká sezóna. Stáda ovcí a koz zde obyvatelé mohli spat�it a� do podzimu, stejn�  ja-

ko v dalších chrán� ných p�írodních lokalitách hl. m. Prahy, jako nap�íklad na svazích Šárky, 

v Podbabských a Sedleckých skalách, Slavi� ím údolí, v Radotínských skalách nebo v další lo-

kalit�  Prahy 5, na Vidouli. 

 

 

Pasá� ek v Prokopském údolí  

 

Na prudké strán�  Butovického hradišt�  v p�írodní rezervaci Prokopské údolí vyhnali 

pastevci asi � ty�icetihlavé stádo ovcí a koz, p�i� em� pastva se do této lokality, která je bohatá 

na vzácné druhy zví�at a rostlin, vrátila p�ed 13 lety. „P�itom jde o místa, která byla historicky 

v�dy udr�ována pasením,“ �ekl Petr Slavík z pra�ského magistrátu. Podle Slavíka byly p�ed lety 

n� které chrán� né lokality zcela zarostlé náletovými d�evinami. I díky pastv�  se ale na nich da�í 

obnovovat p� vodní rostlinnou skladbu. Stádo udr�uje trávník a kopýtky narušuje p� -du, co� je 

pro traviny a jejich další rozmno�ování velmi výhodné. Kozy navíc redukují k�o-viny, jako jsou 

šípky a hlohy, které drobným rostlinám stíní. 
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Výstavba v p� írodním parku 

Ješt�  ne� „zelenou perlu“ Prahy 5 opustíme, je na míst�  v kroniká�ském zápisu zmínit ješt�  

usnesení Rady M�  Praha 5 z 28. kv� tna 2013 a následné reakce ob� an� , které se prostoru 

Prokopského údolí týkají. Sou� ástí tohoto usnesení byl toti� souhlas s „umíst� ním výjime� n�  

p�ípustné stavby developerské firmy JRD nazvané Obytný soubor Prokopské údolí v území 

všeobecn�  smíšeném (parcela 1235, k.ú. Hlubo� epy), dále bere na v� domí související dopra-

vní studie této firmy pro danou oblast, návrh na sm� nu pozemk�  1282/1 a 6, k.ú. Hlubo� epy 

rovn� � v majetku JRD za jiné pozemky ve správ�  M�  Praha 5 a dary firmy JRD v hodnot�  

1.500.000 a 3.000.000 K� .“ Práv�  toto usnesení zavdalo p�í� inu k silné kritice jak ze strany 

místních obyvatel, tak ze strany ochránc�  p�írody. Developerský projekt firmy JRD je toti� u-

míst� n v p�írodním parku a v t� sné blízkosti p�írodní rezervace. „Chrán� ná p�íroda, historické 

stavby a kulturní krajina, které ze všech stran obkli � ují velká sídlišt� , tak dostávají další, 

tentokrát likvida� ní ránu,“ uvedl ve svém � lánku s názvem „Bagry v Prokopském údolí“ Jan 

Kremer. Ten také uvedl, �e „velmi pochybné je také konání ú�edník�  radnice, (…) které zavá-

ní zneu�itím postavení pro vlastní prosp� ch. P�itom stí�nosti ob� an�  jsou opakovan�  osly-šeny, 

m� stská média jsou cenzurována a jednání o budoucnosti lokality probíhá za zav�enými dve�mi, 

pouze mezi politiky a developerem.“  

 V listopadu 2013 pak byla vedení radnice p�edána petice obyvatel, ve které se �ádala 

nap�íklad revokace usnesení � .21/843/2013, odvolání Ing. arch. Eleny Lacinové z funkce ve-

doucí ZOI Kancelá�e architekta M�  Praha 5, ale i odvolání JUDr. Tomáše Homoly z funkce 

p�edsedy Komise územního rozvoje. 

 K petici se vyjád�il po� átkem roku 2014 starosty Ing. Miroslav Zelený, p�i� em� podro-

bil p�edlo�ené po�adavky a argumenty o.s. Prokopovo kritice a odmítl revokací zmín� ného 

usnesení Rady M�  Praha 5.  

 

Sní�ení imisní zát� �e aneb kv� tníky Prahy 5  

Jednu z nejvíce medializovaných afér p�edstavovalo od roku 2012 po�ízení a následné rozmí-

st� ní ob�ích betonových kv� tník�  v ulicích Prahy 5, jako�to hlavní sou� ást projektu s názvem 

„Sní�ení imisní zát� �e ozelen� ním ulic.“ Po� átek celého projektu sahá a� do doby p� sobení 

n� kdejšího starosty JUDr. Milana Jan� íka, v jeho� re�ii se p�ipravovala zakázka, která m� la 

dosáhnout do výše � ty� desítek milion�  korun. Po volbách v roce 2010 a po nástupu nového 

vedení uznala radnice pot�ebu zopakování sout� �e, jejím� výsledkem se stalo sní�ení plánova-
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né � ástky na polovinu p� vodní ceny, p�i� em� zhruba 90 % náklad�  na kv� tníky p�islíbila 

uhradit Evropská unie. 

 Vedle kritiky a�  u� estetické, nebo odborné stránky projektu ze strany � ásti obyvatel se 

ozvaly také negativní ohlasy institucí památkové ochrany, kterým vadilo umíst� né kv� tník�  

v prostoru památkové zóny Smíchov. Za ob�í kv� tiná� e pak dostala Praha 5 od památká��  dv�  

pokuty. „Byly ud� leny za to, �e neoprávn� n�  umístili tyto objekty jak v památkové rezervaci, 

tak v památkové zón� ,“ �ekl �editel magistrátního odboru památkové pé� e Ji�í Skalický. Podle 

n� j se radnice proti pokut�  odvolala, ministerstvo kultury však sankci potvrdilo.  

 

 

Mnohé kv� tníky skon� ily v lokalit�  Lihovar 

 

Radní Prahy 5 potom na svém zasedání konaném dne 9. dubna 2013 schválili p�emí-

st� ní kv� tník�  z problematického území Smíchova, p�i� em� ji� d �íve m� stská � ást na základ�  

p�ipomínek ob� an�  p�esunula � ást kv� tník�  z jiných míst. Komplexn�  byly odstran� ny ná-doby 

se zelení z ulice Ho�ejší náb�e�í, která zasahuje do památkové rezervace. „Na území pa-

mátkové rezervace se v tuto chvíli nenachází ani jeden kv� tník,“ uvedl pozd� ji zástupce sta-

rosty Prahy 5 Jaroslav Nedv� d a dodal na záv� r: „V �� ím, �e se nám poda�í projekt zm� nit do 

takové podoby, která splní sv� j cíl sní�ení imisí a zárove�  vyhoví ob� an� m Prahy 5.“ 

Nové návrhy rozmíst� ní kv� tník�  reagují nejen na p�ipomínky ze strany památká�� , ale 

p�edevším na podn� ty ob� an�  Prahy 5, které Ú�ad m� stské � ásti Praha 5 obdr�el, a�  u� v rámci 
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kampan�  „St� hujeme to!,“ nebo prost�ednictvím b� �né korespondence.  Mezi nej� ast� ji 

zmi� ované lokality vhodné k umíst� ní zelen�  pat� ily v� tšinou dopravn�  vytí�ené ulice v cen-

tru Smíchova, nap�íklad autobusové nádra�í Na Kní�ecí, oblast �enských domov�  nebo ulice 

Nádra�ní. Ve v� tšin�  p�ípad�  p�itom šlo skute� n�  o místa s velkým výskytem škodlivin v ov-

zduší. „Nejhorší stav je tam, kde stojí nebo ve velkém po� tu projí�d� jí automobily, a to mnohdy 

v n� kolika pruzích. P�edevším se jedná o hlavní silni� ní tahy do m� sta. V Praze 5 je to ulice 

Strakonická, Radlická, ale také ulice Svornosti, Nádra�ní a bezprost�ední okolí zastávek u 

Lihovaru. Proto se v minulosti umístily kv� tníky práv�  tam,“  vysv� tlil tehdejší rozmíst� ní 

vedoucí odboru správy ve�ejného prostranství Bc. Lukáš Pokorný. 

P�esun se nakonec týkal zhruba 90 z celkových 245 kv� tník� . Nové rozmíst� ní p�ed-

stavitelé Prahy 5 konzultovali s poskytovatelem dotace, Státním fondem �ivotního prost�edí. 

Kv� tníky mají jak své zastánce, tak odp� rce, ke kterým pat�í nap�íklad profesorka Jana Al-

brechtová z P�írodov� dné fakulty UK. Ta k celé v� ci uvedla, �e si „nedovede p�edstavit, jaký 

mechanismus sni�ování imisí mohli mít auto�i návrhu (…) na mysli.“ Navíc prý imise z výfu-

kových plyn�  na rostliny vliv mají, ale p�evá�n�  negativní, p� sobí na rostliny jako stresový 

faktor. Dále sd� lila, �e „pro stromy je nesrovnateln�  lepší, kdy� jsou rovnou vysázeny p�ímo 

do p� dy, nebo�  mají mo�nost � erpat �iviny a vodu z velkého objemu p� dy díky rozvoji ko�e-

nového systému. Ten pak m� �e pror� stat v p� d�  a� do desítek metr�  všemi sm� ry. Objem p� -

dy, který vzrostlému stromu, t�eba jen o výšce n� kolik metr� , poskytuje �iviny a vodu, je 

ohromný. 	 ádov�  se m� �e jednat a� o stovky metr�  krychlových i více.“ 

 

Fotopasti proti skládkám 

Odbor správy ve�ejného prostranství m� stské � ásti Praha 5 se v první polovin�  roku 2013 roz-

hodl investovat do nákupu n� kolika fotopastí, maskovaných pomocník�  k ostraze majetku a 

ve�ejného prostoru. Vedení Prahy 5 si od nových pomocník�  slibovalo snadn� jší identifikaci 

p� vodc�  „ � erných skládek“ a dalších jedinc� , kte�í zne� iš� ují a jiným zp� sobem devastují 

ve�ejné prostranství a zele�  m� stské � ásti Praha 5. 

„Po�adovaným výsledkem je sní�ení vynakládaných finan� ních prost�edk� , které ro� n�  

od� erpají stovky tisíc korun z rozpo� tu m� stské � ásti Praha 5“, sd� lil zástupce starosty Jaroslav 

Nedv� d. Fotopast je bezdrátové za�ízení umíst� né v zájmovém prostoru, které se aktivuje 

v p�ípad�  pohybu ve sledované zón� . Za�ízení je napojeno na kamerový systém a do jeho 

st�ediska vysílá sérii fotografií zaznamenávající pohyb a p�ípadné protiprávní jednání. M� stská 

policie tak m� �e obratem reagovat prost�ednictvím hlídky v terénu. Zaznamenaný obraz je na-



66 
 

víc zachycen v interní pam� ti fotopasti, tak�e je mo�né s ním pracovat a policie na jeho základ�  

m� �e s pachatelem zahájit správní �ízení. Fyzické osoby mohou být pokutovány do výše 50.000 

K� . Právnické osoby mohou o� ekávat postih a� do výše 1.000.000 K� . 
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IV.  Zdravotnictví a sociální problematika 
 
 
Rozvinutá zdravotní pé� e má na území páté m� stské � ásti dlouhou tradici. Nachází se zde dv�  

nemocni� ní za�ízení, FN Motol a Nemocnice Na Homolce, dále poliklinika Kartouzská, která 

je umíst� na v centru Smíchova, poliklinika na Barrandov�  a celkem okolo p� ti set léka�ských 

ordinací a pracoviš�  spolu s desítkami zdravotnických laborato�í. To p�edstavuje velmi slušný 

základ pro dostate� né poskytování této základní slu�by. O n� kterých otázkách, souvisejících 

s touto oblastí, ji� byla �e�  (plán na z�ízení pohotovosti v centru Smíchova, lepší dopravní ob-

slu�nost FN Motol apod.). Podrobn� ji se ale zdravotnictvím budeme v� novat v následujícím 

oddíle.  

 Druhou oblast, jí� se dotkneme ve IV. Kapitole kroniká�ských zápis�  za rok 2013, pak 

p�edstavuje sociální problematika, kde se seznámíme s relevantními událostmi a p�edstavíme 

si p�ijatá opat�ení u� ená pro lidi, kte�í se dostali do obtí�né �ivotní situace, a�  u� vlivem za-

dlu�ení, ztráty svého bydlení, rozpadem rodiny nebo problémy, s nimi� bývá spojen „podzim 

�ivota.“ Ob�  sféry �ivota p�itom bedliv�  sledovalo vedení M�  Prahy 5 a poradní orgán radních 

v podob�  sociální a zdravotní komise. Její p�edsedkyní byla (v roce 2013 ji� t�etím rokem) Mgr. 

Diana Bubníková. Avšak nejvíce sklo� ovanou osobností místní politiky, pokud jde o podporu 

nejr� zn� jších sociálních program� , se stal zástupce starosty JUDr. Petr Lachnit, který se spolu 

s dalšími osobami významn�  zaslou�il o projekty v rámci Centra sociální a ošet�ovatelské 

pomoci Prahy 5, p. o., jeho� prodlou�enou ruku p�edstavuje komunitní centrum Prádelna. 

  

Sv� tový den zdraví 2013 

V centru Smíchova se v sobotu 6. dubna konaly oslavy Sv� tového dne zdraví pod záštitou 

starosty Prahy 5 Ing. Miroslava Zeleného a ministra zdravotnictví Doc. MUDr. Leoše Hegera, 

CSc. Sv� tový den zdraví se slaví po celém sv� t�  ji� od roku 1948 a má upozor� ovat na d� le-

�itost prevence, ale i vhodného lé� ení zdravotních komplikací. Akci na p� ší zón�  And� l a v 

dalších m� stech � eské republiky po�ádala mezinárodní nezisková organizace IFMSA CZ, která 

sdru�uje studenty medicíny po celém sv� t� . 

V roce 2013 se organizáto�i zam�� ili na nebezpe� í vysokého krevního tlaku. Hyperten-

tze, kterou zp� sobuje nap�íklad stresový �ivotní styl, nadváha, málo sportu nebo kou�ení se týká 

okolo 20 % dosp� lých a její dopad na zdravotní stav � lov� ka m� �e být fatální. Lucie Ze-

manová, jedna z koordinátorek akce, uvedla, �e Sv� tový den zdraví se v � eské republice slaví 

proto, aby se ší� ila „osv� ta mezi širokou ve�ejností všech v� kových skupin.“ Návšt� vníci akce 
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si mohli nechat zm�� it nap�íklad tlak, glykémii nebo spo� ítat BMI index. Bylo zde k dispozici 

také nutri� ní poradenství nebo poradenství ke sportovní aktivit� . „Rád bych pod� koval lidem 

z neziskového sektoru, kte�í se na této skv� lé akci podílejí a kterým o� ividn�  zále�í na zdraví 

ostatních lidí,“ ocenil tehdy spolupo�adatele starosta Zelený. Do bílých stan�  zavítalo kolem 

jednoho tisíce návšt� vník� . 

 

 

M�� ení tlaku, glykémie nebo zjišt� ní BMI indexu vyu�ily stovky ob� an�  

 
 
Další akce na podporu prevence zdraví obyvatel 

Další dubnovou akcí zam�� enou na oblast zdraví p�edstavovala p�ednáška zabývající se jarní 

detoxikací organismu, která u� v roce 2012 m� la velký úsp� ch, a zú� astnilo se jí tehdy p�ibli-

�n �  90 zájemc� . 

P�ednáška pod záštitou radního Marka Kukrleho se konala v úterý 16. dubna v sále za-

stupitelstva Prahy 5 ve Štefánikova ulici. Dvouhodinové setkání se známým hostem MUDr. 

Ond�ejem Nývltem p�ítomným zodpov� d� lo otázky týkající se zdravé vý�ivy, detoxikace or-

ganismu a vyvá�ené stravy b� hem jarního období. Na míst�  probíhala také diagnostika t� la 

nebo ochutnávky zdravých potravin, nap�íklad pomazánek. Akce se uskute� nila za podpory 

spole� nosti Sv� t zdraví SILUET a byla ur� ena pro ob� any Prahy 5.�

 V akcích obdobného typu se pokra� ovalo také koncem kv� tna, kdy uspo�ádal Ú�ad M�  

Praha 5 a Centrum sociální a ošet�ovatelské pomoci Praha 5 ve spolupráci se Státním zdravot-

ním ústavem v Praze ji� 14. ro� ník zdravotn�  výchovné akce pro ob� any Prahy 5. 
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Pod záštitou 1. zástupce starosty JUDr. Petra Lachnita byly v prostorách Ú�adu M�  

Praha 5 ob� an� m nabízeny vyšet�ení na stanovení hladiny cholesterolu v krvi, m�� ení krev-

ního tlaku, stanovení indexu p�im�� ené t� lesné hmotnosti (BMI index) a stanovení mno�ství 

skrytého tuku v t� le p�ístrojem Omron. Dále probíhalo odborné poradenství ve vý�iv � , inspi-

race pro zdravý jídelní� ek a poradenství na odvykání kou�ení, úrazová problematika prevence 

alergií a prevence karcinomu prsu. Ka�dý návšt� vník obdr�el eduka� ní zdravotn�  výchovné 

materiály.� 

 

 

Kv� tnová akce podpory zdravotní prevence se konala na radnici M�  Praha 5 

(uprost�ed JUDr. Petr Lachnit) 

�

Ka�doro� n�  konaná akce propaguje zdravý �ivotní styl a napomáhá ke zvýšení infor-

movanosti ve�ejnosti o prevenci kardiovaskulárních a nádorových onemocn� ní, � ím� p�ispívá 

k zlepšení zdravotního stavu populace. 

 

Ocen� ní dárc�  krve 

N� kolik desítek dobrovolných dárc�  krve se ve � tvrtek 13. � ervna 2013 sešlo v sále Zastupi-

telstva M�  Praha 5, aby z rukou radního Marka Kukrleho, zástupc�  Magistrátu hl. m. Prahy a 

� eského � erveného k�í�e p�evzali ocen� ní za svoji nezištnost, se kterou absolvovali 40, 80 a 

120 bezplatných odb� r�  krve, plazmy nebo krevních desti� ek. 
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Dárci krve a jejích slo�ek jsou v sou� asné dob�  zásadní a nenahraditelnou pomocí pro 

všechna léka�ská odd� lení, kde dochází k vyu�ití krve. Nejvýznamn� jší odm� nou pro dárce je 

jejich osobní zadostiu� in� ní, co� na úvod slavnostního podve� era zd� raznil i prof. MUDr. Ji�í 

Záme� ník, CSc., � len vedení �� K Praha 1 a p�edseda Klubu dárc�  krve p�i �� K Praha 1: 

„Nejhorší vlastností � lov� ka je lhostejnost, nejlepší schopnost u� init druhého š� astným. Dárci 

krve nejsou lhostejní a nezištn�  poskytují n� co, co druhému m� �e zachránit to nejcenn� jší, co 

má – �ivot.“ Za radnici Prahy 5 pozdravil zú� astn� né radní Marek Kukrle : „Tento slavnostní 

ve� er je alespo�  symbolickým pod� kováním dárc� m za jejich stálou pomoc pacient� m, kte�í 

by bez jejich p�isp� ní nemohli být úsp� šn�  lé� eni. Nezbývá mi nic jiného ne� p�ed vámi 

pomysln�  smeknout klobouk,“ pod� koval radní Kukrle. 

 

Dárci krve ocen� ní dne 13. � ervna 2013  

 

Program, který se uskute� nil pod záštitou starosty Prahy 5, pak pokra� oval p�edává-ním 

plaket profesora Janského a zlatých k�í� �  �� K a dále drobných dárk�  od Magistrátu hla-vního 

m� sta Prahy a M�  Praha 5. Následovalo vystoupení hudebního uskupení „Dobrohraj“ a pro 

ú� astníky bylo p�ipraveno drobné pohošt� ní. 

 



71 
 

Podpora transplanta� ní jednotky FN Motol 

Ve � tvrtek 15. srpna 2013 navštívili zástupci nada� ního fondu Prahy 5 Pragae Quinta Regione 

Kliniku d� tské hematologie a onkologie v motolské nemocnici. Zastupitel Prahy 5 Karel No-

votný a místop�edsedkyn�  fondu Simona Chytrová p�edali do rukou vedoucího léka�e d� tské 

transplanta� ní jednotky prof. MUDr. Petra Sedlá� ka, CSc., finan� ní dar ve výši 50 000 K� . 

Peníze m� ly poslou�it k nákupu nových rehabilita� ních pom� cek a zvýšení komfortu d� tských 

pacient�  v dob�  jejich hospitalizace. 

Motolská transplanta� ní jednotka ji� od roku 1989 slou�í d� tem s maligním onemoc-

n� ním krvetvorby (leukémie, lymfomy), vrozenými � i získanými poruchami krvetvorby, imu-

nity � i metabolizmu a d� tem se solidními tumory. Provád� jí se zde transplantace kmenových 

bun� k krvetvorby vlastní (autologní) � i cizí (alogenní) od rodinných i nep�íbuzenských dárc� . 

 

 

 

Karel Novotný a Simona Chytrová p�i p�edání daru transplanta� ní jednotce FN Motol 
 

„Rekonvalescence u d� tských pacient�  trvá i v p�ípad�  úsp� šné operace n� kolik týdn� , 

b� hem kterých jsou d� ti umíst� né ve sterilních pokojích. Nada� ní fond (…) se rozhodl pros-

t�ednictvím ob� anského sdru�ení DONOR podpo�it tuto transplanta� ní jednotku. Peníze 

umo�ní po�ídit do pokoj�  pot�ebné pom� cky pro rehabilitaci pacient�  a p�ípadn�  zakoupit i 

vybavení pro rozptýlení d� tí b� hem jejich lé� by,“ zd� vodnil obdarování zastupitel Novotný. 

Podle vedoucího léka�e transplanta� ní jednotky a zárove�  p�edsedy ob� anského sdru-

�ení DONOR prof. MUDr. Petra Sedlá� ka, CSc., provede tým této kliniky ro� n�  zhruba 30 
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transplantací. „Od zahájení programu trvale nar� stá p�edevším po� et pacient�  transplantova-

ných od nep�íbuzenských dárc� . B� hem 21 let zde bylo provedeno více ne� 450 alogenních a 

více ne� 100 autologních transplantací. Nep�íbuzenští dárci tak tvo�í zhruba 80 % donátor� . 

Spolupracujeme proto s registry dárc�  nejen z � eské republiky, ale také z Evropy a Ameriky. 

Po� et operací ale m� �e kolísat, nap�íklad v srpnu provedeme transplantaci u 7 pacient� , co� je 

velmi mnoho,“ dodal prof. MUDr. Petr Sedlá� ek, CSc. 

Sdru�ení Donor je dobrovolným, nevládním, neziskovým sdru�ením ob� an�  a práv-

nických osob, které spojuje program podpory a psychosociální pomoci pacient� m po trans-

plantaci kmenových bun� k krvetvorby a záva�ných akutních i chronických onemocn� ní, jejich 

rodinám a zdravotnickému personálu. Mezi cíle sdru�ení pat�í rozvoj hemato-onkologického 

odd� lení - transplanta� ní jednotky ve Fakultní  nemocnici Motol, organizace rekondi� ních, re-

habilita� ních � i kulturních pobyt�  pro d� ti a dospívající po transplantaci s rodi� i, vzd� lávání 

ve�ejnosti v podob�  vydávání eduka� ních a propaga� ních materiál� , podpora vzd� lávání a re-

kvalifikace u adolescent�  po transplantaci kmenových bun� k krvetvorby. Velký d� raz je kladen 

na pomoc rodinám d� tí po transplantaci v t� �ké �ivotní situaci, nap�íklad v podob�  nákupu � i 

zap� j� ení zdravotních pom� cek, které nehradí pojiš� ovna.  

 
Mezinárodní den neslyšících 

Z poprázdninových akcí na Praze 5 je vhodné do kroniká�ských zápis�  zanést uskute� n� ní ak-

ce Mezinárodní den neslyšících, která se konala 21. zá�í 2013 na p� ší zón�  And� l pod záštitou 

starosty Prahy 5 Ing. Zeleného, který u p�íle�itosti pozvání obyvatel uvedl: „P�esto�e se jedná 

o den ur� ený neslyšícím, jsou na n� j srde� n�  zváni a vítáni všichni. Jde toti� práv�  o p�emost� ní 

obou sv� t�  – sv� ta slyšících a sv� ta neslyšících.“  

Cílem Mezinárodního dne neslyšících bylo upoutat pozornost k jejich ztí�ené situaci. I 

p�es to, �e se pom� ry postupem � asu zlepšují, musí neslyšící denn�  p�ekonávat spoustu p�eká-

�ek. Nap�íklad nemohou telefonovat, co� je v p�ípad�  p�ivolání první pomoci velmi slo�ité 

apod., ale našt� stí ji� existují systémy, které umo�� ují komunikaci a usnad� ují �ivot lidem 

s tímto posti�ením. 

Pokud jde o nápl�  programu, skládal se nap�íklad z vystoupení neslyšících i slyšících 

um� lc�  aj. kulturních vystoupení, dále na návšt� vníky � ekala zajímavá zá�itková stanovišt� , na 

kterých m� li mo�nost poznat, jaké to je slyšet s kochleárním implantátem, jak jsou zdatní 

v odezírání, nebo jak vypadá znak pro slovo „máma“ apod.  
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Ex-ku� áci na And� lu  

Jinou akci z mezinárodním p�esahem pak p�edstavovala oslava Mezinárodního dne ex-ku�ák� , 

která se konala dne 26. zá�í pod záštitou JUDr. Petra Lachnita. Ú� astníci se mohli zdarma 

poradit s odborníky v problematice ku�áctví a dozv� d� t se, jak nav�dy p�estat s kou�ením. Navíc 

bylo mo�né vyhrát � lenství ve fitness centru za 6 500 K� . 

Informa� ní stánek projektu „Ex-ku�áci jsou nezastavitelní“ se nacházel p�i k�i�ovatce 

And� l na pra�ském Smíchov�  a zvaní byli jak ku�áci, kte�í se sna�í p�estat s tímto prastarým 

zlozvykem, tak ti, jim� se závislosti na cigaret�  poda�ilo definitivn�  zbavit. Den 26. zá�í 2013 

byl historicky v� bec prvním dnem, který Evropská komise, organizátor projektu, vyhlásila ja-

ko Den Ex-ku�áka. Dnem, který p�edstavuje oslavu t� ch, kterým se poda�ilo se cigaretové zá-

vislosti zbavit. 

 

Evropský den záchrany �ivota 

Poslední akce týkající se zdravotní prevence, kterou se kronice budeme zabývat, p�edstavuje 

Evropský den záchrany �ivota, který se konal ve st�edu 16. �íjna také na centrálním prostran-

ství Prahy 5 u k�i�ovatky And� l. Návšt� vníci akce se dozv� d� li, jak správn�  pomoci p�i srdce-

ní zástav�  a jak ji rozpoznat. Po�adatelem akce, konané pod záštitou starosty Miroslava Zele-

ného a radního pro oblast zdravotnictví Marka Kukrleho, byla nezisková organizace � eská re-

suscita� ní rada, která je partnerem European Resuscitation Council pro � R. 

Vedle jiného se zabývá pravidly provád� ní resuscitace v souladu s nejnov� jšími v� dec-

kými poznatky medicíny. V d� sledku srde� ní zástavy umírá v Evrop�  ka�dým rokem p�es 

350 000 lidí. V� tšina srde� ních zástav pak nastává v domácím prost�edí. Ve vysp� lých zemích 

p�e�ívá p�ibli�n �  jeden pacient z deseti. P�i zahájení v� asné resuscitace sv� dky kolapsu se 

zvyšuje šance na p�e�ití posti�ených dvakrát a� t� ikrát. „Zvýšení po� tu laicky zahájených 

resuscitací m� �e ka�doro� n�  zachránit a� o 100 000 �ivot�  navíc. P�i srde� ní zástav�  jsou 

rozhodující první minuty. Pokud se promarní, šance posti�ených na návrat do normálního �i-

vota je velmi mizivá. Bohu�el je smutnou praxí, �e srde� ní zástava se vyskytuje u stále mlad-

ších pacient� . Nikdo z nás neví, kdy se s podobnou p�íhodou setká nebo bude pomoc pot�e-

bovat sám,“ dodal radní Prahy 5 pro zdravotnictví Marek Kukrle. 

Evropský den záchrany �ivota byl v roce 2013 nov�  ustanoven za ú� elem zvýšení po-

v� domí ve�ejnosti o zp� sobech záchrany �ivota � lov� ku se srde� ní zástavou. Ve všech evrop-

ských zemích byl vybrán za den 16. �íjen, kdy se i poslanci Evropského parlamentu u� ili jak 



74 
 

správn�  resuscitovat a pou�ívat automatizovaný externí defibrilátor (AED). MUDr. Truhlá�, 

p�edseda � eské resuscita� ní rady (� RR), k obavám z resuscitace uvedl: „Lidé jsou z provád� -

ní resuscitace pochopiteln�  ve stresu, ale kampa�  � eské resuscita� ní rady jim ukazuje, �e jde o 

velmi jednoduchou v� c. P�ivolání záchranné slu�by prost�ednictvím tís� ové linky 155 a za-

hájení srde� ní masá�e zvládne úpln�  ka�dý, v� etn�  v� tších d� tí. I malé zvýšení po� t�  zaháje-

ných resuscitací m� �e zachránit mnoho našich �ivot� .“ 

 

Stav zdravotních slu�eb  

Ješt�  ne� p�ejdeme k sociální problematice, p�edstavíme si názory alespo�  n� kterých zastupi-

tel�  na stav zdravotních slu�eb na území páté m� stské � ásti v roce 2013. Podle v� tšiny z nich 

mohou být místní obyvatelé skute� n�  spokojeni se zdravotní vybaveností v dosahu, a to zej-

ména díky dv� ma velkým a pln�  vybaveným nemocnicím. 

P�esto jejich umíst� ní není ideální a i z tohoto d� vodu bylo vedením slibováno z�ízení 

pohotovosti v centru Smíchova: „Léka� dostupný v míst�  bydlišt�  nebo poblí� místa zam� st-

nání by m� l být podle mého názoru samoz�ejmostí, a to v� etn�  léka��  specializovaných,“ pro-

hlásil Marek Kukrle. Ing. Ji�í Vejmelka krom�  z�ízení pohotovosti v centru Prahy 5 p�ipomn� l 

také vhodnost op� tovného zavedení nonstop lékárny v blízkosti And� la. V cest�  by podle n� j 

nem� ly stát ani p�ípadné finan� ní p�ísp� vky ze strany páté m� stské � ásti. 

Tereza Hradilková z místní organizace Strany zelených zase zkritizovala nedostatky v 

koncepci rozvoje pé� e o zdraví a poukázala na � innost ob� anského sdru�ení Nad� je, které 

provozuje mobilní jednotku pro lidi bez domova, její� sou� ástí je sociální pracovník a zdra-

votník. Práv�  sociální situace mnohdy s mo�ností � lov� ka dostate� n�  pe� ovat o své zdraví úz-

ce souvisí. Aktivity zmín� ného ob� anského sdru�ení proto budeme sledovat v následujícím 

kroniká�ském zápisu. 

 

�

Mobilní jednotka o.s. Nad� je  

Fungování mobilní jednotky a terénní program o.s. Nad� je v ohro�ených lokalitách páté m� s-

tské � ásti podpo�ili zastupitelé M�  Praha 5 na svém b�eznovém zasedání � ástkou 150.000 K� . 

Cílem je pomoci lidem bez domova tak, aby více vyu�ívali sociální poradenství a nízko-prahové 

slu�by v podob�  potravinové pomoci, hygienických pot�eb a základní zdravotní po-moci. 

Sou� ástí mobilní sociální slu�by jsou v�dy dva pracovníci: sociální pracovník a 

zdravotník, kte�í vyjí�d � jí pravideln�  ka�dý týden na dohodnutá stanovišt� . Mezi n�  pat�í na-

p�íklad oblast Na Kní�ecí, Hlubo� epy, Nové Butovice, Vidoule, nebo Koší�e a další proble-
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matické lokality Prahy 5. Mobilní sociální slu�ba m� la vyjí�d � t jednou týdn�  na místa, která 

jsou v�dy vybrána na základ�  aktuálního výskytu osob bez domova. „Ob� anské sdru�ení se 

zavázalo úzce spolupracovat p�ímo s m� stskou � ástí, budeme tedy moci lépe reagovat na p�í-

padné podn� ty ze strany ob� an� ,“ up�esnil podobu spolupráce 1. zástupce starosty JUDr. Petr 

Lachnit. 

 

 

� lov� k bez domova odpo� ívá v blízkosti centrální � ásti Smíchova 

  

„Poptávka po zdravotnické pé� i u této cílové skupiny vzr� stá, co� pova�ujeme za vel-

mi pozitivní jev, který je dobré podporovat. Práv�  mo�nost v� as kontrolovat a �ešit zdravotní 

stav osob bez domova výrazn�  sni�uje riziko p�enosu infek� ních chorob do okolní spole� -

nosti,“ dodal radní Marek Kukrle, do jeho� kompetencí zdravotnictví spadalo. 

Terénní program podporovala m� stská � ást také v minulých letech, sou� ástí vzájemné 

spolupráce byla nap�íklad pravidelná ú� ast sociální kurátorky pro dosp� lé Ú�adu M�  Praha 5 

p�i výjezdech mobilní jednotky a poskytování sociálního poradenství p�ímo v terénu. Praha 5 

pat�í dlouhodob�  poskytováním sociálních slu�eb ke špi� ce mezi m� stskými � ástmi. „Naše 

p�edstava je, �e celé m� sto by m� lo postupovat jednotn�  a v souladu. Pokud bude v této obla-

sti aktivní pouze naše m� stská � ást, která pat�í jednozna� n�  k nejaktivn� jším, pak se negativní 

jevy bohu�el za� nou stahovat do Prahy 5, kde je narkoman� m a bezdomovc� m poskytována 

pé� e. Za klí� ové pova�ujeme, aby se do t� chto program�  zapojily i ostatní m� stské � ásti a 

pomohly tak nap�íklad rozdrobení výskytu drogov�  závislých, co� vede ke sní�ení sekun-

dárních patogenních jev� ,“ vysv� tlil JUDr. Petr Lachnit. 
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Praha 5 odmítla � ást protidrogového návrhu hl. m. Prahy  

Práv�  z mo�ného rizika zvýšení po� tu problematických osob nesouhlasilo vedení páté m� sts-

ké � ásti se vznikem dalšího kontaktního místa pro drogov�  závislé, jak navrhoval magis-

trát. „V sou� asnosti se na území m� stské � ásti nachází dv�  nízkoprahová kontaktní centra pro 

osoby drogov�  závislé (Sananim a Progressive). Dále je zde kontaktní centrum subutexové 

substituce a dolé� ovací za�ízení DROP-In. U nás je pé� e o tyto klienty dostate� ná a jakékoliv 

další za�ízení jsou jednozna� n�  nadbyte� ná,“ zhodnotil tehdejší stav JUDr Petr Lachnit. Tento 

názor sdílel také starosta páté m� stské � ásti Ing. Miroslav Zelený: „Poslední dva roky jsme v 

Praze 5 usilovn�  bojovali s problematikou osob závislých na návykových látkách. Nyní, kdy� 

je situace stabilizovaná a kriminalita na ústupu, pova�uji tento návrh spíše za neš� astný.“ 

 Negativní stanovisko radní Prahy 5 vyjád�ili v �� i n� kterým bod� m návrhu tzv. Proti-

drogové politiky hlavního m� sta Prahy na období 2013-2020. Krom�  neod� vodn� nosti nové-

ho kontaktního místa spat�ovalo vedení Prahy 5 nedostatky ve faktu, �e tento dokument v� bec 

nebyl p�edem projednán s M�  Praha 5, ani dalšími orgány: „Dokonce podle informací protid-

rogového odd� lení Krajského �editelství Policie � R hl. m. Prahy nebylo ani toto krajské �edi-

telství s dokumentem seznámeno. A to navzdory tomu, �e dokument p�edpokládá p�ímou spo-

lupráci s Policí � R,“  vytkl návrhu zástupce starosty Prahy 5 JUDr. Petr Lachnit. 

Vedení Prahy 5 vytklo návrhu strategického dokumentu p�edevším mo�nost budování 

aplika� ních místností pro u�ivatele návykových látek, tzv. „šleháren.“ 

„Problém není ve vzniku kontaktního centra jako takového, ale ve vzniku aplika� ních 

místností. Tento typ za�ízení je sice z hlediska omezení aplikace návykových látek na ve�ej-

nosti jedním z východisek, nicmén�  nese s sebou i negativní jevy, jako je vyšší výskyt osob pod 

vlivem návykových látek v jeho blízkém okolí. Obvykle bývá doba pobytu v takovém za-�ízení 

omezena na 30 minut, tak�e m� �eme p�edpokládat, �e se po uplynutí této doby budou osoby 

po aplikaci drogy pohybovat v blízkém okolí tohoto za�ízení. Také lze p�edpokládat zvýšený 

výskyt dealer�  drog v dané oblasti. Z pohledu dr�ení omamných a psychotropních lá-tek lze 

p�edpokládat, �e se klienti aplika� ních místností dopustí minimáln�  p�estupku,“ shrnul hlavní 

negativa v dopise adresovaném primátorovi RNDr. Tomáši Hude� kovi starosta Prahy 5 Ing. 

Miroslav Zelený. 

Nesouhlas Prahy 5 s návrhem vedení magistrátu na protidrogovou politiku vychází ta-

ké z mezinárodních úmluv. „Navrhovaná opat�ení nejsou v souladu se sou� asnou platnou právní 

úpravou v � eské republice pro danou oblast a zárove�  je v rozporu s Jednotnou úmluvou o 

omamných látkách OSN z roku 1961 – jako je z�ízení kontaktního centra s aplika� ní místností. 
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V roce 2010 navštívil � eskou republiku komisa� OSN, který jednozna� n�  odmítl z�izování 

aplika� ních místností, a to v návaznosti na výše uvedenou úmluvu OSN,“ poznamenal JUDr. 

Petr Lachnit. 

 

Výro � í bezplatné právní poradny 

První rok fungování v nové podob�  oslavila v dubnu 2013 bezplatná právní poradna pro ob-

� any Prahy 5. Za 12 m� síc�  zam� stnanci právního odd� lení ú�adu m� stské � ásti pomohli více 

ne� šesti stovkám obyvatel. Poradenství poskytují zam� stnanci právního odd� lení Odboru ser-

visních slu�eb v rámci své nápln�  práce, provoz poradny tedy nezvyšuje náklady ú�adu.  

„Nej� ast� ji se na nás obrací senio�i a mladí lidé s rodinami, kte�í se neorientují v práv-

ních zále�itostech, � asto majetkového charakteru. Náš úkol je p�edevším klienty správn�  na-

sm� rovat, aby získali kvalifikovanou odbornou pomoc. Zárove�  nám ale poradna pomáhá zí-

skat p�ehled o tom, co naše ob� any trápí a na co se máme i jako ú�ad zam�� it v rámci prevence 

a zvyšování právního pov� domí obyvatelstva. Nap�íklad jsme zaznamenali zvýšený výskyt 

majetkových problém�  v souvislosti s nevýhodnými p� j� kami,“ zd� vodnila smysl právní 

poradny zástupkyn�  starosty JUDr. Nad� �da Kratochvílová, do její� kompetencí právní 

odd� lení spadá. Mezi další � asté problémy pat�í nap�íklad nevýhodné smlouvy uzav�ené zej-

ména seniory na tzv. „p�edvád� cích akcích“, otázky d� dického práva, nájemních smluv k by-

tovým jednotkám nebo problematika spojená s exekucemi. 

Zájem o právní pomoc od odborník�  ú�adu Prahy 5 dlouhodob�  nar� stá. Osv� d� il se 

proto systém rezervací, který umo�� uje ob� an� m v p�ípad�  pot�eby konzultovat své problémy 

i opakovan� . „Sna�íme se vyhov� t všem zájemc� m. Jeliko� disponujeme omezeným � asem, 

rád bych po�ádal ob� any, aby se v�dy d� kladn�  p�ipravili a vyu�ili mo�nost telefonické 

rezervace. Na jednoho klienta máme zhruba 15minutový blok. Smyslem konzultací není p�i-

pravovat n� komu smlouvy, písemná podání � i vypracovávat právní stanoviska,“ upozornil ve-

doucí Odboru servisních slu�eb Daniel Ottomanský. 

 „V �� ím, �e provoz bezplatného právního poradenství je vítanou slu�bou pro ob� any 

Prahy 5 a navíc jsem p�esv� d� ena, �e pomáhá zvýšit právní pov� domí našich obyvatel a tím i 

sní�it po� et lidí, kte�í se kv� li neznalosti práva dostanou do problém� , � asto bohu�el i existen-

ciálních. Nezapomínejme proto na zásadu ‘Ignoratia legis non excusat‘, tedy pravidlo, �e nezna-

lost zákona neomlouvá,“ dodala zástupkyn�  starosty JUDr. Kratochvílová. 
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Podpora lidí s lehkým posti�ením 

Zajímavý projekt, jak zapojit naše spoluob� any s mentálním posti�ením do ka�dodennosti os-

tatních obyvatel, p�edstavila radnice Prahy 5 v b�eznu 2013. Na ru� ní sb� r odpadu jako jsou 

p�edevším plastové lahve, odhozené papírové i plastové obaly, ale i další nepo�ádek na ulicích 

a v zeleni najala úklidový tým ob� anského sdru�ení Etincelle, který je slo�ený z lidí s lehkým 

mentálním posti�ením. 

Úklidový tým má vlastní auto a p�ejí�dí po území obvodu podle pot�eb ob� an�  a rad-

nice. „Vím, �e lidé se zdravotním posti�ením to rozhodn�  nemají v �ivot�  snadné. Velmi si 

vá�ím t� ch, kte�í i p�es sv� j hendikep pracují,“ �ekl starosta Ing. Miroslav Zelený. „Jsem moc 

rád, �e jsme jim dali p�íle�itost. Bez nejmenších pochyb jsou svému okolí velmi 

prosp� šní,“ dodal zástupce starosty Jaroslav Nedv� d, který dohlí�el na správu ve�ejného 

prostranství. 

Nový úklidový tým pracuje p�edevším kv� li svému hendikepu na polovi� ní úvazek 

ka�dý pracovní den v týdnu. „Sbíráme vše, co najdeme pohozené v lokalit� , kterou nám na 

radnici ur� í. Drobný odpad dáváme do pytl� , ale � asto musíme sbírat i odhozené oble� ení, r� zné 

dokumenty, komponenty do po� íta�� , ale t�eba taky staré televize,“ popsala náro� nou práci 

úklidového týmu pracovní asistentka Lucie Peterová. 

By�  lidí s lehkým mentálním posti�ením je v � eské populaci p�ibli�n �  � tvrt milionu, jen 

málokdo z nich má práci. Jejich nejv� tší šancí je práv�  neziskový sektor. Mo�nost pracovat a 

za práci samoz�ejm�  na základ�  pracovní smlouvy dostávat peníze je pro n�  velmi d� le�ité. 

Stejn�  jako pro zdravého � lov� ka. „Je naprosto mylné brát práci p�i úklidu ulic jako n� co urá-

�ejícího nebo degradujícího pro osoby se zdravotním posti�ením,“ vysv� tlila Michaela Šulcová, 

vedoucí sociálních slu�eb o.s. Etincelle.  

S tímto názorem souhlasila také Mgr. Diana Bubníková, p�edsedkyn�  sociální a 

zdravotní komise RM�  Prahy 5, která dodala, �e „odborníci v oblasti pé� e o osoby s mentál-

ním nebo kombinovaným posti�ením obecn�  vítají takové aktivity a kladn�  hodnotí jejich zá-

kladní rozm� r – p�ímou podporu osob s posti�ením - i ten sekundární – osv� tu v� tšinové spo-

le� nosti (…).“ 

 

Otev� ení kavárny „Mezi � ádky“   

Jeliko� se spolupráce s o.s. Etincelle osv� d� ila, došlo ješt�  v roce 2013 k jejímu prohloubení. 

Ve Štefánikov�  ulici byla 22. srpna slavnostn�  otev�ena literární kavárna nazvaná Mezi �ád-

ky. Jedná se o druh chrán� ného zam� stnání, kdy pod vedením asistent�  hosty obsluhují hendi-
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kepovaní ob� ané.  Sou� ástí kavárny je i knihovna, kterou z v� tší � ásti zaplnila knihami spiso-

vatelka a noviná�ka Barbara Nesvadbová, která se stala patronkou projektu a která dlouhodo-

b�  se sdru�ením Etincelle spolupracuje. 

V kavárn�  Mezi 	 ádky (Štefánikova 40) pracuje dvanáct lidí a všichni hendikepovaní 

zam� stnanci prošli pro práci v kavárn�  speciálním tréninkem. U� ili se, jak komunikovat se zá-

kazníky, jak roznášet nápoje a jídla nebo jak si zapisovat objednávky. Zam� stnance s posti�e-

ním vedou pracovní asistenti, kte�í zárove�  mají na starost bar � i p�ípravu kávy a jídel. 

 

 

Otev�ení kavárny. Vpravo vp�edu Mgr. Diana Bubníková 

 

„Je to pro m�  úpln�  nová zkušenost, d�íve jsem o lidech s posti�ením slyšela jen z televize ne-

bo z doslechu. Musím p�iznat, �e jsem m� la zbyte� né p�edsudky. Zjistila jsem, �e spoustu práce 

tady zvládnou s p�ehledem. Pro zákazníky m� �ou n� kdy p� sobit pomaleji, musíme je ob� as 

vést krok po kroku, jak ud� lat � aj nebo t�eba p�ipravit pe� ivo pro zákazníky, ale rychle se u� í. 

A je vid� t, �e je práce tady baví,“ popsala svoji zkušenost s kolegy s posti�ením pracovní 

asistentka a barmanka Denisa Vránová. 

Pro radnici Prahy 5 je kavárna Mezi 	 ádky rozší�ením nabídky sociálních slu�eb na ú-

zemí m� stské � ásti a zárove�  kavárna p�irozen�  posílí b� �ný �ivot a p�irozený ruch ve Šte-

fánikov�  ulici. Kavárna nabízí po�ádání r� zných akcí, jako nap�íklad autorská � tení, literární 

ve� ery nebo kurzy práce s po� íta� em pro seniory. „Práv�  podpora starších ob� an�  je také d� -
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le�itým cílem naší práce na radnici (…),“ uvedl starosta Miroslav Zelený. A práv�  seniorském 

programy pat�í k další významné oblasti aktivit M�  Praha 5. 

 

Akce pro seniory  

D� le�itou p�ísp� vkovou organizací z�izovanou M�  Praha 5, která se zabývá slu�bami pro se-

niory a pot�ebné osoby v naší m� stské � ásti, je ji� zmín� né Centrum sociální a ošet�ovatelské 

pomoci Prahy 5, p. o., se kterým je p�ímo spojeno fungování komunitního centra Prádelna 

v Hole� kov�  ulici. 

Zajiš� ují pomoc všem t� m, kte�í se ocitli vzhledem ke svému v� ku, zdravotnímu stavu 

� i chronickému onemocn� ní v situaci, kdy jsou � áste� n�  � i úpln�  odkázáni na pomoc jiných. 

Nabízí také slu�by, které podporují zdravý �ivotní styl, aktivní vyu�ívání volného � asu a celo-

�ivotní vzd� lávání. Centrum sociální a ošet�ovatelské pomoci Praha 5, p.o. provozuje terénní 

pe� ovatelskou slu�bu, internet pro seniory, domácí ošet�ovatelskou pé� i, D� m s pe� ovatelskou 

slu�bou, st�ediska osobní hygieny, linku sociální pomoci, byty s pe� ovatelskou slu�bou, D� m 

sociálních slu�eb s  p�echodnými pobyty a denním stacioná�em. Také provozuje ji� zmín� né 

Komunitní centrum (KC) Prádelna, které  zajiš� uje  komunitní,  kulturní, spole� enské a um� lec-

ké aktivity reflektující aktuální spole� enské pot�eby. 

Jednou ze zajímavých akcí, po�ádaných KC Prádelna, se stala sbírka recyklovatelných 

ví� ek od PET lahví, která byla zahájena v dubnu 2013, a krom�  d� tí se do ní zapojili i � lenové 

klubu SENza� ních SENior� , kte�í se v KC Prádelna pravideln�  scházejí. Sbírka ví� ek byla na 

Den Zem� , 22. dubna, p�edána organizátor� m akce a slou�ila ke shromá�d� ní finan� ního ob-

nosu, který by pomohl uhradit rehabilitaci a pot�ebné zdravotní pom� cky pro 11ti letou hol-

� i� ku Kristýnku, která se narodila s d� tskou mozkovou obrnou. „Jeliko� rodina Kristýnky bydlí 

na Praze 5, je toto spojení oslavy ekologického svátku v podob�  sb� ru recyklovatelných 

materiál�  s konkrétní pomocí svým spoluob� an� m milým a vskutku symbolickým napln� ním 

slova komunitní v názvu KC Prádelna,“ dodal k ú� elu sbírky JUDr. Petr Lachnit. Vra� me se 

ale k akcím ur� eným pro seniory. T� ch se v pr� b� hu roku 2013 konalo nespo� et, p�ipome� me 

tedy alespo�  koncert Evy Pilarové u p�íle�itosti Jarního dne senior� , který se konal v Paspov�  

sále smíchovského pivovaru dne 23. kv� tna, šachový turnaj Senior-ka, jeho� 15. ro� ník se us-

kute� nil koncem zá�í u p�íle�itosti oslav Mezinárodního dne senior�  (1. �íjna), nebo ji� druhý 

ro� ník senior akademie. Ten zahájil Petr Lachnit dne 26. zá�í a ob� ané z �ad senior�  � i osob se 

zdravotním posti�ením se mohli zú� astnit p�ednáškových cykl�  na témata týkající se zejména 

prevence osobního bezpe� í, zabezpe� ení majetku, ale i základ�  právního v� domí, po�ární 
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ochrany, základ�  poskytování první pomoci, finan� ní gramotnosti, domácího násilí nebo zvlá-

dání mimo�ádných a krizových situací.�   

 

Praštíme do toho! 60+ 

Další úsp� šnou iniciativou se stal cyklus „ve� írk� “ Praštíme do toho! 60+, který ve spolupráci 

s informa� ním centrem od kv� tna 2013 organizovala sociální a zdravotní komise Prahy 5. Se-

zení probíhala ka�dé druhé úterý v m� síci v p�íjemném prost�edí zasedací místnosti Informa-

� ního centra (IC) ve Štefánikov�  ulici. Byl zam�� en na setkávání senior�  nad 60 let z Prahy 5, 

kte�í i v pokro� ilejším v� ku neztratili pot�ebu se vzájemn�  seznamovat, poznávat a navazovat 

nové konakty, a to formou zábavných program� . 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

Jedno ze setkání Praštíme do toho! 60+ 

 

Bc. Miloslav Mrštík k ú� asti uvedl: „Ka�dým m� sícem registrujeme v� tší po� et zájemc� . Pro-

to od nového roku uva�ujeme o tom, �e bychom setkání po�ádali dvakrát m� sí� n� .“ Krom�  

diskuzí se známými osobnostmi, jako nap�íklad s here� kou Petru H�ebí� kovou a Kristýnou 

Frejovou v infocentru, prob� hla také letní setkání ve sportovním areálu na Císa�ské louce, kde 

si senio�i mohli vyzkoušet r� zné druhy sportovních aktivit. Uskute� nilo se také mimo�ádné 

p�edváno� ní posezení. 
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Plavání pro seniory na Barrandov�  

Podporu sportovních aktivit starších spoluob� an�  iniciovalo vedení páté m� stské � ásti i pro-

st�ednictvím projektu „Plavání pro seniory za zvýhodn� né vstupné“, ur� ené pro ka�dého ob-

� ana nad 60 let s trvalým pobytem v m� stské � ásti Praha 5. Sleva platila pro Aquapark na 

Barrandov� . Jedinou podmínkou bylo vyzvednout si plavecký pas. Tento pr� kaz vydávaly 

pracovnice Odd� lení sociální pé� e, rozvoje sociálních slu�eb a prevence kriminality na základ�  

ov�� ení trvalého bydlišt�  �adatele a jeho v� ku. „Podstatným p�ínosem tohoto projektu je 

podpora aktivního �ivota senior�  a umo�n� ní finan� n�  dostupné sportovní aktivity a relaxace. 

Pro ú� astníky jde také o mo�nost, jak navázat nebo posílit vztahy a kontakty s dalšími senio-

ry,“ dodal 1. zástupce starosty JUDr. Petr Lachnit. 

 

Pe� ovatelka roku 2013 

Kvalitní fungování sociálních slu�eb v páté m� stské � ásti ovšem zdaleka není zásluhou pouze 

politik� , ale (a zejména) t� ch, kte�í tyto slu�by den co den vykonávají. Proto je jen chválihod-

né, �e je tato � innost ka�doro� n�  oce� ována a jsou udíleny ceny Pe� ovatel/ka roku. Slavnostní 

vyhlášení se konalo po� átkem prosince 2013 v reprezentativních prostorách pra�ské Novo-

m� stské radnice a ocen� ní za svoji náro� nou práci si p�evzalo 20 vít� z� .  

Slavnostního vyhlášení I. ro� níku celostátního ocen� ní PE� OVATEL/KA ROKU 20-

13 – NÁRODNÍ CENA SOCIÁLNÍCH SLU�EB se zú� astnily spolu s více ne� stovkou host�  

také here� ka Hana Maciuchová coby patronka Ceny nebo starostka Prahy 2 Jana � ernochová, 

která poskytla akci záštitu. Národní cenu spolupo�ádá Diakonie � CE s Asociací poskytovate-

l�  sociálních slu�eb � R a vznikla slou� ením dvou samostatných cen. Op� tovným cílem obou 

po�adatelských organizací je podpo�it ty, jejich� záslu�ným ka�dodenním úkolem je pe� ovat a 

pomáhat pot�ebným. „Je zapot�ebí si p�ipomínat, �e pomáhání a pé� e o druhé ustavuje vskut-

ku výjime� né povolání, je� zatím není v naší spole� nosti docen� no ani spole� enskou presti�í 

ani financemi. Chceme upozornit, �e lidé, kte�í se ob� tav�  starají o druhé, prakticky realizují 

mezilidskou solidaritu, je� je výrazem slušné a vysp� lé spole� nosti. �e si práv�  tito lidé za-

slou�í ocen� ní a pod� kování. Jsme hrdí, �e se na organizaci takové sout� �e m� �eme podílet,“ 

vyjád�il se po vyhlášení prvého ro� níku Národní ceny �editel Diakonie � CE David Šourek. 

 Porota pod vedením JUDr. Petra Lachnita vybírala sout� �ící za Prahu 5 a to u� dne 12. 

� ervna z celkem 10 ošet�ovatelek, které v Centru sociální a ošet�ovatelské pomoci Praha 5 

p� sobí. Ka�dá z nominovaných pe� ovatelek se p�edstavila, uvedla, jak dlouho pracuje jako 
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pe� ovatelka a � ím je pro ni práce pe� ovatelky zajímavá. Vybrána byla nakonec Marcela Mar-

mazínová. 

 

Senior roku 2013 

V sobotu 7. prosince ud� lovala Nadace Charty 77 zase ceny v prvním ro� níku sout� �e Senior 

roku 2013. Slavnostní vyhlášení výsledk�  a p�edání cen se odehrálo v odsv� ceném kostele 

Pra�ská k�i�ovatka a doprovodilo ho vystoupení � eského národního orchestru s dirigentem 

Liborem Peškem a sólistkou Dagmar Peckovou. V kategorii nejlepší seniorský klub získal první 

místo klub Senza� ních senior�  z Komunitního centra Prádelna na Praze 5. 

Nadace Charty 77 ocenila p�edevším bohatou a pestrou škálu aktivit, kterým se senio�i 

v KC Prádelna v� nují – kurzy práce na PC a s digitální technikou, herna stolního tenisu, 

zdravotní gymnastika, seniorské tane� ní a p� vecké soubory, klub stolních her, iKavárna atd. 

Krom�  t� chto pravidelných aktivit se senio�i zú� ast� ují letních poznávacích výlet�  mimo Pra-

hu, výtvarných dílen a workshop� , fotografických a vzd� lávacích seminá�� , besed, spole� en-

ských ve� er� , koncert�  a celkov�  se zapojují do � innosti KC Prádelna. D� le�itým aspektem je 

také p�irozená forma fungování klubu, kdy spoustu aktivit si organizují senio�i sami a dochází 

p�i nich k prolínání rozdílných v� kových i spole� enských vrstev. Práv�  tato moderní, nezko-

stnat� lá forma fungování klubu senior�  v KC Prádelna byla d� vodem tak vysokého ohodno-

cení. Více pro web Parlamentní listy sd� lil 1. místostarosta Prahy 5 JUDr. Petr Lachnit a my si 

tento rozhovor, související s historickým vít� zstvím SenSenu KC Prádelna, do kroniky za-

znamenáme v úplnosti.   

Co je to v� bec SENSEN a cena Senior roku? 

Projekt Senza� ní senio�i vznikl v Nadaci Charty 77 jako reakce na demografický vývoj v naší 

zemi, kde p�ibývá senior� , z nich� mnoho je obdivuhodn�  vitálních, aktivních a schopných 

rozdávat zkušenosti, znalosti i práci pro ostatní. A práv�  tací se mohou zapojit do tohoto 

projektu, který jim umo�ní vytvá�et neformální spojení starších lidí, kte�í necht� jí jen odpo� ívat 

a p�ijímat cizí pomoc, kte�í se ješt�  rádi zú� ast� ují d� ní kolem sebe, není jim lhostejný vývoj 

spole� nosti, m� sta, obce. 

V rámci tohoto projektu vznikají po celé � eské republice tzv. kluby SENSEN coby otev�ené, 

voln�  p�ístupné a neformální sdru�ení skupin i jednotlivc� , které pojí zájem o program 

SENSEN. Jedním z prvních byl na za� átku roku 2012 i klub SENSEN p�i Komunitním centru 
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Prádelna, jen� práv�  v prvním ro� níku sout� �e Senior roku, jejím� hlavním cílem je ocenit a 

prezentovat široké ve�ejnosti ty nejvýznamn� jší po� iny a aktivity senior�  z celé republiky, 

získal ocen� ní nejvyšší. 

 

Diplom za 1. místo klubu SenSen p�i KC Prádelna 

M� �ete nám p� iblí�it klub SENSEN p � i KC Prádelna? V � em je výjime� ný? 

Klub SENza� ních SENior�  p�i KC Prádelna vznikl v roce 2012 ze skupiny senior� , kte�í se 

zapojovali do aktivit komunitního centra v Hole� kov�  ulici na Praze 5. Jedním z prvních 

impuls�  byl kurz základ�  práce s po� íta� em a digitální technikou, který se mohl za� ít realizovat 

práv�  díky podpo�e Nadace Charty 77 v rámci projektu SenSen. P� vodní kurz se rozrostl do 

podoby t�í pravidelných týdenních seminá��  rozd� lených dle pokro� ilosti, p�ibyla tzv. iKavárna 

jako místo setkávání i poradna s digitální technikou všeho druhu. Zárove�  se rozši�ovala a stále 

rozši�uje i další nabídka aktivit pro seniory – herna stolního tenisu, zdravotní gymnastika, 

seniorské tane� ní a p� vecké soubory nebo klub stolních her. Krom�  t� chto pravidelných aktivit 

se senio�i zú� ast� ují letních poznávacích výlet�  mimo Prahu, výtvarných dílen a workshop� , 
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fotografických a vzd� lávacích seminá�� , besed, spole� enských ve� er� , koncert�  a celkov�  se 

zapojují do � innosti Komunitního centra Prádelna, jeho� se stali nedílnou a významnou 

sou� ástí, nebo�  v sou� asné dob�  p�edstavují aktivity senior�  dominantní � ást veškeré � innosti 

Komunitního centra Prádelna.  

D� le�itá je i skute� nost, �e senio�i sami aktivn�  spoluvytvá�ejí program pro sebe a do-

konce se podílejí na p�íprav�  n� kterých akcí pro ve�ejnost. Zde všude se setkávají s v� kov�  

odlišnými skupinami a dochází zde k vzájemnému propojování a participaci na spole� ném d� ní. 

Senio�i z Komunitního centra Prádelna jsou výrazné, aktivní a zvídavé osobnosti, pro které není 

v� k limitujícím faktorem, nýbr� p�íle�itostí uplatnit získané �ivotní zkušenosti a dále se 

vzd� lávat a zajímat o d� ní kolem sebe. Jedná se o individuality p�edstavující p�ínos pro své 

okolí a celkov�  vytvá�ející velmi p�íjemnou, tak�ka „rodinnou“ atmosféru“ klubu SenSen. 

Práv�  tato moderní, nezkostnat� lá forma fungování klubu senior�  byla d� vodem nominace na 

cenu nejlepšího klubu senior� , kterou jsem osobn�  podpo�il. Jenom bych si ješt�  dovolil 

p�ipomenout, �e mezi sedmi ocen� nými � estným uznáním v kategorii jednotlivc�  byl další 

zástupce „Prádelny“ – pan Miroslav Jiskra, který byl nominovaný za svoji ob� tavost, ochotu 

kdykoliv pomoci, ale také za jeho osobitost, je� pomáhá sbli�ovat jednotlivce a vnáší do d� ní 

nejen v Komunitním centru Prádelna svébytný náboj a v dnešní dob�  tolik pot�ebnou a u senior�  

� asto chyb� jící �ivelnost. 

V � em vidíte smysl a p� ínos takových seniorských aktivit? 

O � innost senior�  v Komunitním centru Prádelna se zajímám ji� od samého po� átku, systema-

ticky sleduji jeho fungování a na základ�  mých poznatk�  mohu vyjád�it velmi pozitivní do-jem, 

který mám. Senio�i vyvíjejí bohatou a pestrou � innost a zárove�  jsou p�edstaviteli výraz-ných 

osobností r� zného v� ku i spole� enského postavení. Le�  jedno mají spole� né – touhu �ít stále 

aktivní �ivot, vzd� lávat se, být p�ínosem sou� asné spole� nosti, zapojovat se do d� ní ve svém 

okolí a bez p�edsudk�  p�istupovat ke všemu novému. Nej� ast� jším problémem senior�  v 

celosv� tovém m�� ítku není ani finan� ní situace, by�  leckdy nebývá jednoduchá, ani zdravotní 

komplikace, ale samota � i absence d� vodu „pro co �ít“. A práv�  takové projekty, jako je 

SENSEN, ji pomáhají p�ekonat, umo�� ují vytvá�et nové sociální vazby, napl� ovat ka�dodenní 

bytí aktivní a smysluplnou � inností a tím významn�  zvyšovat kvalitu �ivota senior� . Jeliko� za 

pár let budou senio�i patrn�  nejpo� etn� jší skupinou obyvatelstva v naší zemi a krom�  léka�ské 

a sociální pé� e budou sebev� domí a pocit uplatn� ní pot�ebovat nejvíce, vidím velkou d� le�itost 

t� chto program�  zvlášt�  do budoucnosti. Zárove�  m� �e být ocen� ní a propagace takovéto 
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� innosti také inspirací pro politické p�edstavitele samosprávy p�i rozhodování o podpo�e tohoto 

typu projekt�  a aktivit ve prosp� ch celé spole� nosti. 

Den neziskových organizací  

Poslední zápis ve IV. Kapitole kroniky za rok 2013 se týká Dne neziskových organizací, který 

se konal 9. zá�í a na kterém se široké ve�ejnosti p�edstavily neziskové organizace aktivní ve 

vzd� lávání, dobrovolnictví, oblasti lidských práv, environmentální problematice a v oblasti 

�ivotního prost�edí. 

Zástupci radnice Prahy 5, kte�í Den neziskových organizací zaštítili  

(zleva doprava Ing. Miroslav Zelený, JUDr. Petr Lachnit, PhDr. Marie Ulrichová-Hakenová a 

Ing. Vlasta Váchová) 

 

Cílem akce bylo zvýšit osv� tu o fungování neziskových organizací na území m� stské 

� ásti Praha 5 a informovat o nabídce sociálních slu�eb. „Den neziskových organizací p�ínos pro 

Prahu 5 a její obyvatele, kdy poskytuje ucelený p�ehled organizací fungujících pro ob� any 

m� stské � ásti,“ uvedl starosta Miroslav Zelený a dodal: „Neziskové organizace p�edstavují 

klí� ový prvek silné ob� anské spole� nosti. Touto akcí Praha 5 podporuje neziskový sektor 

p� sobící v naší m� stské � ásti formou osv� tové venkovní prezentace.“ 
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Vstup na Den neziskových organizací byl pro ob� any i pro neziskové organizace zdar-

ma. Zástupce ka�dé neziskové organizace m� l prostor p�edstavit svou � innost a mo�nost pro-

deje výrobk�  s tou podmínkou, �e výt� �ek bude pou�it na charitativní ú� ely. 

Akce se konala pod záštitou starosty M�  Praha 5 Ing. Miroslava Zeleného a JUDr. Pe-

tra Lachnita, prvního zástupce starosty. Záštitu dále p�evzali zastupitelky Ing. Vlasta Vácho-

vá, PhDr. Marie Ulrichová - Hakenová a Mgr. Diana Bubníková. 
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V. Bezpe� nost a kriminalita 
 
Rok 2013 byl z hlediska po� tu zásah�  policejních a hasi� ských jednotek na území Prahy 5 

nadpr� m� rný, p�i� em� n� kterým z t� chto událostí se dostalo pozornosti ze strany celostátních 

médií. Bohu�el �ada t� chto situací m� la fatální d� sledky pro zú� astn� né aktéry. V zápise si ale 

krom�  t� chto p�ípad�  „ � erné kroniky“ p�edstavíme i mnohá další témata, jako nap�íklad snahy 

vedení M�  Praha 5 o p�ísn� jší regulaci oblastí spojovaných s kriminalitou apod. 

 

Z� ícení � ásti lihovaru a po�áry na Smíchov�  

O z�ícení � ásti budov smíchovského lihovaru u� padla zmínka v první kapitole kroniká�ských 

zápis� , zde jen dopl� me, �e kv� li pádu jedné z budov areálu musely být p� ivolány dv�  jednot-

ky hasi�� , policisté a následn�  také psovodi, kte�í v Nádra�ní ulici prohledávali z�ícenou � ást 

komplexu. �ádná t� la ale našt� stí nebyla nalezena. 

Zásah hasi��  u smíchovského lihovaru 26. � ervna 2013 

  

Bez ob� tí na �ivotech se našt� stí obešel také další zásah moderních „sv. Florián� ,“ a to p�i po-

�áru skladu na Smíchov� , nahlášeném p�ed pátou hodinou ranní dne 12. srpna. P�i p�íjezdu na 

místo u� byla v plamenech celá st�echa objektu. Ohe�  poni� il uskladn� ný materiál, vysoko-
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zdvi�ný vozík a úpln�  zni� il st�echu. Zp� sobená škoda se vyšplhala na milion dv�  st�  tisíc 

korun. P�í� inou vzniku po�áru byla technická závada na elektroinstalaci objektu. 

Koncem zá�í se pak hasi� i v no� ních hodinách op� t vrátili do lokality Lihovar, kde jen 

nedaleko od z�ícené budovy vypukl po�ár v místní „legendární“ hosp� dce U Veselé kozy. P�i 

po�áru zasahovala profesionální jednotka HZS Praha z jinonické stanice HS – 07. Na místo 

dále dorazily hlídky P� R a M� stské policie, p�ivolána byla rovn� � záchranná slu�ba. 

Svatováclavského piva se u� místní štamgasti nedo� kali. Po�ár vypukl v noci 27. zá�í  

 

K po�áru se dostavili vyšet�ovatelé hasi��  z odd� lení zjiš� ování p�í� in po�ár� . Hasi� i museli 

konstrukci budovy � áste� n�  rozebrat. K po�áru m� lo dojít p�i manipulaci s plynovým topením 

uvnit� za�ízení a ohe�  se rychle rozší�il po celém objektu, ale obsluze se našt� stí z budovy po-

da�ilo v� as uniknout. 

Z obchodního komplexu Nový Smíchov byl hasi�� m oznámen po�ár. „Na místo vyje-

lo v� tší mno�ství hasi��  zejména z d� vodu, �e se jedná o nákupní centrum s p�ítomností v� tší-

ho po� tu lidí,“ uvedla mluv� í HZS Praha Pavlína Adamcová. Hasi� i po p�íjezdu prošli celý 

objekt, ale z údajné-ho po�áru se nakonec vyklubal kou� vycházející z komínu restaurace. 

Všechny jednotky se tak mohly vrátit na své základny. Na míst�  zasahovalo celkem 5 dru�s-

tev HZS, 2 automobilové �eb�íky, vozidlo se speciálním za�ízením Cobra a vyšet�ovací skupi-

na HZS Praha. 
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Oproti tomu v p�ípad�  únorového výjezdu k bývalému hotelu Van�� ek u� o planý po-

plach nešlo. Z domu museli být evakuováni � ty�i bezdomovci, celý zásah se ale obešel bez 

zran� ní. K po�áru bývalého hotelu v ulici Na H�ebenkách v Praze 5 byly všechny slo�ky inte-

grovaného záchranného systému p�ivolány krátce p�ed p� lnocí. Podle policist�  šlo o d� m ur-

� ený k demolici, kde p�espávali bezdomovci. Hasi� i za� ínající po�ár zlikvidovali a jako p�í� i-

na vzniku po�áru byla p�edb� �n �  stanovena nedbalost p�i pou�ívání otev�eného ohn� . Bezdo-

movci si v dom�  topili a uvnit� byly nalezeny i propan-butanové lahve. 

 

Dopravní nehody a tragické úrazy  

Dne 2. listopadu 2013, p�ed p� l devátou ranní, p� ijal operátor tís� ové linky 112 informaci o 

dopravní nehod�  kamionu v Lochkovském tunelu. Na místo ihned vyjeli policisté, záchraná�i i 

hasi� i. Nákladní automobil zasahoval po dopravní nehod�  do jízdních pruh� , proto byl tunel ve 

sm� ru na D1 zcela uzav�en. 

Osobní automobilová doprava byla odklán� na na ulici K Barrandovu. Hasi� i na míst�  

likvidovali únik v� tšího mno�ství provozních kapalin, ty ale natekly do odvodních kanál�  a 

celý tunel tak musela vy� istit speciální firma, zabývající se ekologickou likvidací. 

Koncem listopadu zase došlo k nehod�  tramvaje s osobním automobilem v Lidické ulici. 

Zaklín� ného �idi� e vyprostili hasi� i, následn�  ho p�edali do pé� e záchranné slu�by. Záchraná�i 

mu�e transportovali do nemocnice. Po dobu vyproš� ovacích a záchranných prací byl v míst�  

zastaven automobilový i tramvajový provoz. 

Nehodou také málem skon� il kuriózní p�ípad z 29. �íjna. Deset minut po t� inácté hodi-

n�  vyjí�d � li dopravní policisté na k�i�ovatku mezi Strahovským tunelem a Mrázovkou, kde 

�idi�  osobního auta ohro�oval bezpe� nost silni� ního provozu. Dvaa� ty� icetiletý � idi�  si to toti� 

nejprve namí�il od Smíchova do Strahovského tunelu sm� rem na Prahu 6. Jen�e ješt�  ne� vjel 

do tubusu „Strahováku,“ pozm� nil sv� j plán a auto p�ímo na této rušné komunikaci oto� il do 

protism� ru. 

Našt� stí s vozem ujel „pouze“ n� kolik desítek metr� , ne� ho odstavil na krajnici mezi 

tunely. Policisté dopravní slu�by, kte�í dorazili na místo události b� hem n� kolika málo okam-

�ik � , okam�it�  podrobili � idi� e orienta� ní dechové zkoušce. Její výsledek hovo�il za vše, ne-

bo�  se na displeji p�ístroje objevila hodnota p�esahující 2,5 promile alkoholu v dechu, co� 

mnohé vysv� tlovalo. Na základ�  této skute� nosti skon� il mu� na policejní slu�ebn�  pro pode-

z�ení z trestného � inu ohro�ení pod vlivem návykové látky. 
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Tragédií pak skon� il st�et mu�e s osobním vlakem, který jel 30. srpna po 22. hodin�  ze 

Smíchovského nádra�í do Berouna. Na míst�  nehody zasahovaly slo�ky záchraná�� , zran� ný 

ale bohu�el vá�ným poran� ním podlehl. Podle informací sv� dka události šlo pravd� podobn�  

o sebevraha. 

Velmi vá�ným zran� ním skon� ila také neš� astná situace z p�edposledního prosincové-

ho dne roku 2013. Mu� bez domova se v ned� li ve� er vracel se svým kamarádem „dom� “ do 

opušt� ného objektu tiskáren v Grafické ulici na pra�ském Smíchov� . Cestou po schodech však 

jeden z bezdomovc�  zakopl a spadl z n� kolikametrové výšky. Dole se mu� hlavou na-bodl na 

lešená�skou trubku, která mu prorazila lebku. 

Budova bývalé tiskárny, kde došlo k t� �kému zran� ní 30. prosince 2013 

 

Na místo vyrazily hlídky P� R, posádky RZP, RLP a Inspektor provozu pra�ské ZZS, 

dále pak jednotka HZS hl. m. Prahy ze stanice Smíchov. Hasi� i a záchraná�i mu�e transpor-

tovali do vozu ZZS, posléze pak do nemocnice v Motole. Mu� byl po p�evozu v kritickém stavu. 

P�ípad vyšet�ují kriminalisté, ti ji� p�edb� �n �  vylou� ili, �e by se na pádu mu�e podílela jiná 

osoba. 
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R� zné kriminální � iny 

Dne 12. listopadu, krátce po jedenácté hodin�  dopolední, p�ijali operáto� i tís� ové linky 158 

oznámení o údajném napadení mu�e v ulici Na Valentince. Na místo okam�it�  vyjely všechny 

dostupné hlídky z okolí. Po p�íjezdu k místu útoku policisté zjistili, �e zde doposud neznámý 

úto� ník napadl mu�e no�em ve chvíli, kdy nesl v igelitové tašce tr�bu z firmy. Napadený z� -

stal s mnoha� etnými zran� ními le�et na zemi a úto� ník z místa utekl i s finan� ní hotovostí. 

Zran� ného mu�e odvezli záchraná�i do nemocnice. 

 Jen o necelý týden pozd� ji, dne 18. listopadu, pak došlo k dalšímu pobodání na území 

M�  Praha 5. Dev� ta� ty�icetiletý revizor kontroloval cestující na lince tramvaje � íslo 7. Kdy� 

se v� z blí�il ke kone� né zastávce Radlická, po�ádal revizor o p�edlo�ení platného cestovního 

dokladu mu�e, který ale jízdenku odmítal ukázat. S kontrolorem nekomunikoval a pouze zjiš-

� oval, jestli má revizor ve voze kolegu. 

Po chvíli za� al pracovníka dopravních podnik�  dokonce slovn�  napadat a urá�et. Revi-

zor proto mu�e vyzval, aby na zastávce Radlická spole� n�  vystoupili s tím, �e k celé události 

p�ivolá Policii � R. To mu� odmítl a ve chvíli, kdy tramvaj dojela na kone� nou, „� erný pasa-

�ér“ neváhal a napadl no�em revizora, který k n� mu stál oto� ený bokem. Tím mu zp� sobil 

�eznou ránu nad levým obo� ím a také bodnou ránu v oblasti ramene. 

P�i samotném útoku však pachateli vypadl n� � z ruky, � eho� vyu�il � idi�  tramvaje, který 

celému incidentu p�ihlí�el, otev�el dve�e a revizor tak mohl n� � odkopnout ven ve snaze 

zabránit dalšímu útoku. Sám kontrolor pak spolu s � idi� em v rychlosti vystoupili. Úto� ník z� stal 

uvnit� a pohotový �idi�  zav�el dve�e, � ím� úto� níka zadr�el do p�íjezdu policist� . Ti byli na 

míst�  b� hem pár minut a mu�e si p�evzali.  Úto� níka policisté obvinili ze spáchání trestného 

� inu t� �kého ublí�ení na zdraví. Oba p�ípady nicmén�  zdaleka nep�ed� ily hr� zu ve�ejnosti 

vyvolanou nálezy n� kolika � ástí lidského t� la v pr� b� hu m� síce �íjna. 

 

Hororová scéna u Barrandovského mostu  

Trenér místního vesla�ského klubu u Strakonické ulice p�i Barrandovském mostu nalezl dne 9. 

�íjna u levého b�ehu Vltavy lidskou nohu, co� vedlo okam�it�  k zahájení rozsáhlého pátrá-ní. 

Následující den bylo nalezeno torzo t� la. V tu chvíli u� se hororové nálezy staly hlavním 

tématem pro v� tšinu médií. Další � ást lidského t� la nalezl speciáln�  vycvi� ený slu�ební pes 

v podve� erních hodinách 11. �íjna v igelitovém pytli, který se nacházel na b�ehu �eky, v pro-

storu mezi prvním a druhým nálezem. 
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V rámci pátrací akce, která probíhala od � asných ranních hodin následující den, obje-

vili kriminalisté krátce p�ed polednem další � ást lidského t� la. Horní kon� etina se nacházela 

nedaleko Barrandovského mostu na levém b�ehu �eky naproti kempu Kotva. „Na míst�  jsou 

nyní detektivové pra�ského krajského �editelství a slu�ební léka�. Pátrací akce, která stále 

probíhá, se ú� astní desítky policist� . Zejména policejní psovodi, po�í� ní oddíl a speciální 

po�ádková jednotka,“ sd� lila k p�ípadu mluv� í. Ješt�  tého� dne následovali další nálezy, které 

byly blí�e specifikovány ve ve� erních hodinách. Dle p�edb� �ného sd� lení kriminalist�  pat�i- ly 

� ásti lidského t� la s nejv� tší pravd� podobností �en�  ve v� ku 20 – 30 let, vyššího vzr� stu okolo 

170 – 190 centimetr� . Zvláštní znamení p�edstavovala jizva po operaci slepého st�eva na pravé 

stran�  podb�išku. Pozd� ji byl popis dopln� n o piercing a velikost nohy � . 41. 

Místo hr� zného nálezu  

 

Do p� lky �íjna policisté našli celkem sedm � ástí lidského t� la. Stále ale chyb� la levá 

ruka a hlava. Práv�  ta p�itom policist� m mohla výrazn�  pomoci s identifikací ob� ti. Od místa 

vhození to bylo k místu prvního a nejvzdálen� jšího nálezu po proudu p�ibli�n �  t� i kilometry. 

„Na základ�  odborných expertíz nyní m� �eme potvrdit, �e všechny nalezené � ásti lidského t� la 

pat�ily jedné osob�  a ve vod�  byly sedm a� � trnáct dn� ,“ uvedla Hana Je�ábková, mluv� í 

pra�ské policie. Do poloviny roku 2014 pak nebyla hlava ob� ti nalezena, p�esto se kriminalis-

t� m poda�ilo zjistit toto�nost ob� ti.  
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Omezení hazardu aneb konec smíchovského „Las Vegas“  

Dne 8. prosince na základ�  oznámení pozorného mu�e, který spat�il výskyt drog v hern�  Pyra-

mida v Plze� ské ulici, vyjely na místo policejní hlídky. Policisté z OHS Praha II. Smíchov za-

jistili desítky gram�  marihuany. Proto�e panovalo podez�ení na další mo�ný výskyt drog, byl 

do herny p�ivolán policejní psovod se slu�ebním psem, specializujícím se na vyhledávání drog. 

Pes následn�  nalezl zhruba 23 gram�  kokainu, který byl uschován v n� kolika sá� cích, aby se 

tak znesnadnilo jeho nalezení. Marihuany bylo celkov�  nalezeno 100 gram� . Policisté na míst�  

zajistili 11 osob, p�i� em� všechny byly p�edvedeny na místní odd� lení. 

 �e jsou herny místy spojenými s nejr� zn� jší kriminální � inností, toho si byli v� domi i 

politici M�  Praha 5, stejn�  jako negativního vlivu loterií a podobných her. Ing. Ond�ej Velek 

nap�íklad v jednom své p�ísp� vku podotkl, �e pokud Praha 5 „nebude mít na svém území her-

ny, klesnou kráde�e a loupe�e gambler� “ a vyzýval pro nulovou toleranci. 

V � ervnu také radní naší m� stské � ásti rozhodli o zrušení 75 provozoven s hazardními 

hrami a odsouhlasili omezení po� tu kasin na 9. Výb� r míst prob� hl na základ�  jejich d� kla-

dného prov�� ení. Nesm� la být problematická, toti� �e uvnit� a v jeho okolí musel být dodr�o-

ván po�ádek, nedocházelo v jeho okolí ke zvýšenému výskytu trestné � innosti a nenacházelo se 

v blízkosti ve�ejných budov. „Provozování hazardních her je spojeno s �adou negativních jev�  

– patologické hrá� ství a na to navazující kriminalita, výskyt problémových osob v hernách a 

dalších provozovnách i v jejich okolí, rušení no� ního klidu a ve�ejného po�ádku - bylo a je 

nadále ve ve�ejném zájmu M�  Praha 5 tyto negativní jevy minimalizovat,“ dodal starosta Ing. 

Miroslav Zelený. 

 Na svém zasedání dne 19. zá�í p�ijalo návrh radních také zastupitelstvo Prahy 5. Radek 

John, � len Zastupitelstva M�  Praha 5, k tomu sd� lil následující: „Po letech nekontrolovaného 

r� stu hazardního byznysu v � eské republice a jeho tiché i mén�  tiché podpory zejména ze strany 

ministerstva financí, ale i Magistrátu hlavního m� sta Prahy, dosáhla koalice UNP, � SSD a VV 

v tomto volebním období zásadního úsp� chu, dramatického omezení hazardu.“ Nakonec 

koalice zrušila všechny herny na území Prahy 5 a také všechny hrací automaty v restauracích a 

barech. Týkalo se to 83 míst, kde byl na Praze 5 provozován hazard. Povolení získalo nakonec 

14 kasin. „Smíchov byl Las Vegas Prahy a já jsem rád, �e Magistrát hlavního m� sta Prahy 

vyslyšel naše návrhy a my m� �eme ulevit a pomoci našim ob� an� m od negativních jev�  

ovliv� ujících nejen nás samotné, ale také naše d� ti,“ dodal John. 
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Tablety pro hasi� e 

Ke zlepšení práce záchranných hasi� ských jednotek v� noval 1. zástupce starosty JUDr. Petr 

Lachnit za M�  Praha 5 tablety Záchrannému hasi� ského sboru hl. m� sta Prahy. Stalo se tak 20. 

b�ezna 2013 p�ímo v prostorách hasi� ské stanice v Jinonicích. „Hasi� i jsou základní slo�kou 

integrovaného záchranného systému, chrání �ivoty a zdraví našich obyvatel i majetek p�ed 

po�áry. M� stská � ást Praha 5 proto podpo�ila bezpe� nost obyvatel práv�  nákupem moderních 

technologií. Tato za�ízení budou umíst� na do prvních výjezdových voz� . Jsou vybaveny 

navigací GPS a speciálními programy, které umo�ní krom�  dokumentace akce a koordinace 

jednotek také zásah výrazn�  urychlit,“ dodal Lachnit. 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

JUDr. Petr Lachnit (vpravo) p�i p�edání notebook� -tablet�  hasi�� m stanice v Jinonicích 

 

K nejvyu�ívan� jším funkcím nových tablet�  pat�í nap�íklad mo�nost zobrazit pohyb 

ostatních jednotek hasi��  na map� , ale i další funkce. „P�i automobilových nehodách m� �eme 

vyu�ít software Rescar, který nám na tabletu zobrazí plány p�ímo konkrétního modelu vozu 

dané zna� ky. Ihned  vidíme nejen kde je autobaterie, nosné sloupky, ale nap�íklad i patrony 

navíje� e bezpe� nostních pás� , LPG nádr� apod., „vyzdvihl kvalitu nových za�ízení velitel 

stanice npor. Bc. Milan � erný. 

  
Ocen� ní hasi�� , policist�  a strá�ník �   

Sv� j vd� k za ochranu obyvatel páté m� stské � ásti vyjád�ilo vedení Prahy 5 p�íslušník� m z �ad 

policie, m� stské policie a � len�  hasi� ského záchranného sboru slavnostním ocen� ním, ud� le-

ným za vzornou slu�bu. U� v polovin�  roku chválil JUDr. Petr Lachnit práci místní policie, 
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kdy� uvedl, �e za dobu jeho p� sobení v místní politice „došlo k výraznému zlepšení situace 

zejmé-na v centrální oblasti“ Prahy 5. 

 P�edání ocen� ní prob� hlo 30. �íjna práv�  z rukou Petra Lachnita a mezi t� mi�� kte�í 

p�evzali pam� tní medaile se symbolem páté m� stské � ásti, byla krom�  mu��  také � tve�ice �en, 

toti� dv �  strá�nice m� stské policie a dv�  policistky. „Byla jsem v parku s d� tmi, které si tam 

hrály, a do nedalekého jezírka spadl zhruba t�íletý chlapec. Všimla jsem si toho a sko� ila pro 

n� j,“ p�iblí�ila událost, která mohla skon� it tragédií, strá�nice Lenka Nyklová, která neváhala 

zasáhnout i v mimopracovní dob� . 

 

 

 

Podle Petra Lachnita se zm� nil postoj ob� an�  v�� i � len� m bezpe� nostních slo�ek 

k lepšímu. „Klí� ovým slovem je podle mého názoru slovo respekt. Je vid� t, �e v posledních 

letech ud� lali policisté i strá�níci velký pokrok, aby si práv�  respekt u lidí obnovili. 
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Tyto kroky by mohly být inspirací i nám politik� m, pokud se chceme ucházet o res-pekt 

ob� an� ,“ dodal zástupce starosty Lachnit. Slavnostního p�edávání ocen� ní m� stské � ásti za 

vzornou slu�bu se zú� astnili také velitelé jednotlivých slo�ek. „Dnešní ocen� ní vnímají � lenové 

bezpe� nostních slo�ek p�edevším jako potvrzení, �e n� kdo vidí jejich dobrou práci a je schopen 

za ni pod� kovat,“ zhodnotil p�ínos akce Lud� k Dytrt, zástupce �editele Obvodního �editelství 

Policie � R II.  

 

 

 

Na p�edávaných plaketách stálo velmi výsti�né: „Arbor honoretur cuius nos umbra 

tuetur – Sláva stromu, jeho� stín nás chrání. Tak jako strom, který své silné v� tve rozprostírá a 

svým stínem zajiš� uje bezpe� í a ochranu p�ed náhlou nepohodou, i vy, p�íslušníci všech bez-

pe� nostních slo�ek, jste stále p�ipraveni chránit nám všem �ivoty, majetek i zdraví.“ Ocen� ní 

p�evzali:   

z Policie � R 

Nadprapor� ík Bc. Kamil Benda, vrchní inspektor MOP Barrandov; Podprapor� ík Mgr. 
Daniela Široká, zástupkyn�  vedoucího MOP Smíchov; Podprapor� ík Jana Br� �ková, vrchní 
asistentka MOP Koší�e; Major Ing. Jaromír � erný, vedoucí odboru hospodá�ské kriminality 
SKPV; Nadporu� ík Bc. Otto Kopá�  - vedoucí 2. odd� lení odboru obecné kriminality SKPV 
 
z M� stská policie Prahy 5 
Inspektor Lenka Nyklová; Inspektor Ludmila Zedníková; Vrchní inspektor Karel Šanda; 
Strá�mistr Martin Tka� ík; Inspektor Pavel Kyrál; Vrchní strá�mistr Václav � ernoch 
 
z HZS hl. m. Prahy - stanice � . 7 – Smíchov 
Podprapor� ík Michal S� obák;Podprapor� ík Petr Nejedlý; Podprapor� ík Václav Šarboch; 
Podprapor� ík Petr K�ivský; Podprapor� ík Stanislav Hošek 
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VI.  Školství a akce pro d� ti na Praze 5 
 
Radnice M�  Praha 5 coby z�izovatel v� tšiny místních školských za�ízení (základních a mate�- 

ských škol) v� nuje této oblasti velké mno�ství � asu, energie, ale také finan� ních prost�edk� , jak 

u� bylo ukázánu v zápisu týkajícím se rozpo� tu. Jen z objemu investic šlo 30 % práv�  do této 

oblasti �ivota obyvatel Prahy 5. Poradní orgán rady, respektive radního pro školství, školská 

komise, doporu� uje vedení M�  p�ijímání koncep� ních �ešení v relevantních otázkách. 

V� tšinu práce spojené se správou obcí z�izovaných škol vykonává ale Odbor školství, 

kultury a sportu, který koordinuje povinnosti M� stské � ásti Praha 5 jako z�izovatele škol a 

školských za�ízení, metodicky �ídí a kontroluje hospoda�ení škol a školských za�ízení a podílí 

se na tvorb�  a realizaci koncepce školství a mimoškolní � innosti v M�  Praha 5. Na následu-

jících stránkách si p�iblí�íme n� které významné okam�iky této oblasti spolu s akcemi po�áda-

nými M�  Praha 5 pro ty nejmladší z nás.   

 

Vy� ešení nedostatku míst v mate� ských školách  
�

Na svém únorovém zasedání p�ijalo Zastupitelstvo m� stské � ásti Praha 5 Koncepci udr�itel-

ného rozvoje školství pro rok 2013/2014, která po� ítá s investicemi do oprav budov ZŠ a MŠ, 

stejn�  tak jako s vybudováním nových míst pro d� ti ZŠ a MŠ. 

Na p�elomu let 2011 a 2012 si M�  Praha 5 nechala zpracovat analýzu efektivity vyu�ití 

majetku a finan� ních p�ísp� vk� , poskytovaných mate�ským a základním školám z�izovatelem. 

Tento tzv. „školský audit“ neodhalil �ádné zásadní nehospodárnosti, ale nastínil mo�nosti, jak 

dosáhnout úspor v �ádu milion�  korun. V tomto sm� ru po� ítala koncepce p�edevším se 

zavedením centralizovaného nákupu nejnákladn� jších slu�eb a zbo�í pro jednotlivé p�ísp� v-

kové organizace. 

Tato analýza také dokázala, �e se m� stská � ást Praha 5 potýká s nedostatkem míst pro 

d� ti p�edškolního v� ku (v roce 2012 to bylo 150 d� tí). Koncepce tedy navrhla vytvo�it mini-

máln�  300 nových míst v mate�ských školách formou rozší�ení stávajících kapacit MŠ, 

p�ebudováním ZŠ a vytvo�ením nových míst formou tzv. montovaných MŠ. 

„Pot�ebujeme �ešit aktuální naléhavou situaci, ale nechceme stav� t nové drahé objekty, 

pro které by Praha 5 nem� la v budoucnu vyu�ití, kdyby t�eba za deset let došlo k výraznému 

poklesu po� tu d� tí,“ vysv� tlil Michal Šesták, radní pro školství, kulturu a sport. 

Navrhované �ešení p�edstavovalo vyu�ití budov Pod �vahovem, kde by podle konceptu 

mohl vzniknout vzd� lávací areál, zahrnující MŠ, ZŠ a další navazující vzd� lávací instituce. No-

vá místa ve školkách vzniknou i na Barrandov� , v Jinonicích, Koší�ích � i Motole. 
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 „Je pro nás d� le�ité, aby si mate�ské a základní školy udr�ely úrove�  výchovn�  

vzd� lávacího procesu s dostate� ným materiáln�  technickým zázemím, proto po� ítáme s inves-

ticemi také do vybavení u� eben a s finan� ními prost�edky pro lektory cizích jazyk� “,  dodal 

k plán� m v oblasti školství Michal Šesták. 

Spln� ní úkolu ukázalo zá�í 2013, kdy se otev�elo osm nových t�íd pro 192 d� tí v ma-

te�ských školách. Vy�ešil se tak dlouholetý problém s d� tmi, kterým nebylo mo�né z kapa-

citních d� vod�  zajistit p�edškolní vzd� lávání. Koncem �íjna prob� hlo vyhodnocení, ze kterého 

vyplývá, �e se poda�ilo do mate�ských škol umístit všechny d� ti, jejich� rodi� e o tuto formu 

p�edškolního vzd� lávání projevili zájem. M� stská � ást Praha 5 si dokonce vytvo�ila rezervu 

v podob�  36 volných míst v mate�ských školách. 

Hlavním cílem zvýšení kapacity mate�ských škol bylo v� as reagovat na výrazný p�evis 

poptávky rodi��  po místech pro své d� ti nad nabídkou volných míst. A otev�ení osmi t�íd se 

Praze 5 vyplatilo. „Jsme rádi, �e k 21. �íjnu 2013 máme v našich mate�inkách ješt�  36 volných 

míst. Není to samoz�ejm�  závratná cifra, ale mnohem d� le�it � jší je, �e se poda�ilo poskytnout 

našim d� tem p�edškolní vzd� lávání, které je nenahraditelné p�edevším z pohledu socializa� ního 

vývoje dít� te,“ komentoval úsp� ch radnice starosta Prahy 5 Ing. Miroslav Zele-ný. M� stská � ást 

Praha 5 b� hem letních m� síc�  dobudovala celkem 8 t�íd s celkovým po� tem 192 míst. Nových 

t�íd se do� kala tato školská za�ízení: MŠ p�i ZŠ Chaplinovo nám� stí (2 t�ídy, celkem 56 d� tí), 

MŠ p�i FZŠ V Remízku – objekt v ulici Záhorského (2 t�ídy, celkem 56 d� tí), MŠ p�i ZŠ 

Radlická (1 t�ída 16 d� tí), MŠ p�i ZŠ U Santošky (1 t�ída, 24 d� tí), MŠ p�i ZŠ Tyršova (1 t�ída, 

24 d� tí) a MŠ p�i ZŠ Weberova (1 t�ída 20 d� tí). 

 

Zateplení školních budov  

Svou úlohu hospodárného správce demonstrovala M�  Praha 5 rozhodnutím vyu�ít mo�nosti 

� erpání pen� z z evropských dotací na zateplení základních a mate�ských škol, kterých je z�i-

zovatelem. U tohoto opat�ení se p�edpokládalo sní�ení náklad�  na vytáp� ní škol a zajišt� -

ní v� tšího komfortu pro u� itele i �áky. 
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MŠ Peroutkova po realizaci zateplení  

 
Odd� lení �ízení projekt�  Ú�adu M�  Praha 5 zpracovalo a podalo první balí� ek �ádostí 

o zateplení škol ji� v únoru 2012. Jako pilotní projekty byly vybrány t� i školy – Fakultní 

základní škola V Remízku, Základní škola Chaplinovo nám� stí a Mate�ská škola Peroutko-

va.  „Budovy t� chto t�í škol vykazovaly nejhorší parametry v oblasti ztráty tepla a náklad�  na 

vytáp� ní ze všech školních budov z�izovaných m� stskou � ástí Praha 5. Dnes ji� máme v ru-kou 

rozhodnutí o poskytnutí dotace z Opera� ního programu �ivotní prost�edí,“ �ekl v kv� tnu 2013 

radní Michal Šesták. P�iznané dotace by m� ly pokrýt polovinu náklad�  na zateplení t� chto škol. 

„Nyní probíhají výb� rová �ízení na zhotovitele stavebních prací, výb� rová �ízení na související 

slu�by ji� byla uzav�ena. Doufáme, �e vše prob� hne bez komplikací a stavební práce budou 

zahájeny podle plánu v pr� b� hu letních prázdnin,“ dodal radní Michal Šesták. Zatímco budova 

MŠ Peroutkova by m� la být zateplena ji� do konce roku 2013, objekty obou základních škol 

jsou stavebn�  podstatn�  slo�it � jší. Práce tam budou postupovat po jednotlivých pavilonech a 

dokon� ení prací je plánováno na konec roku 2014. 

K celé otázce zateplování se m� stská � ást rozhodla p�istoupit koncep� n� , a tak byly 

z hlediska energetické náro� nosti posouzeny všechny školské objekty, které spravuje M�  Pra-

ha 5. Posuzované objekty byly následn�  se�azeny podle naléhavosti pot�eby zateplení a oprav 

budovy a také podle aktuální p�ipravenosti související dokumentace. V sou� asné dob�  pracuje 

O	 P na p�íprav�  podání dalších �ádostí o dotaci z OP �ivotní prost�edí. „Cht� li bychom letos 

získat dotaci na zateplení dalších t�í základních škol, jejich� okna jsou ji� v havarijním stavu a 

fasády dosluhují. Mezi mate�skými školami je situace o n� co lepší proto, �e jejich budovy jsou 
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objemov�  menší. I tam máme vytipovaných zhruba p� t objekt� , které si zaslou�í novou 

zateplenou fasádu,“ nastínila tehdy plány zástupkyn�  starosty JUDr. Nad� �da Kratochvílová, 

podle které je cílem m� stské � ásti maximáln�  vyu�ít zbývajících dota� ních mo�ností v kon� ícím 

programovém období EU. Vlo�ené investice by se podle výpo� t�  m� ly vrátit v rozmezí p� ti a� 

šesti následujících let. 

 
Otázka p� esunu Waldorfské školy na �vahov a spor s tane� ním centrem 

Jeden z nejsledovan� jších spor�  na Praze 5, který se dostal i do celostátních médií, p�edstavu-

jí neshody vedení páté m� stské � ásti s Tane� ním centrem Praha ohledn�  nájemních smluv na 

� ást prostor školní budovy Na �vahov� . Spor se postupn�  dostal k Obvodnímu, M� stskému, 

Nejvyššímu a nakonec i k Ústavnímu soudu. Práv�  rozhodnutí posledn�  jmenované instituce, 

kterým odlo�ila vykonavatelnost d�íve vy�� ených rozsudk� , došlo k nabourání školské kon-

cepce M�  Praha 5, která do objektu plánovala p�esunout Waldorfskou školu. Cílem st� hování 

této školy bylo zajistit odpovídající prostory, proto�e ji� více ne� deset let vyu�ívala provizor-

ní místa v Jinonicích. 

„Odlo�ení vykonavatelnosti také znemo�� uje spustit koncept nového školství v M�  

Praha 5, na který máme vy� len� no v rozpo� tu M�  cca 20 milion�  K� “ , �ekl Michal Šesták, 

radní pro školství, kulturu a sport. Tyto peníze m� ly být pou�ity nejen na rekonstrukci školních 

budov Pod �vahovem, které jsou v nevyhovujícím stavu, ale zárove�  na vybudování nové MŠ 

pro jinonické d� ti ve stávající ZŠ Waldorfská. 

Celý koncept školství v M�  Praha 5 po� ítal s kapacitou pro umíst� ní cca 500 místních 

d� tí. V Budovách Pod �vahovem m� l vzniknout vzd� lávací areál, zahrnující MŠ, ZŠ a další 

navazující vzd� lávací instituce. „Vedení radnice dlouhodob�  vnímá pot�ebu obyvatel Hlubo-

� ep zajistit tamním d� tem vzd� lání v míst�  jejich bydlišt� . Bohu�el lednové usnesení Ústav-

ního soudu nám op� t svázalo ruce. V tuto chvíli nám nezbývá nic jiného ne� � ekat,“ dodal 

Michal Šesták. 

Podle do té doby platných rozhodnutí soud�  vyu�ívalo TPC prostory neoprávn� n� , 

spole� nost i p�esto podala proti všem rozsudk� m stí�nost k Ústavnímu soudu. K dalšímu po-

sunu v celé zále�itosti došlo po� átkem b�ezna 2013, kdy Ústavní soud vyhov� l stí�nosti Tane-

� ního centra Praha, které se brání výpov� di z nájmu. D� vodem m� l být extrémn�  formalistický 

výklad, který pra�ské soudy zvolily a jím� m� ly poškodit práva tane-� ní konzervato�e. Spor se 

tak vrátil k Obvodnímu soudu pro Prahu 5. M� stská � ást v minulosti p�itom nabídla tane� nímu 

centru náhradní prostory. Konzervato� ale nabídku náhradních prostor nep�ijala, byly prý pro 
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její pot�eby nevhodné. Za konzervato� se postavily n� které osobnosti z tane� ní scény, mezi nimi 

nap�íklad Vlastimil Harapes, Ji�í Kylián, Pavel Šmok nebo Petr Zuska. 

Zmírn� ní rozjit�ených nálad p�ineslo rozhodnutí radních Prahy 5 z 31. kv� tna o sta�ení 

�aloby a o zahájení jednání s Tane� ním centrem Praha s cílem nalézt dohodu a ukon� it mno-

haletý spor o pronájmu prostor v komplexu na �vahov� . Rada m� stské � ásti Praha 5 ve svém 

usnesení vzala na v� domí nález Ústavního soudu. „Nechali jsme si vypracovat právní stanovi-

sko a dle jeho doporu� ení budeme postupovat. Pokud bychom pokra� ovali v �alob�  v�� i spo-

le� nosti Tane� ní centrum Praha, došlo by k dalšímu, z�ejm�  mnohaletému, prodlou�ení soud-

ního sporu. Místo toho �alobu stáhneme a zahájíme jednání o vy�ešení letitého sporu o u�ívá-

ní prostor na �vahov�  dohodou,“ od� vodnil rozhodnutí Prahy 5 radní Michal Šesták. 

 

 

Školní areál Na �vahov�  se nachází v krásném prost�edí (budova uprost�ed) 

 

Sta�ení �aloby je podle radnice gestem dobré v� le a prvním krokem k narovnání vzta-

hu s TCP. „M� stská � ást musela i po vým� n�  vedení v roce 2010 a odchodu exstarosty Jan� íka 

v zapo� atém soudním sporu pokra� ovat, nebo�  rozsudky všech t�í instancí soudu, v� etn�  

Nejvyššího, potvrzovaly neplatnost údajné nájemní smlouvy a tedy neoprávn� né u�ívání ma-

jetku m� stské � ásti. Ústavní soud sice platnost údajné smlouvy také nepotvrdil, nicmén�  kon-

statoval, �e nájemní vztah m� �e existovat i bez ní, a to na základ�  konkludentního projevu v� le. 

Pro m� stskou � ást to znamená mo�nost zahájit jednání o narovnání právního vztahu mezi 

Prahou 5 a spole� ností Tane� ní centrum Praha – konzervato� bez tlaku soudního sporu, � eho� 

se rada rozhodla vyu�ít. V minulých dnech jsme ji� TCP oslovili a vyzvali je ke spole� nému 

jednání,“ dodal Michal Šesták. 
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Jakým sm� rem se celá zále�itost bude vyvíjet a zda dojde ke kone� nému usmí�ení obou 

zainteresovaných stran, to se dozvíme a� v následujícím roce 2014.  

 
Nová h� išt�  p� i mate� ských školách  

Ji� zmín� né zvyšování kapacit mate�ských škol na Praze 5 s sebou p�ineslo i nutnost upravit ve 

školních areálech d� tská h�išt�  a nejbli�ší okolí tak, aby d� ti m� ly co nejpest�ejší a sou� asn�  i 

bezpe� nou zábavu. 

„V letošním roce byly díky investicím Prahy 5 zmodernizovány � ty�i školní zahrady a 

na stejném po� tu dalších se nyní pracuje. D� ti navšt� vující tyto mate�ské školy získaly nová a 

hlavn�  bezpe� ná h�išt� , a to s ohledem na pot�eby dané v� kové kategorie,“ sd� lil zástupce 

starosty Jaroslav Nedv� d. 

Tak nap�íklad v mate�ské škole Nad Palatou byl odstran� n altánek, lavi� ka, koloto�  

v� etn�  pry�ového podkladu a šplhadlo. Na místo toho byla dodána herní sestava pro d� ti ve 

v� ku 3 – 6 let, která je ideální pro maximální mo�ný rozvoj pohybových aktivit d� tí (šplhání, 

lezecké st� ny, sí� ové prvky). Vzniklo také nové pískovišt� , byly dodány nové koloto� e, pru-

�inové houpa� ky a další drobné herní prvky. Pro zkvalitn� ní zázemí byl vybudován i dome-

� ek. 

 
Projekt „P � íb� hy našich soused� “  

Rada m� stské � ásti Praha 5 v roce 2013 podpo�ila vzd� lávání �ák�  druhého stupn�  základních 

škol v oblasti moderních d� jin. Na projekt ob� anského sdru�ení Post Bellum nazvaný „P�íb� -

hy našich soused� “ vy� lenila � ástku 140.000 K� . 

V rámci projektu �áci aktivn�  vyhledávají pam� tníky druhé sv� tové války a komuni-

stického re�imu a zaznamenávají jejich vzpomínky pro budoucnost. Na skute� ných �ivotních 

p�íb� zích pam� tník�  tak získávají vhled do moderních evropských d� jin. Vše je zalo�eno na 

aktivním p�ístupu �ák�  a pedagogických pracovník�  formou objevování, dohledávání sou-

vislostí, rozhovor� , autentických nahrávek a tvorb�  reportá�í. 

„�áci vybudují zcela unikátní sbírku sv� dectví pam� tník�  se vztahem k m� stské � ásti 

Praha 5. Ut�íd� né informace pak bude mo�né dále vyu�ívat k prezentacím škol i m� stské � ásti 

a k vid� ní budou na www.pribehynasichsousedu.cz,“ �ekl radní Michal Šesták. 
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Antifetfest 2013 
�

Dne 22. dubna 2013 prob� hl v Komunitním centru Prádelna Antifetfest 2013, filmová 

sout� � ur � ená pro d� ti ze základních a st�edních škol, kterou u� po šesté po�ádal pra�ský ma-

gistrát ve spolupráci s m� stskými � ástmi. 

Filmový workshop byl rozd� len do dvou blok� . V prvním, teoretickém bloku se ú� ast-

níci dozv� d� li, jakým zp� sobem se vyu�ívají audiovizuální prost�edky v prevenci proti drogám, 

šikan�  a podobným negativním jev� m. Zajišt� na byla ú� ast odborník�  na zpracování i vyu�ití 

preventivních audiovizuálních prost�edk�  z �ad odborník�  M� stské policie, Státní policie, 

� eské televize nebo t�eba z � lov� ka v tísni. „I kdy� se ú� astníci naplno vrhli do zpracování 

filmových snímk� , velmi � asto mají pocit, �e ned� lají a� tak d� le�itou práci, �e je to jen zábava. 

Cht� li jsme jim ukázat, jak d� le�itý pomocník i „oby� ejné“ video m� �e být. Ani� by si to t�eba 

uv� domili, tak stejn�  tak, jako oni chodili po Praze 5 a natá� eli, chodí profesionálové a 

zpracovávají d� le�itá témata. Stejn�  tak, jako oni vymýšleli, jak vyjád�it pocit, �e t�eba brát 

drogy není úpln�  to nej, p�emýšlí i odborníci, jak to ud� lat, abychom se pak dívali v televizi na 

jejich spot a �íkali si, �e u� si tu krabi� ku cigaret nekoupíme,“ �ekla koordinátorka prevence 

kriminality na M�  Praha 5 Tereza Komárková. 

Ve druhé � ásti workshopu m� li ú� astnici mo�nost zkusit si vytvo�it krátký sociální spot 

pod vedením odborník�  z �ad scénárist� , zvuka�� , st� iha��  � i kameraman� . 

„�áci a studenti se setkávají s r� znými formami rizikového chování ve svém okolí. 

Mnohdy vnímají tyto jevy jinak ne� dosp� lí. Na základ�  našich zkušeností my dosp� lí víme, 

jak m� �e dopadnout t�eba takový gambler, ale tato zkušenost je nep�enositelná, a to zvlášt�  od 

n� koho, kdo je starší a nevidí sv� t stejnýma o� ima, jako dnešní d� ti. Velmi proto vítám koncept 

a hlavní myšlenku Antifetfestu. Pokud se najdou p�ímo d� ti a studenti, kte�í doká�í zpracovávat 

tato vá�ná témata a p�enášet své názory, pohledy svým vrstevník� m, v�� ím, �e je to jedna 

z nejlepších forem prevence, která si zaslou�í nejen náš obdiv, ale také podporu.“ �ekl 

k workshopu první zástupce starosty JUDr. Petr Lachnit. 

 
� arod� jnický les 

V ned� li 8. zá�í 2013 se v lesoparku Cibulka uskute� nil � arod� jnický les. Záštitu nad ním p�e-

vzal JUDr. Petr Lachnit, zatímco organizace se chopila spole� nost Velká dobrodru�ství. Na d� ti 

i rodi� e � íhaly na dvoukilometrové trase nejr� zn� jší strašidla z pohádkové �íše. D� ti u ka�dého 

z nich musely plnit úkoly, nap�íklad vysvobodily z hadího zakletí krásnou princeznu, pomohly 

pirátovi najít ztracený poklad, nebo zachra� ovaly lesního sk�ítka Mechá� ka. 
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Jedna z � arod� jnic se s d� tmi nechala vyfotit 

 

Po spln� ní všech úkol�  dostali poutníci dárek z truhly u Stromu spln� ných p�ání. Na 

akci p�išlo tentokrát rekordních 4000 ú� astník�  nejen z M�  Praha 5. „O�ivením akce byl také 

doprovodný program s p�edvedením techniky a ukázky výcviku koní M� stské policie,“ dodal 

k pr� b� hu JUDr. Petr Lachnit. 

 
Ve� erní� kovský les  

Obdobná akce pro d� ti se uskute� nila dne 9. listopadu op� t pod taktovkou spole� nosti Velká 

dobrodru�ství, tentokrát v Zahrad�  Kinských u Národopisného muzea. Sešlo se zde na 6600 

návšt� vník� . V parku p�ed muzeem na d� ti � ekaly pohádkové postavy z Krkonoš, panenka v 

sukýnce z mák� , známí brat�i nešikové v roláku nebo sk�ítkové z pa�ezové chaloupky. D� ti op� t 

musely plnit r� zné úkoly a za jejich spln� ní dostali razítka, za která na n�  na konci � ekal malý 

dárek. K úsp� chu akce p� isp� lo i p�íjemné po� así a chutné ob� erstvení. 

„ Ú� ast lidí n� kolikanásobn�  p�ed� ila naše o� ekávání, jsme rádi, �e se všichni dob�e 

bavili a odnesli si spoustu zá�itk�  z p�íjemn�  stráveného odpoledne. Radnice bude rozhodn�  

takovéto aktivity i nadále podporovat,“ shrnul Petr Lachnit, který i nad touto akcí p�evzal zá-

štitu.  

Ob�  uvedené akce u� nás pomalu p�esunuly do další oblasti, které se v kroniká�ských 

zápisech budeme v� novat, a to do sféry kulturních akcí po�ádaných na území páté m� stské � á-

sti. 
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VII.  Kulturní �ivot na Praze 5 �
�
 
Na území M�  Praha 5 se nachází celá �ada institucí a organizací, které uspokojují poptávku 

místních obyvatel po kulturním �ivot� , jak ji vystihuje známá teze o tom, �e „nejen chlebem 

�iv jest � lov� k.“ V roce 2013 v této sfé�e prob� hla celá �ada více � i mén�  zajímavých progra-

m�  a projekt� , a�  u� pravidelných, nebo jednorázových kulturních akcí. D� le�itým podporo-

vatelem a n� kde také organizátorem kultury na Praze 5 byla op� t M�  Praha 5, její vedení, za-

stupitelé, poradní orgán v podob�  kulturní komise, ale také zam� stnanci z odboru pro školství, 

kulturu a sport. 

 Práci kulturní komise poodkryla p�i jedné p�íle�itosti její dlouhodobá p�edsedkyn�  

PhDr. Marie Ulrichová-Hakenová. „Komise se schází jednou m� sí� n�  a její � lenové se zabývají 

nabídkami um� lc� , kte�í by rádi realizovali výstavy � i vystoupení v sou� innosti s Prahou 5, 

probírají mo�nou spolupráci s kulturními subjekty, spolky a organizacemi a v neposlední �ad�  

p�ipravují i návrh na p�id� lení kulturních grant�  a také grant�  pro majitele nemovitých památek 

na území M�  Praha 5.“ V p�ípad�  jednorázových kulturní aktivit ud� lila M�  Praha 5 v roce 

2013 p�ísp� vek nap�íklad 20.000 K�  na hudební festival Ad honorem Mozart, nebo t�í-krát 

vyšší sumu pro Festival buchty a loutky d� tem 2013 (Buchty a loutky o.s.). Na celoro� ní 

aktivity dostal nap�. Jazzový klub JazzDock (JUDr. V. Lederer) 120.000 K�  a 60.000 K�  zase 

obdr�elo na své výdaje O.s. pro podporu divadla Orfeus.  

 Kulturní komise Rady M�  Praha 5 spolupracovala p�i po�ádání kulturních akcí s �adou 

osv� d� ených partner� . Ji� sedmým rokem spolupo�ádala s Prague Philharmonií (donedávna 

Pra�ská komorní filharmonie) koncerty vá�né hudby a takté� organizovala hudební sout� � 

Talent Prahy 5. Nedílnou sou� ástí práce komise bylo jako ka�dý rok sestavování dramatur-

gického plánu Galerie Portheimka. 

 

Výstavy v Portheimce 

Dramaturgický plán Galerie Portheimka schvaluje dramaturgická rada, která je slo�ená ze t�í 

zastupitel�  a t�í zástupc�  odborné ve�ejnosti. Jedním ze zásadních hodnotících kritérií je, zda 

má um� lec s Prahou 5 osobní � i pracovní spojitost. V roce 2013 op� t prob� hla �ada kulturních 

akcí v této jedine� n�  architektonické památce Prahy 5. My si v kroniká�ských zápisech p�iblí-

�íme alespo�  n� které z nich.   
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"DUALOG, sochy - obrazy"  

Zahajující akcí se v roce 2013 stala výstava Jana Eckerta a Ji�ího Mocka s názvem "DU-ALOG, 

sochy - obrazy", která byla slavnostn�  zahájena vernisá�í v pond� lí 7. ledna. Název byl zvolen 

jako slovní h�í� ka slo�ená ze slov „duel“ a „dialog“. Díla obou genera� n�  blízkých um� lc�  tvo�í 

zvláštn�  kontrastní sv� ty, které lze chápat do jisté míry jako estetickou konfrontaci, ale i jako 

ne� ekan�  harmonický rozhovor. 

Ak. mal. Jan Eckert (* 1949) je potomek slavné keramické dynastie, malí�, socha� a 

pedagog. Vystudoval na UMPRUM v letech 1969 – 1975. Jeho u� iteli byli Stanislav Libenský 

nebo Zden� k Sklená�. Vystavoval v � R i v zahrani� í, p�edevším v N� mecku. První samostatnou 

velmi úsp� šnou výstavu uskute� nil v Hannoveru v roce 1990. Galeristka Viktoria Hradská jej 

nazývá „melancholickým lyrikem, samotá�em“.  Sám Eckert zase p�iznává silnou inspiraci anti-

kou. Ilustroval rovn� � �adu knih – od fejeton�  Alexe Koenigsmarka po Shakespearova Kupce 

benátského v p�ekladu Martina Hilského. 

 

 

Jedno z d� l Jana Eckerta 

U p�íle�itosti svých šedesátin vystavoval neoby� ejný komplet plastik zvaný Dobytí 

Tróje – jedná se o velké keramické šachy, kde jednotlivé figurky jsou zárove�  originálními 

socha�skými artefakty. Z inspira� ních zdroj�  jmenuje anglického malí�e Francise Bacona � i 

svého n� kdejšího genera� ního souputníka Igora Šebestíka. 

Ji�í Mocek (*1945) absolvoval St�ední um� leckopr� myslovou školu v Praze a v letech 

1965 a 1966 se neúsp� šn�  pokoušel o p�ijetí na AVU. V následujících 11 letech vyst�ídal �adu 

zam� stnání  - stav� l kulisy ve Vinohradském divadle, pracoval ve skladu dekorací Národního 

divadla, byl kresli� em map v katastrálním ú�adu � SAV, nejdéle pracoval v um� lecko-technic-
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kém provozu Národního divadla v Praze. Roku 1975 odtud odešel. Spolupracoval s �adou novin 

a � asopis�  jako ilustrátor, jako grafik navrhoval obaly na gramofonové desky. První výstavu 

m� l v roce 1964 a v roce 1982 o jeho dílo projevila zájem slavná galeristka Anne Baruch 

z Chicaga, která se sna�ila zviditelnit � eské um� lce v této dob�  izolované za „�eleznou oponou“. 

Po úsp� chu v její galerii v Chicagu vystavoval Ji�í Mocek � asto také ve Špan� lsku, N� mecku, 

Rakousku a Švýcarsku. Je zastoupen ve sbírkách Národní galerie v Praze, Alšov�  Jiho� eské 

galerii v Hluboké nad Vltavou, v Oblastní galerii Benedikta Rejta v Lounech, v galerii Baukunst 

v Kolín�  nad Rýnem a v soukromých sbírkách po celém sv� t� . 

 
Návrat dom�  Jaroslava Vale� ky 

V b�eznu mohli milovníci um� ní navštívit výstavu obraz�  Jaroslava Vale� ky s názvem Návrat 

dom� . Autor pat�í mezi nejvýrazn� jší sou� asné � eské výtvarné um� lce st�ední generace. Jeho 

doménou jsou p�edevším krajinomalby inspirované nej� ast� ji opušt� nou krajinou n� kdejších 

Sudet, kde vyr� stal. 

 

 

No� ní jízda od Jaroslava Vale� ky 

 

Na svých plátnech rozvíjí zejména téma vztahu mezi � lov� kem a p�írodou a jeho kraji-

ny se vyzna� ují spíše smutnou melancholickou atmosférou. Krátce po svých � ty�icátých naro-

zeninách se malí� výstavou ve smíchovské galerii Portheimka symbolicky „vrátil dom� “. 

"Jaroslava Vale� ku k Praze 5 vá�e nejen místo jeho dlouholetého pobytu, ale i fakt, �e 

zde vedle základní školy a gymnázia absolvoval i svá první malí�ská studia na Základní um� -

lecké škole Na Santošce," uvedl k výstav�  radní Prahy 5 Michal Šesták. 
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Hudební plakát 

Výstava Hudební plakát 60. a� 90. let, která se uskute� nila v dubnu 2013, navázala na dv�  

p�edchozí, obdobn�  koncipované výstavy v Galerii Portheimka, a to Filmový plakát (2011) a 

Divadelní plakát (2012). Výstava p�edstavila další �ánr, v n� m� se v pr� b� hu vyt� ených let 

mnoho špi� kových výtvarník�  velice siln�  anga�ovalo na poli u�itého um� ní, v daném p�ípad�  

v oblasti plakátu s hudební tématikou. „Fakt, �e práv�  hudební plakát a design m� l v této dob�  

tak výjime� né postavení, souvisí samoz�ejm�  s rozvojem samotné hudby v jejích nových 

um� leckých �ánrech – od jazzu po rock a folk, alternativní hudbu a jazzrock,“ vysv� tlil radní 

Michal Šesták. 

 

 

Momentka z výstavy Hudební plakát 

 

V naší zemi v období od konce 60. po za� átek 90. let p� sobily desítky mimo�ádných, 

� asto objevitelských tv� rc�  práv�  v uvedených hudebních oblastech a stylech. Vznikala tu díla 

nejen pln�  srovnatelná s vývojem v daných �ánrech ve sv� t� , ale mnohdy p�esahující tuto 

dimenzi osobitým vkladem domácí hudební tradice, ohlas�  folklóru atd. � innost kolem hudby 

byla doprovázena specifickým výtvarným pohledem a názorem, který se projevoval jednak v 

plakátové tvorb� , ale také, a mo�ná ješt�  siln� ji, v tvorb�  designu obal�  gramofonových desek, 

proto�e LP deska v té dob�  neznamenala jen hudební nosi� , ale také speciální výtvarné dílo. 
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Výstava v Portheimce p�iblí�ila tuto dobu prost�ednictvím dobových plakát� , obal�  

gramodesek atd. Odborným spolupracovníkem p�i p�íprav�  výstavy se stal jeden z t� ch, kdo se 

nejvýznamn� ji zaslou�ili o výtvarné pojetí dané hudby v dané dob� , a to Karel Haloun, autor 

mnoha plakát�  a návrh�  obal� . Další poradcem p�i p�íprav�  výstavy byl Karel Srp, p�edseda 

Jazzové sekce, organizátor tehdejšího hudebního �ivota a vydavatel desítek tiskovin v 

grafickém provedení um� lc�  této vlny. 

 
Jaroslav Kopá�  

V m� síci kv� tnu vyst�ídala hudební plakáty tvorba malí�e Jaroslava Kopá� e, který navzdory 

svému krátkému tv� r� ímu období zanechal po sob�  na sto padesát portrét� , autoportrét�  a 

obraz�  s tematikou pa�í�ských ulic, bar�  a hosp� dek. Neuškodí p�ipomenout si ve zkratce �i-

vot tohoto um� lce vále� né éry.  

 

 
Z tvorby Jaroslava Kopá� e 

�

Jaroslav Kopá�  se narodil 27. kv� tna 1904 v Praze a um� lecké vlohy zd� d� né po u� itelských 

p�edcích nezap�el. Nejd�íve vyhrávala hudba, poté za� al malovat. Druhá sv� tová válka jej 

zastihla v nejproduktivn� jším v� ku, zapojil se do odbojové skupiny Bílá r� �e, od roku 1943 

navšt� voval malí�skou školu spolku Mánes. Studoval figurální malí�ství u profesor�  Liesera, 

Tittelbacha a Baucha. Po válce ho p�ijali na Akademii výtvarného um� ní a zdálo se, �e nic 

nebrání jeho um� lecké dráze. Jen�e konec války nep�inesl pouze úlevu. V � ervnu roku 1945 

zem�ela jeho �ena Zde� ka na rakovinu a on z� stal s malou dcerkou sám. Rozhodl se odejít do 

Francie.  
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Povále� ná Pa�í� nic neztratila z um� lecké atmosféry t� icátých let. Jaroslav Kopá�  za� í-

ná studovat u profesora Souverbieho, navšt� vuje kreslí�skou školu Grande-Chaumière, chodí 

do montparnasských kaváren. Tam si kreslí a píše poznámky na papírové ubrusy. Ka�dá ned� -

le však pat�í malé Ev� . Vyrá�ejí spolu na dlouhé procházky, tatínek jí vypráví p�íb� hy pa�í�-

ských zákoutí. P�i jedné ned� lní procházce si nechá p�edpov� d� t osud a od té doby v�� í, �e u� 

na sv� t�  dlouho nebude. 

Komunistický p�evrat 25. února 1948 staví stipendisty �ijící v zahrani� í p�ed zásadní 

otázku. Vrátit se, nebo z� stat? Jaroslav Kopá�  neví, co dál. Z událostí doma je však zklamaný 

a roz� arovaný. P�átelé mu nabízejí místo profesora na UMPRUM. V sobotu 16. kv� tna 1949 

p�echází pa�í�ský bulvár Jourdan a uprost�ed z ni� eho nic klesá k zemi. Nohy mu vypovídají 

slu�bu, nem� �e jít dál. Za n� kolik dní, 21. kv� tna, v nedo�itých 45 letech umírá v nemocnici. 

 

Sp� ízn� ni volbou - malba a fotografie man�el�  Michálkových 

Dne 2. � ervence prob� hla vernisá� prací man�elského páru Olgy a Ji�ího Michálkových, kte-

rou pak návšt� vníci Portheimky mohli shlédnout b� hem prvního prázdninového m� síce.  

Olga Michálková byla v 60. a 70. letech velmi významnou a progresivní fotografkou. 

Málokdo ale ví, �e vedle práce s fotoaparátem se pr� b� �n �  v� novala i malování a od 70. let i 

filmovému a televiznímu herectví. Ú� inkovala ve více ne� 20 � eských filmech, nap�íklad v 

Panelstory aneb Jak se rodí sídlišt� , Pra�ská 5, Kou� � i D� ti noci. Výstava fotografií a 

realistických portrét�  a studií byla medailonem k jejím nedo�itým 80. narozeninám, kterou 

doplní díla jejího rovn� � zesnulého man�ela ak. mal. Ji�ího Michálka. Ten prošel za sv� j �ivot 

r� znými �ánrovými etapami od krajin p�es akty a� k picassovským abstrakcím. Jeho první velká 

posmrtná výstava p�edstavila mnoho dosud nevid� ných obraz�  z jeho tvorby, které byly 

vystaveny po boku neobvykle silných obraz�  a fotografií jeho man�elky. 

 

Ladislav Vrátník 

Poslední výstavou v Portheimce, kterou do kroniká�ských zápis�  zaneseme, p�edstavuje tvor-

ba prof. akad. arch. Ladislava Vrátníka, která se uskute� nila v listopadu 2013. Ladislav Vrát-

ník (1927-2010) pocházel z Valašska, kde vystudoval d�eva�skou školu ve Valašském Mezi-

�í� í. „Postupn�  se p�es další školy dostal a� na pra�skou VŠUP, kde pozd� ji dlouhá léta p�ed-

nášel a vedl specializaci nábytkové a interiérové tvorby v rámci ateliéru Architektura 1, ve-

deného prof. Josefem Svobodou. Pozd� ji byl i jejím prvním porevolu� ním rektorem,“ vzpo-

mínal na otce jeho syn, akad. arch. Martin Vrátník. 
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Projekt na p�estavbu Starom� stské radnice 

 

I kdy� hlavní doménou Ladislava Vrátníka byla interiérová tvorba, v roce 1967 se stal 

spole� n�  s Jaroslavem Šustou st. autorem vít� zného návrhu na dostavbu Starom� stské radnice. 

Jen�e p�išly srpnové události roku 1968 a projekt byl odlo�en, z�ejm�  nav�dy. „Jejich archi-

tektonický návrh respektoval historický charakter nám� stí � áste� ným uzav�ením Pa�í�ské uli-

ce a prostoru p�ed kostelem sv. Mikuláše. Ale dodnes se vedou v architektonické obci disku-

ze, zda se má Pa�í�ská ulice � áste� n�  uzav�ít � i nikoliv. Všimn� te si, �e všechny ulice vedoucí 

ke Starom� stskému nám� stí jsou takto pojaté,“ upozornil Martin Vrátník. 

��

Kulturní akce v KC Prádelna  

Další místo, kde se b� hem roku 2013 uskute� nila �ada zajímavých kulturních akcí, p�edstavu-

je galerie p�i KC Prádelna v Hole� kov�  ulici. Dne 18. ledna se v Galerii Prádelna konala ver-

nisá� výstavy Jany Vackové „Obrazy a grafika pro radost.“ Záštitu nad výstavou p�evzal zá-

stupce starosty Prahy 5 JUDr. Petr Lachnit. Jednalo se zárove�  o první výstavu v nových, roz-

ší�ených prostorách Galerie Prádelna a výstava trvala a� do 20. února 2013. 

Jana Vacková se narodila 9. � ervna 1960 v Plzni. Její výtvarný názor byl ji� od d� tství 

formován otcem, který byl profesionálním výtvarným um� lcem - malí�em. Jana Vacková �ije 

a tvo�í v Plzni, je � lenkou Unie výtvarných um� lc�  plze� ské oblasti a pracuje v jejím nejvyš-

ším orgánu - výtvarné rad� . Zabývá se volnou i u�itou grafikou, obzvlášt�  barevnou litografií z 

kamene, malbou, ilustrací, textilem - aradecor, fusingem skla. Ú� astnila se mnoha samostat-

ných i kolektivních výstav a její díla jsou zastoupena ve sbírce Západo� eské Galerie v Plzni a 

v soukromých sbírkách v � echách i zahrani� í. Ilustruje zejména d� tské knihy a u� ebnice. 
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Vernisá� Jany Vackové v Galerii Prádelna 

 

Masopustní masky  

Na pátek 8. února 2013 si KC Prádelna p�ipravilo výtvarnou dílnu „Masopustní masky.” JUDr. 

Petr Lachnit k tomu uvedl, �e se „jedná o další po� in z cyklu výtvarných workshop�  a dílen, 

které se tematicky vztahují k tradi� ním svátk� m (Velikonoce, Vánoce) i významným dn� m a 

výro� ím. Pro návšt� vníky z �ad d� tí, ale i dosp� lých - � astými ú� astníky bývají nap�íklad 

� lenové klubu SENza� ních SENior�  v Komunitním centru Prádelna - je p�ichystán materiál, 

pot�ebné pom� cky a hlavn�  odborný lektor, pod jeho� vedením si vyhotoví plánovaný 

výrobek.”  

Tentokrát se dílna vztahovala k lidové tradici masopustu, � ím� bývá mín� no období od 

svátku svatých T�í král�  do za� átku p�edvelikono� ního p� stu. Jinak �e� eno - od 6. ledna do 

Popele� ní st�edy. Masopust p�edchází vynášení Smrti v pátou ned� li postní, které pak defini-

tivn�  ukon� uje zimní období. Jedná se o lidové slavnosti ob�adního charakteru, jejich� nejty-

pi� t� jší znaky p�edstavují maškarní pr� vody a reje masek, jen� jsou rituálem p�echodu ze 

zimního období do jara. Masopust je - na rozdíl od karnevalu - venkovským ob�adem spoje-

ným s p�edk�es� anskými lidovými oby� eji, vzdálen�  navazujícími na antické nábo�enské sla-

vnosti, transformované st�edov� kými m� stskými hrami. 

V masopustních pr� vodech se vyskytují p�evá�n�  masky zví�ecí, dvojice �enich a ne-

v� sta, t� hotné �eny, �idé, cigáni a cigánky, masky p�edstavující p�íslušníky r� zných povolání, 
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pohádkové bytosti a masky karnevalové. Zví�ecí masky mají v sob�  skrytý magický, plodo-

nosný význam, pat�í mezi n�  p�edevším medv� d, kozel, koza, k��  (klibna, šiml), turo�  (býk), 

beran, slepice, kohout, prase, novodob�  � áp s panenkou v povijanu. A práv�  zví�ecí masky si 

mohli návšt� vníci výtvarné dílny vytvo�it. Dostali p�edp�ipravené papírové šablony, které si 

dokreslili, vybarvili a p�edevším dotvo�ili aplikací tkanin, k� �í, provázk� , korálk�  a dalších 

dopl� k� . 

 

Velikono� ní výtvarná díla 

Další podobnou akcí se stala Velikono� ní výtvarná díla, která se v KC Prádelna konala 25. 

b�ezna op� t pod záštitou JUDr. Petra Lachnita „Na letošní rok bylo pro návšt� vníky p�iprave-

no nap�. zdobení perní� k�  s velikono� ní tematikou, tvorba velikono� ních dekorací z papíru a 

plsti, v� ne� k�  z proutí, nebo malování kraslic. Krom�  symbolického vstupného ve výši 20,- K�  

coby p�ísp� vku na materiál si všichni ú� astníci m� li p�inést tu správnou velikono� ní atmosféru 

a p�ání, aby jaro ji� skute� n�  p�išlo,“ uvedli organizáto�i. 

Velikonoce v dnešní dob�  vnímáme v podstat�  dvojím zp� sobem, a poka�dé jde o 

„zmrtvýchvstání“ – jednak jako oslavu vzk�íšení Je�íše Krista a jednak jako vzk�íšení p�írody 

k novému �ivotu. Všechny výklady Velikonoc tedy spojuje spole� né téma smrti a zrodu nové-

ho �ivota, v otázce p� vodu t� chto svátk�  se však názory rozcházejí.  

A�  u� se jedná o jakékoli pojetí Velikonoc, v�dy jsou spojené s vítáním jara. Toto ro� ní 

období se lidé sna�ili odpradávna p�enést r� znými zp� soby i do svých domov� , nap�íklad v 

podob�  obilí zasazeného v miskách a talí�ích. Zvykem bývalo také nosit do kostela vrbové a 

lískové proutky a pu� ící jívové v� tve - ko� i� ky - které si lidé ozdobené a posv� cené vystavovali 

doma za svatými obrázky. S Velikonocemi je zkrátka spojeno velké mno�ství rozli� ných tradic 

a zvyk� , zárove�  bývají tyto svátky plné nejr� zn� jších �emeslných dovedností. 

 

Výstava o � innosti KC Prádelna 

Další z akcí, kterou zaznamenáme do kroniky M�  Prahy 5 za rok 2013, se sice nekonala v KC 

Prádelna, nicmén�  byla práv�  aktivitám KC Prádelna v� nována. Výstava byla zahájena verni-

sá�í 3. prosince v prostorách výstavní sín�  Ú�adu m� stské � ásti Praha 5 ve Štefánikov�  ulici a 

krom�  aktuálního d� ní p� inesla také zajímavé informace o minulosti prostoru, kde KC Prádelna 

nalezla své sídlo. 

„Komunitní centrum Prádelna, které je sou� ástí Centra sociální a ošet�ovatelské pomo-

ci Praha 5, pat�í mezi unikátní za�ízení s velmi pozitivním dopadem na celou komunitu Prahy 

5. Multifunk� ní komunika� ní prostor nabízí neuv�� iteln�  bohatý a pestrý program pro ve�ej-
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nost nap�í�  v� kovými a spole� enskými vrstvami. Krom�  nabídky rozli� ných aktivit pro seniory 

zde naleznou atraktivní nápl�  volného � asu i d� ti � i p�íznivci kultury a výtvarného um� ní 

z �ad nejširší ve�ejnosti“, shrnul aktivity centra JUDr. Petr Lachnit, který nad výstavou p�evzal 

záštitu. 

Na výstav�  si návšt� vníci mohli prohlédnout instalaci grafických panel�  zachycujících 

historii samotné budovy od svého vzniku v roce 1889 a� do sou� asnosti, v� etn�  stru� ného 

p�edstavení programové nápln�  Komunitního centra Prádelna v dnešní dob� . Expozici také 

p�íjemn�  o�ivila díla z d�evo�ezbá�ské dílny Magmé, která p�edstavila tvorbu své zakladatel-

ky a lektorky MgA. Magdaleny Mézlové i absolvent�  jejích kurz� . Výtvarná dílna MAGMÉ je 

jedním ze stálých spolupracovník�  Galerie Prádelna a zapojuje se do � innosti celého komu-

nitního centra. Mezi další tv� rce, kte�í dlouhodob�  participují na programu Komunitního cen-

tra Prádelna pat�í um� lecké sdru�ení Andere Seite Studio z Litom�� ic, které p�ivezlo zajímavá 

dílka p�edevším s váno� ní tematikou, je� vznikla na workshopech a výtvarných dílnách práv�  

v komunitním centru. Pro návšt� vníky je tak výstava i p�íle�itostí zakoupit originální drobný 

dárek. 

 

Výstava fotografa Jovana Dezorta 

Za� átkem roku 2011 vznikl v Lidické ulici další výstavní prostor na území M�  Praha 5 a to 

prodejní galerie výtvarnice Evy Jandejskové. A práv�  v t� chto prostorách se 3. ledna 2013 ko-

nala vernisá� výstavy fotografa Jovana Dezorta, p�ipomínající �ivot metropole p�ed padesáti 

lety. „� ty�i desítky p�evá�n�  � ernobílých fotografií jsou malým p�ipomenutím rozsáhlé výsta-

vy profesionálního fotografa Jovana Dezorta, která se konala v lét�  2012 na Starom� stské 

radnici v Praze. M� �ete si prohlédnout, jak tenkrát vypadaly p�ípravy na Vánoce - od nákupu 

kapr�  a smr� k�  a� po pon� kud chudi� ký váno� ní strom na Starom� stském nám� stí. Kdy� mrzlo, 

bruslilo se dokonce na Vltav� . Sníh v Praze nebyl jen na obtí�, dalo se sá� kovat t�eba v 

Kinského sadech. B�evnov byl tenkrát periférií s podivnými domky. Doprava ve sn� hu ob� as 

vázla, ale dopravní prost�edky m� ly ú�asný ráz své doby,“ �ekla k výstav�  spoluorganizátorka 

výstavy a man�elka fotografa V� nceslava Dezortová. 

„Na výstav�  je i n� kolik fotografií významných nebo za� ínajících um� lc�  v šedesá-

tých  letech, t�eba Jan Werich s Miroslavem Horní� kem v Divadle ABC, proslulý mim Ladi-

slav Fialka, dirigent Václav Hybš s tehdy za� ínající zp� va� kou Petrou � ernockou v karlínském 

Studiu A, skladatel Karel Svoboda chlubící se novinovým � lánkem o sob� , Zlatá slavice Marta 

Kubišová ve chvílích volna nebo za� ínající skupina Olympic“ uvedl n� které své fotografie autor 

Jovan Dezort. 
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Stavba metra pod Václavským nám� stím 

 

Na vernisá�i zahrál  soubor staré hudby Alla Breve a na Prahu p�ed padesáti lety p�i ní 

zavzpomínali herec Ji�í Klem, knihkupec Vratislav  Ebr a spisovatel a pedagog Jaroslav Ho-

loubek. 

 

Divadelní a filmový sv� t na Praze 5 

Od výtvarn�  zam�� ených kulturních akcí se nyní p�esuneme na „prkna, která znamenají sv� t.“ 

V naší m� stské � ásti je provozováno n� kolik divadel, p�i� em� k nejznám� jším stálým scénám 

pat�í Švandovo divadlo a Krytové divadlo Orfeus. Vedle divadelního sv� ta se ale zmíníme ta-

ké o událostech souvisejících s filmovou tvorbou, které se na Praze 5 uskute� nily v roce 2013.    

 

Krytové divadlo Orfeus  

Dnešní Krytové divadlo Orfeus má velmi pohnuté osudy. Zalo�eno bylo v roce 1967, a to re-

�isérem a hercem Radimem Vašinkou. Nejprve fungovalo jako „sklepní divadlo“ na Malo-

stranském nám� stí, ale od roku 1971 a� do konce 80. let bylo nuceno se st� hovat, p�i� em� se 

na � as usídlilo v tehdejším agita� ním st�edisku na H�ebenkách. Základem tehdejšího reper-

toáru se staly jednoaktovky, které bývaly hrány v r� zné sestav� . V období 1990-1994 divadlo 

hrálo v obývacím pokoji v byt�  zakladatele Vašinky ve Zborovské ulici, odkud p�esídlilo do 
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svého sou� asného p� sobišt�  v Plze� ské ulici. Název Krytové divadlo Orfeus vychází ze sku-

te� nosti, �e se nachází v bývalém civilním krytu. 

 Dne 6. dubna 2013 se v divadle konala premiéra hry Mopslíkem z lásky, která sestává 

ze t�í groteskních p�íb� h�  prodchnutých bezelstným milostným vzplanutím, bigamií, nev� rou, 

trojúhelníkem i sebeláskou a vše korunuje ne� ekan�  š� astný zlo� in. Ho�kosladké a � ernohu-

morné h�í� ky Zá�ná dvoj� ata, Velkovezír a Eduard a Agrippina francouzského dramatika a 

básníka nikdy neztrácí komediálnost, vtip a humor, a � ím � ern� jší, tím lépe. Jsou to v�dy dva 

mu�i a jedna �ena, jejich� propletenec, z po� átku romantický, nebo aspo�  snesitelný, se cht�  

necht�  m� ní v truchlohru. Nebohé postavy jsou vr�eny do absurdních situací, aby následn�  byly 

nuceny jednat ješt�  absurdn� ji ne�kuli zt�ešt� n� ji. 

Autor hry René de Obaldia se narodil 22. �íjna 1918 v Hong-Kongu. Matka byla Fran-

couzka a otec panamský diplomat. D� tství René pro�il ve Francii. B� hem druhé sv� tové války 

byl pak � ty�i roky internován ve Slezsku. Je nositelem �ady literárních ocen� ní a v roce 1999 

se jako uznávaný francouzský spisovatel stal � lenem Francouzské Akademie. Je autorem �ady 

divadelních her, které mu získaly pozornost domácího i zahrani� ního publika.  

Dne 20. prosince se pak v divadle konala premiéra hry „Je sv� t opravdu báje� né místo 

k narození…?“ P�edstavitelé divadla ji prezentovali následujícím zp� sobem:  

„P� vodní � tvrthodinová h�í� ka L. Ferlinghettiho (� ekárna), rozší�ená o jeho pra�ské 

rozhovory koncem 90. let, zásadn�  obohacená p�ítomností dopsaných, vymyšlených postav 

funk� n�  zahrnující i provokativní Ferlinghettiho erotickou a �ekn� me si to rovnou, sprostou 

poezii, reprezentuje obraz sou� asného sv� ta v jeho asociálnosti, krutosti, názorové rozpol-

cenosti, vše pak se smyslem pro humor. Vše pak s fantazijní nadsázkou ústí do tak�ka panop-

tikálního konce, út� šné citace onoho starého termínu „Teatrum mundi minoris", kdy sv� t je 

prezentován jako divadlo, v jeho� kulisách se pohybuje � lov� k-herec. P�idáme-li k tomu 

obdobn�  omšelé, ale realitou �ivota nevyvrácené r� ení „Nic nového pod sluncem“, vystihne to 

ideovou podstatu inscenace, humorem povýšenou do osvobozujícího úsm� vného nadhledu.“ 

Ve h�e se p�edstavili J. � emusová, I. Hýsková, M. Rotter, M. Sou� ková, J. Šourek, R. Vašin-

ka, L. Vašinková a P. Veselý. Re�íroval R. Vašinka. 

 

Švandovo divadlo  

Také hlavní divadelní scéna Prahy 5 si p�ipravila mnoho krásných her pro své návšt� vníky. Dne 

19. ledna 2013 se pak konala � eská premiéra jevištní adaptace kultovního filmu re�iséra Wima 

Wenderse a spisovatele Petera Handkeho „Nebe nad Berlínem“ (Himel über Berlin, v angli� tin�  

známé jako Wings of Desire) z roku 1987. 
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Adaptaci filmového scéná�e m� l na sv� domí re�isér inscenace Petr Štindl a um� lecký 

šéf divadla Dodo Gombár. Jako úst�ední dvojici and� l�  Damiela a Cassiela jsme vid� li Marka 

Pospíchala a Patrika D� rgela, �enu, do které se Damiel zamiluje, hrála Zuzana Onufráková. 

Jako zvláštní host vystoupil Ladislav Frej, který si zahrál nejednozna� nou postavu herce, jen� 

ve filmovém zpracování ztvárnil Peter Falk alias poru� ík Columbo. D� j hry se odehrává v 

sou� asnosti, posunuty jsou i n� které postavy - adaptáto�i se inspirovali také scénami, které se 

ve filmu nakonec neobjevily, a�  jsou ve scéná�i. Divadelní adaptace Petra Štindla a Dodo 

Gombára velmi ctí jazyk i poetiku filmového originálu. 

 

 

Ze hry „Nebe nad Berlínem“ 

 

Diváci si u�ili p�íb� h and� l� , kte�í mohou pozorovat, ale nemohou zasahovat a hlavn�  

cítit, a lidí, kte�í mohou tak�ka všechno, ale ned� lají nic, proto�e ztratili d� tskou schopnost 

ú�asu. Hra byla p�ístupná jak t� m, kdo film znají, tak t� m, kdo jím zatím z� stali nezasa�eni. 

„Uvedení hry Nebe nad Berlínem m� lo svou dvojí symboliku - Švandovo divadlo stojí neda-

leko smíchovské k�i�ovatky And� l. Dnes zde stojí moderní obchodní centrum Zlatý And� l, 

navr�ené sv� toznámým architektem Jeanem Nouvelem, z jeho� � elní fasády na nás shlí�í 

osmnáctimetrová postava and� la z kultovního filmu Wima Wenderse Nebe nad Berlínem. 

Druhý symbol nás zavádí do nedávné historie - za komunismu se stanice metra And� l musela 

jmenovat Moskevská. Ze�  z Berlína se táhla i tudy. And� l je místo setkávání a míjení se. And� l 

je prostorem iniciace. Stejn�  jako Wenders� v film. Na divadelní jevišt�  ho smíchovská scéna 
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p�enesla i s jeho významy, touhami a akcenty, s p�ihlédnutím k dnešní dob� , k dnešnímu vnímá-

ní sv� ta i spole� nosti, ke geniu loci tohoto místa.“ 

Krom�  toho uvedl soubor Švandova divadla nap�íklad � apk� v Krakatit, jeho� p� vodní 

uvedení v dubnu 2013 muselo být nakonec kv� li ch�ipkové epidemii, která mezi herci �ádila, 

odlo�eno a� na podzim. 

Karel � apek ve své knize postavil sobecké zájmy lidí, znázorn� né snahou o ovládnutí 

sv� ta prost�ednictvím krakatitu, do kontrastu s osobní odpov� dností jedince - vynálezce za sv� j 

objev. Nazna� uje, jak nespoutaná váše�  jedince pro cokoliv bez ohled�  na následky (v díle 

prezentována jak v rovin�  v� deckého sna�ení hlavního hrdiny, tak v rovin�  jeho milostných 

vztah� ), má u dosp� lého � lov� ka ustoupit rozvaze. � apek svým podobenstvím o touze 

ovládnout sílu ukrytou ve hmot�  velmi p�esn�  vystihl pozd� jší vývoj atomové bomby. 

Tomáš Pavelka (in�enýr Prokop) strávil na divadelních prknech celé t� i hodiny 

 

A jak inscenaci hodnotili diváci? Uve� me si alespo�  jednu pasá� z vybrané kritiky: 

„Nová inscenace Švandova divadla má potenciál, který bohu�el z� stal nevyu�it. P�itom 

zpo� átku to vypadalo opravdu nad� jn� , re�isér Daniel Hrbek byl ve vytvá�ení atmosféry 

pom� rn�  inven� ní, jen�e Krakatitu postupn�  docházela š� áva. Samotnou kapitolou pak je 

záv� re� ná scéna, která je naprosto úmorná. Litoval jsem Stanislava Šárského, který musel jako 
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Prokop� v d� de� ek deklamovat papírem šustící text. Pochvalu si zaslou�il Tomáš Pavelka 

(in�enýr Prokop), který za celou dobu neslezl z jevišt� . P�edstavení pro n� j muselo být fyzicky 

i psychicky velmi vy-� erpávající.“ 

 
Febiofest 2013 

V roce 2013 se na Praze 5 konal jubilejní 20. ro� ník Mezinárodního filmového festivalu Praha 

známého pod názvem FEBIOFEST, který za� al 14. b�ezna a trval a� do 22. b�ezna. Jubilejní 

ro� ník se konal pod záštitou starosty Prahy 5 Ing. Miroslava Zeleného a radního pro školství, 

kulturu a sport Michala Šestáka op� t v prostorách kina Cinestar u And� la. 

„Febiofest ka�doro� n�  pat�í k nejv� tším kulturním událostem v Praze 5. P�ehlídka 

mezinárodních film�  zp�íjemní chvíle odpo� inku a zábavy nejen ob� an� m Prahy 5, ale i náv-

št� vník� m, a to všech v� kových kategorií. O� ekáváme p�íjezd nejmén�  40 významných host�  

k 190 promítaným film� ,“ uvedl k akci starosta Miroslav Zelený. Své filmy doprovodili i � eští 

zástupci Mira Fornay, Mark Ther a Mat� j Chlupá� ek. Výstavu Tvá�e Agnieszky Holland p�i-

jela uvést sama polská re�isérka a lo� ská dr�itelka Kristiána za p�ínos sv� tové kinematografii. 

� estným p�edsedou Hlavní poroty MFF Praha – Febiofest 2013, sestávající se z 33  ob� an�  ve 

v� ku od 18 do  71 let, byla legendární sedminásobná olympijská vít� zka,  � ty�násobná mistry-

n�  sv� ta, jedenáctinásobná mistryn�  Evropy a � ty�násobná Sportovkyn�  roku paní V� ra � ás-

lavská. 

Sou� ástí festivalu byla také mezinárodní sout� � nejlepších evropských film�  re�isér�  

prvních a druhých d� l, hudební doprovodný program Musicfest nebo dopolední program pro 

d� ti a mláde� Juniorfest. Krom�  ceny v této sout� �i ud � lil festival mimo�ádn�  5 cen Kristián za 

p�ínos sv� tové kinematografii a ocen� ní Grand Prix. To si nakonec odnesl snímek Rozbitý sv� t 

(Broken) re�iséra Rufuse Norrise. 
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Skunk, hlavní hrdinka filmu, pro�ívá nevšední dospívání. Krom�  první lásky a hádek v 

rodin�  se musí vypo�ádat s cukrovkou. Vnímavé d� v� e kamarádí s retardovaným Rickym od 

vedle a doká�e jej podr�et i poté, co ho surov�  napadne rozlícený soused. Jedna z jeho dcer 

toti� Rickyho na�kne ze sexuálního zneu�ití. Po tomto incidentu se pom� ry v sousedství ra-

dikáln�  zm� ní. Sv� �í re�ijní debut Rufuse Norrise získal ocen� ní BIFA za nejlepší britský ne-

závislý film roku. Rory Kinnear, p�edstavitel ovdov� lého otce ze sousedství, jen� hájí po� est-

nost svých dcer pomocí p� stí, získal Cenu BIFA za nejlepší výkon ve vedlejší herecké roli. Ve 

filmu dále hrají známé tvá�e jako Cillian Murphy a Tim Roth. 

 

Porota Febiofestu 2013 

 
 

Talent Prahy 5 

V Národním dom�  na Smíchov�  se dne 4. února 2013 ji� pošesté konal koncert laureát�  sou-

t� �e Talent Prahy 5, které spole� n�  organizuje M� stská � ást Praha 5 a Pra�ská komorní fil-

harmonie. Záštitu nad touto akcí p�evzal radní Michal Šesták a za Prahu 5 navštívila koncert 

také p�edsedkyn�  kulturní komise PhDr. Marie Ulrichová-Hakenová, zastupitel Mgr. Roman 

Sedlák, ale i mnozí další milovníci hudby z Prahy 5.  

Marie Ulrichová-Hakenová k akci uvedla „ Sout� �e se mohou ka�doro� n�  zú� astnit 

mladí um� lci s bydlišt� m v Praze 5 nebo p� sobišt� m na n� které z hudebních škol � i v n� kterém 

ze soubor�  sídlících v naší m� stské � ásti. Sna�íme se rovn� � dát pra�ským ú� astník� m šanci 

seznámit se, najít inspiraci � i pom�� it své síly s talentovanými �áky ze zahrani� í, proto pravidla 

sout� �e umo�� ují také ú� ast sólist�  z evropských m� st, s nimi� Praha 5 udr�uje partnerské 

kontakty. Jednou z podmínek je však v� k do 24 let.“ 
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Do poroty zasedli a nejlepší hudební výkony vyhodnotili �editel Pra�ské komorní fil-

harmonie Radim Otépka, p�edsedající dirigent Leoš Svárovský, muzikolog Ludvík Kašpárek, 

muzikolo�ka, hudební publicistka a redaktorka Hana Jarolímková, p�edsedkyn�  kulturní 

komise M�  Prahy 5 PhDr. Marie Ulrichová-Hakenová a zastupitel M�  Praha 5 Bc. Lukáš 

Herold. O pr� vodní slovo koncertu se postarala Martina Klausová, programová �editelka Ra-

dia Classic FM. 

 Po úvodní skladb�  Felixe Mendelssohna-Bartholdyho se p�edstavil první sólista, patn-

ctiletý tenorista David Šavlík z bratislavské ZUŠ Jána Albrechta. V doprovodu orchestru za-

zpíval hned dv�  skladby, Caro mio ben od Giuseppe Giordaniho a árii Monostata z opery 

Kouzelná flétna Wolfganga Amadea Mozarta. Poté následoval další Mozart� v kus, tentokrát 

Koncert pro flétnu a orchestr D dur v podání � ty�iadvacetileté flétnistky Veroniky Klírové, je� 

je studentkou Akademie múzických um� ní a tance v Kolín�  nad Rýnem. Po p�estávce vystou-

pila osmnáctiletá Tereza Kurimaiová z pra�ské ZUŠ Na Popelce, která p�edvedla svou klavír-

ní hru p�i p�ednesu Velké polonézy Frédérica Chopina. Posledním z mladých talent�  byl op� t 

hrá�  na klavír Viktor Molnár z Konzervato�e Leo Weinera v Budapešti, který se p�edstavil 

skladbou Capriccio brillante ji� zmi� ovaného Felixe Mendelssohna-Bartholdyho. 

 

 

� tve�ice mladých um� lc�  ocen� ná p�i akci Talent Prahy 5 
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Mladí hudebníci získali jako ocen� ní mo�nost zahrát si po boku Pra�ské komorní fil-

harmonie v � ele s renomovaným dirigentem Leošem Svárovským. Na koncert�  vystoupili i 

mladí um� lci, které vyslala partnerská m� sta z celé Evropy. 

 

Koncerty vá�né hudby na Praze 5 

V roce 2013 se také pokra� ovalo v oblíbených cyklech Koncert�  pro Prahu 5. Koncerty vá�né 

hudby se staly oblíbenými nejen mezi obyvateli Prahy 5, ale také mezi poslucha� i z ostatních 

m� stských � ástí, nebo dokonce z mimopra�ských oblastí, kte�í si p�išli poslechnout Pra�skou 

komorní filharmonii do Národního domu na Smíchov� . 

 Dne 29. kv� tna doprovodila Pra�skou komorní filharmonii Jitka Hosprová (viola) a di-

rigent Leoš Svárovský. Dne 20. prosince pak pod taktovkou dirigenta Jana Fišera vystoupil za 

doprovodu Pra�ské komorní filharmonie P�emysl Vojta, um� lec hrající na lesní roh. Zazn� ly 

skladby od A. Rejchy, R. Strausse nebo W. A. Mozarta, jeho� �ivot je spojený s vini� ní use-

dlostí Bertramka na Praze 5.   

 Krom�  toho se koncem roku 2013, 30. prosince, konal Novoro� ní koncert v kostele sv. 

Václava na Smíchov� , na kterém se mezi ú� inkujícími p�edstavil nap�íklad japonský flétnista 

Yoshimi Oshima, houslista Bohuslav Matoušek nebo varhaník Jaroslav T� ma, um� lecký 

p�ednes pak Josef Somr. Na programu byly skladby sv� tových skladatel�   J. S. Bacha, G. F. 

Händela, J. Bonneta, texty A. Schweitzera, J. J. Ryby a dalších hudebních velikán� .  

 Jen n� kolik dní p�edtím se ve stejném chrámu konal koncert Rybovy � eské mše váno-

� ní Hej, mist�e v podání Bach-Collegia Praha. 

 
Smíchov Open Air 

Docela jiný styl hudby zazn� l v sobotu 7. zá�í v areálu pivovaru Staropramen, kde se uskute� -

nil festival Smíchov Open Air, zam�� ený na rockové kapely a smíchovské pivo. Staropramen 

p�ipravil nejen �adu atraktivních hudebních vystoupení, ale také pestrý doprovodný program. 

„Staropramen letos podpo�il celou �adu hudebních festival� . Na konci této sezóny jsme cht� li 

pozvat všechny lidi, kte�í mají rádi Staropramen a hudbu, p�ímo k nám do pivovaru. V duchu 

myšlenky naší kampan�  Jedno nás spojuje se na hlavní Staropramen stage budou setkávat 

dvojice interpret�  ve speciálních hudebních aran�má, která byla p�ipravena speciáln�  k p�í-

le�itosti této akce,“ prozradila Eva Prajsová, mana�erka zna� ky Staropramen. 

Smíchov Open Air nebavil jen hudbou, ale nabídl také další doprovodný program pro 

všechny návšt� vníky, kte�í se cht� li dozv� d� t více o pivovaru, nebo Staropramenu samotném. 



124 
 

„Otev�eno bude naše návšt� vnické centrum, budou probíhat exkurze pivovarem a zájemci se 

budou moci dokonce zú� astnit Pivovarské školy pod dohledem našeho sládka,“ �ekla k pro-

gramu v pivovaru Prajsová. 

Na festivalu konaném na hlavním dvo�e pivovaru si na své p�išli samoz�ejm�  milovníci 

piva. P�ipraveno pro n�  bylo široké portfolio Staropramenu za jednotnou cenu 20 K� . A to 

v� etn�  piv � epovaných p�ímo z pivních tank� . A toto jsou jména skupin, jejich� repertoár si 

návšt� vníci mohli poslechnout: Vypsaná Fixa; Mlask!; Xindl X; Mirka Miškechová; Skyline; 

Evelynne; Mandrage; A Banquet; Transglobal Underground; Fanfara Tirana; Big Sixes (UK); 

Abby (DE); Holy Esque (SCTL); Retro Stefson (ISL); Bosnian Raibows(USA). 

 
Dny evropského d� dictví 2013 

Jednou z nejrozsáhlejších kulturních akcí roku 2013 se na území M�  Praha 5, tak jako ka�dý 

rok v zá�í, op� t staly ji� tradi� ní Dny evropského d� dictví. P�i nich se obyvatelé a návšt� vníci 

Prahy 5 mohli zú� astnit nep�eberného mno�ství kulturních program� , p�i� em� ro� ník 2013 se 

nesl v duchu tématu „Památky v novém sv� tle.“ Nabízeny byly nap�. komentované prohlídky 

v historicky a architektonicky zajímavých památkách Prahy 5, procházky s pr� vodcem v Pro-

kopském a Dalejském údolí, po�ádány byly koncerty (na Bertramce se konal komorní koncert 

z díla W. A. Mozarta, zatímco v kostele sv. Václava prob� hl varhanní koncert s houslemi) vá�né 

hudby. 

V kostele Sacré Coeur se uskute� nilo tane� ní vystoupení �ák�  ZUŠ Na Popelce. Lidé se 

mohli dozv� d� t zajímavosti z historie objektu KC Prádelna, o kostele sv. Václava nebo sv. 

Filipa a Jakuba na Zlíchov� , ale také m� li jedine� nou mo�nost navštívit a� mystickou atmos-

féru Malostranského h�bitova, jedine� né památky, která je umíst� na v srdci páté m� stské � ásti. 

 

Ve� er etnických menšin 

Poslední akcí v kapitole o kultu�e, kterou si v kroniká�ských zápisech za rok 2013 zmíníme, je 

ve� er etnických menšin, který se uskute� nil dne 26. �íjna v prostorách ZŠ Ko�enského za spo-

lupráce M�  Praha 5 a Domu národnostních menšin. Nad akcí, její� plný název zn� l „Spole-

� enský ve� er pro etnické a národnostní menšiny,“ p�evzal záštitu zástupce starosty JUDr. Petr 

Lachnit. Za Prahu 5 se zú� astnila také PhDr. Marie Ulrichová-Hakenová, p�edsedkyn�  kulturní 

komise, která k otázce mezikulturního sou�ití uvedla: „Musíme se nau� it naslouchat si 

navzájem, p�ipravit si správnou cestu ke spole� nému �ivotu. (…). To, co nás spojuje, je láska 

k �ivotu.“  
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Spole� enský ve� er pro etnické a národnostní menšiny na M� stské � ásti Praha 5 byl po-

d� kováním participujícím organizacím za spolupráci p�i �ešení problematiky a integrace etnik 

a národnostních menšin, �ijících na území Prahy 5. 
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VIII.  Sport na Praze 5 
 

 

V poslední kapitole kroniky za rok 2013 jsou zaznamenány významné sportovní události, které 

se konaly na území M�  Praha 5, ale také jsou zde zmín� ny jednotlivé kroky vedení m� stské 

� ásti, které vedly k podpo�e a propagaci sportu, jen� je, dle hesla „ve zdravém t� le, zdravý 

duch,“ základem „zdravé“ spole� nosti.  

 

Šachový Turnaj kosmonaut�    

V sobotu 23. února 2013 zahájil starosta Prahy 5 Ing. Miroslav Zelený pod svojí záštitou ji� 15. 

ro� ník tradi� ního šachového klání s názvem „Turnaj kosmonaut� “. Akce se krom�  sout� �ících 

z �ad d� tí a mláde�e zú� astnil také první � eskoslovenský kosmonaut a sou� asný euro-poslanec 

Ing. Vladimír Remek. 

„Šachy se právem nazývají ‚hrou král� ,‘ nebo�  i pro šachového laika jsou kombinací 

um� ní taktiky, strategického myšlení a p�edvídání.  Vzhledem k nutnosti pravidelného tréninku 

a zkoušení nových postup�  mi nezbývá, ne� vyjád�it obdiv ke všem p�ítomným hrá�� m a obdi-

vovatel� m této hry, p�edevším z �ad d� tí a junior� ,“ p�ivítal více ne� 90 hrá��  i hosty na p� d�  

radnice starosta Ing. Miroslav Zelený. 

 

Ceny pro vít� ze – uprost�ed starosta páté m� stské � ásti Ing. Miroslav Zelený 



127 
 

Turnaj s mezinárodní ú� astí se hraje švýcarským systémem 7 kol 2x 25 minut v junior-

ské kategorii a 9 kol 2x 20 minut u �ák� . Obhájci vít� zství v minulém ro� níku byla dru�stva 

Šachový oddíl SK Oáza Praha (�áci) a ŠK Rakovník (junio�i). Kandidátem na trvalé získání 

putovního poháru byl tým ŠK Vyšehrad, který v historii Turnaje kosmonaut�  usp� l ji� 4x. 

 

�

Díky rozlehlosti sálu zastupitelstva mohly hrát desítky dvojic zárove�  

 

Ve strhujícím pr� b� hu turnaje dokázali v obou kategoriích usp� t obhájci titul�  z lo� -

ského ro� níku, vít� zi se tedy stala dru�stva SK Oáza Praha a ŠK Rakovník. 

 

Hervis ½ maraton  

Mezi tradi� ní sportovní akce pat�í Hervis ½ maraton, jeho� 15. ro� ník se konal 6. dubna 2013. 

Tato akce se vzhledem k ú� asti po� ítá k nejv� tším závod� m v � eské republice. B� �ci na své 

trase op� t navštívili také Prahu 5, s � ím� byla spjata místní dopravní omezení. 

Letos se na tra�  vydalo 12 500 závodník�  z 82 r� zných zemí sv� ta. „Vloni byl Hervis ½ 

Maraton Praha nejrychlejším p� lmaratonem roku a letošní ro� ník op� t nabídne jedine� nou 

podívanou,“ �ekl Václav Sk�ivánek, �editel závodu. „Pokud se p�ijdete podívat a podpo�it b� �-

ce na trati, m� �ete být sv� dky p�ekonání sv� tového rekordu, který má nyní hodnotu 58:23. 

Zab� hnout nejrychlejší � as historie se pokusí sv� tový rekordman v p� lmaratonu  Zersenay Ta-

dese z Eritrey.“ 

Organizování takovéto velkolepé události s sebou p�ineslo také n� které nep�íjemnosti. 

V den závodu byl v dot� ených ulicích zákaz parkování a sou� asn�  došlo k jejich uzavírkám. 
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Uzavírka se týkala ulic Lidická, Svornosti, Strakonická a Náb�e�ní. Dále Palackého mostu a 

mostu Legií. Uzav�eno bylo také Janá� kovo náb�e�í a Ho�ejší náb�e�í. 

 

Lod�  na vod�  

Od 17. do 21. dubna 2013 se uskute� nil 5. ro� ník výstavy LOD�  NA VOD� , která je svátkem 

všech milovník�  lodí, lodních sport�  a nov�  karavan� . Akce se konala na výstavní ploše na 

náb�e�ích i na vodní hladin�  �eky Vltavy mezi �elezni� ním a Palackého mostem. K vid� ní byla 

spousta novinek domácí i zahrani� ní produkce. Vystavovali zde nejen výrobci, dovozci 

obytných voz� , obytných p�ív� s�  a mobilních dom� , ale byly k vid� ní i komponenty, p�íslu-

šenství a vybavení pro karavany a kempování. 

Rostoucí poptávka � eské ve�ejnosti o pobyt a sportovní vy�ití na vodních hladinách, a�  

u� na domácích � i na mo�i, p�ilákala v roce 2012 na výstavu tém��  15 000 návšt� vník�  a v roce 

2013 se tento po� et ješt�  o pár set lidí navýšil.  

„Výjime� nost celého projektu spo� ívá p�edevším v mo�nosti vystavovat lod�  jak na 

výstavní ploše na  náb�e�í, tak i na vodní hladin�  �eky Vltavy,“ �ekl zástupce starosty Prahy 5 

Jaroslav Nedv� d. 

Mezi �elezni� ním a Palackého mostem p�edstavili své  exponáty vystavovatelé z � eské 

republiky, ale i z Chorvatska, Polska, N� mecka, Rakouska, Špan� lska, Itálie � i brazilského Ria. 

Nedílnou sou� ástí výstavy byl atraktivní doprovodný  program, který pomáhal p�ipravit patron 

celé akce jachta� David K�í�ek. Program probíhal na b�ehu i na �ece a p�ipraveny byly nap�íklad 

odborné p�ednášky, besedy, závody,  exhibice, p�ehlídky, autogramiády a sout� �e o zajímavé 

ceny. 

 

Závod na Skalce 

Sdru�ení H-Triatlon po�ádalo v roce 2013 n� kolik závod�  ur� ených pro jednotlivce všech v� -

kových kategorií i fyzické zdatnosti. Jako první prob� hl v ned� li 21. dubna krosový závod 

v krásném prost�edí rezervace Skalka. Sou� ástí závodu byl i b� h o Pohár starosty Prahy 5 Ing. 

Miroslava Zeleného, který nad akcí p�evzal záštitu. 

Ú� astníci byli rozd� leni podle pohlaví do v� kových kategorií a výkonnostních skupin. 

Pro d� ti do 6 let byla p�ipravena trasa v délce 300 metr� , rekrea� ní sportovci závodili na trati 

Hobby (3 km) a profesionálové p�em�� ili své síly na okruhu Sport (6 km). „Kros na Skalce se 

t� ší rok od roku v� tšímu zájmu. Je to ur� it�  nejen kv� li jeho dobré dostupnosti a atraktivnímu 
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prost�edí, ale i kv� li mo�nosti výb� ru tratí, jejich� délka umo�� uje ú� ast i t� m, kte�í s trénin-

kem za� ali a� s p�íchodem jara,“ uvedl starosta Ing. Miroslav Zelený. 

 

 

Jedna skupinka vít� z�  

 

Sou� ástí startovného byla i � ipová � asomíra, profesionální startovní � ísla a výsledky ve 

form�  SMS do n� kolika  minut po ukon� ení závodu. Ka�dý závodník obdr�el na vy�ádání 

certifikát s výsledným  � asem a po�adím. Všechna závodní � ísla byla po ukon� ení sportovní 

� ásti za�azena do  losování o atraktivní ceny. 

 

Sportovišt�  pro seniory   

Na území m� stské � ásti Praha 5 p�ibyla po� átkem léta dv�  nová speciální sportovišt� , z nich� 

jedno bylo umíst� no do horní � ásti parku Sacré Coeur a druhé poblí� ulice Lohniského na sí-

dlišti Barrandov. Ve st�edu 15. a ve � tvrtek 16. kv� tna 2013 došlo k jejich slavnostní otev�ení. 

„Ob�  h�išt�  jsou �ešena jako systém cvi� ebních prvk�  dopln� ných srozumitelnými ná-

vody, které umo�� ují u�ivatel� m p�izp� sobit cvi� ení své kondici a schopnostem. P�i cvi� ení je 

vyu�ívána vlastní váha t� la cvi� ence pro získání v� tší síly, ohebnosti a rovnováhy a jsou tak 

ideální pro cvi� ení senior� , které bych tímto rád na slavnostní otev�ení pozval,“ vysv� tlil sta-

rosta Prahy 5 Ing. Miroslav Zelený. 

Ob�  h�išt�  se poda�ilo dokon� it u� v prosinci roku 2012 a byla postavena za finan� ní 

podpory hlavního m� sta Prahy v rámci Celom� stských program�  na podporu sportu a t� lový-
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chovy. V m� sících kv� tnu a � ervnu se na t� chto sportovištích uskute� nila asistovaná cvi� ení 

pro seniory s odbornými trenéry. „Odborní trené�i pomohou vysv� tlit ú� astník� m cvi� ení, jak 

cvi� ební prvky vyu�ívat vzhledem ke svým pohybovým mo�nostem a p�edejít tak p�ípadnému 

zran� ní. Cvi� it ale bude mo�né samostatn�  kdykoliv, p�esto návšt� vu skupinových cvi� ení do-

poru� uji alespo�  v za� átcích. Navíc jde o mo�nost se seznámit s dalšími aktivními lidmi všech 

v� kových kategorií,“ doplnil zástupce starosty Jaroslav Nedv� d. 

Dne 8. listopadu 2013 pak byly otev�eny dva nové kurty na squash p�i Fakultní Zá-

kladní a Mate�ské škole V Remízku. Zahájení se zú� astnil radní Michal Šesták za m� stskou 

� ást Praha 5, která celou stavbu financovala, spole� n�  s vedením školy. 

„Hala je ur� ena nejen pro �áky ZŠ v Remízku, ale také pro širokou barrandovskou 

ve�ejnost, a to ka�dý všední den od 16 do 21 hodin,“  �ekl radní Michal Šesták. 

Jak se squash hraje, p�edvedli �ák� m ZŠ V Remízku, 1. a 3. reprezentantka � R ve 

squashi Anna Klimundová a Lucie Fialová a olympijský vesla� Ond�ej Synek. 

 

Volkswagen maraton 

P�es 9500 závodník�  se v ned� li 12. kv� tna 2013 vydalo na trasu nejznám� jšího maratonu 

v � eské republice, která vedla také p�es území m� stské � ásti Praha 5. Devatenáctého ro� níku 

VW Maratonu Praha se zú� astnili b� �ci 78 národností, p�i� em� 52 % startujících bylo z � eské 

republiky. Celkovým vít� zem maratonu se stal s � asem 2:08:51 Nicolas Kemboi z Kataru. Mezi 

�enami usp� la Caroline Rotich z Keni. 

� eský mistrovský titul získal ve svém teprve druhém maratonu 23letý Ji�í Homolá�  

z Brna. V �enské kategorii pak zvít� zila Petra Pastorová, která si na Starom� stském nám� stí 

p�evzala vít� zný pohár z rukou starosty Prahy 5. „Jsem velice rád, �e trasa maratonu prochází i 

územím m� stské � ásti Praha 5. Je to krásná � ást metropole, kterou je zapot�ebí vid� t, a toto je 

p�íle�itost, jak prezentovat její krásu do celého sv� ta,“ neskrýval nadšení ze závodu starosta 

Prahy 5 Ing. Miroslav Zelený. 
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Starosta Prahy 5 Ing. Miroslav Zelený p�edává vít� zný pohár Pet�e Pastorové 
 

Volejbal na Císa� ské louce 

Pod záštitou starosty Miroslava Zeleného a radního pro školství, kulturu a sport Michala Še-

stáka se ve dnech 16. a� 18. srpna 2013 p�edstavily na Císa�ské louce � eské špi� kové beach-

volejbalové páry, které v rámci turnaje nejvyšší kategorie, tzv. Super Cupu, pom�� ily síly se 

zahrani� ní konkurencí. Významný sportovní podnik podpo�ila M�  Praha 5. 

„Poslední turnaj této úrovn�  prob� hl v � echách p�ed t�emi lety. Letos se � eskému 

volejbalovému svazu poda�ilo ve spolupráci se Sport Bohemií a novým generálním partnerem 

Super Cupu Staropramenem Cool zorganizovat hned dva mítinky,“ �ekl starosta Ing. Miroslav 

Zelený. 

Snahou po�adatel�  bylo p�edstavit divák� m nejlepší �enské a mu�ské dvojice � eské 

republiky, v� etn�  ú� astník�  olympijských her - Kristýny Kolocové a Markéty Slukové a Petra 

Beneše s P�emyslem Kubalou - a jako v�dy se sna�ili p�ivézt i co nejlepší zahrani� ní dvojice. 

Pro letošní rok to vzhledem ke zm� nám v hracích �ádech a pravidlech FIVB a CEV nebylo 

jednoduché. 
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„Rád bych pozval všechny ob� any i návšt� vníky Prahy 5 k návšt� v�  tohoto sportovní-

ho svátku. Pokud se ale dostavit nem� �ete, o finále nep�ijdete. Záv� re� né zápasy obou kate-

gorií odvysílá z Císa�ské louky � eská televize v p�ímém p�enosu na kanále � T sport,“ uvedl 

starosta Prahy 5. Celou akci zakon� il ve� erní koncert skupiny Toxique.  

 

Pra�ské cyklozvon� ní  

V sobotu 14. zá�í 2013 si na své p�išli p�íznivci cyklistiky. Ji� posedmé se toti� uskute� nilo 

Pra�ské cyklozvon� ní, jeho� hlavním po�adatelem byla M�  Praha 11, ale po�adatelsky se na 

n� m spolupodílela také pátá m� stská � ást.  Z n� kolika � ástí Prahy, v� etn�  Prahy 5, vyrazily 

v ranních hodinách cyklistické pelotony, aby se zanedlouho setkaly u metra Opatov. Zde byl 

pro ú� astníky p�ichystán bohatý program.  Pra�ské cyklozvon� ní se tradi� n�  koná jako sou� ást 

Evropského dne mobility a ukazuje ob� an� m bohatou sí�  pra�ských cyklotras. 
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P�ípravy akce na And� lu 

 

„Ú� astníci z Prahy 5 mají sraz v 8.15 hodin u stanice metra And� l, odjezd je v 8.45 

hodin. Trasy v délce 5 a� 20 kilometr�  povedou po bezpe� ných cestách, vhodných i pro rodiny 

s d� tmi,“ informoval starosta Ing. Miroslav Zelený, který nad akcí p�evzal záštitu. 

 

Podpora sportu vedením Prahy 5 

Rada M�  Praha 5 schválila v úterý 22. �íjna 2013 podporu � innosti nestátních neziskových 

organizací p� sobících na území m� stské � ásti, které dlouhodob�  zajiš� ují organizovanou spor-

tovní výchovu mláde�e. Výzva pro �adatele finan� ního p�ísp� vku na podporu mláde�nického 

sportu nabízí � ástku ve výši tém��  4,9 milionu K� . 

„Jedná se o podporu � innosti nestátních neziskových organizací p� sobících na území 

M�  Praha 5 v oblasti sportu formou finan� ních prost�edk�  získaných jako � ást díl� ího odvodu 

z výherních hracích automat�  a jiných technických herních za�ízení ve smyslu ust. §41i odst. 1 

písm. b) zákona � . 202/1990 Sb., o loteriích a jiných podobných hrách, ve zn� ní pozd� jších 

p�edpis� ," vysv� tlil radní pro školství, kulturu a sport Michal Šesták. 

�ádost o finan� ní p�ísp� vek se musí týkat � innosti nestátní neziskové organizace vy-

konávající ve�ejn�  prosp� šné � innosti, mající sídlo � i p� sobící na území M�  Praha 5, která za-
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jiš� uje dlouhodob�  organizovanou sportovní výchovu mláde�e registrované v jednotlivých 

sportovních organizacích. 

Zastupitelstvo hlavního m� sta Prahy usnesením � . 30/8 ze dne 20. � ervna 2013 schválilo 

poskytnutí dotace m� stským � ástem hl. m. Prahy ve výši 50 % z odvodu z výherních hra-cích 

p�ístroj�  a jiných technických herních za�ízení obdr�eného v pr� b� hu ledna a� dubna 2013. 

Podíl jednotlivých m� stských � ástí byl stanoven Odborem DPC MHMP podle pom� ru po� tu 

povolených p�ístroj�  a za�ízení umíst� ných na území dané m� stské � ásti ve 4. � tvrtletí 2012 

k celkovému po� tu povolených p�ístroj�  a za�ízení umíst� ných na celém území Prahy v tomto 

období. 

 

Jubilejní 100. ro� ník primátorek  

Ve dnech 20. a� 22. zá�í se konal jubilejní 100. ro� ník Primátorek, tradi� ních vesla�ských 

závod� , které se poprvé jely u� v roce 1910 a s výjimkou let 1914 a� 1918 se konaly nep�e-

tr�it � . Jde tedy o jeden z nejstarších a nejtradi� n� jších sportovních podnik�  nejen v � R, ale i 

v celé Evrop� . Lod�  startovaly u Vesla�ského ostrova a cíl byl mezi �elezni� ním a Palackého 

mostem. 

M� stská � ást Praha 5 se tradi� n�  stala partnerem závodu, záštitu nad kategorií osmi-

veslic starších �ák�  p�evzal starosta Prahy 5 Ing. Miroslav Zelený. „T� ší mne, �e ani � ervnové 

povodn�  nedokázaly zp� sobit odsunutí jubilejního ro� níku na p�íští rok. Organizáto�i zvládli 

celý podnik p�esunout na podzimní termín. V�� ím, �e závod bude divácky velmi atraktivní,“ 

�ekl starosta Miroslav Zelený. 

Posádka z Cambridge, která p�ijela s ambicemi na výhru, se do finále ani neprobojovala, 

a tak si pro 34. titul v �ad�  dojela osma pra�ské Dukly v � ele s kormidelníkem Ond�ejem 

Hejd� škem, jen� zvedl Primátorský štít u� podvaadvacáté. 

I �enské osmy ovládla favorizovaná lo� , šlo o kombinovanou posádku dvou Slavií, té 

pra�ské a d�� ínské. Skifa�ský závod mu��  vyhrál aktuální mistr sv� ta Ond�ej Synek. Z cen mezi 

skifa�kami se radovala olympijská vít� zka Miroslava Knapková. Nejen hv� zdy se ale 

v zá�ijových dnech prohán� ly po Vltav� . Ú� astnily se také r� zné v� kové kategorie. 

Ro� níku 2013 se zú� astnil rekordní po� et závodník� , celkem 174 lodí. Skv� le si vedli i 

vesla�i z Prahy 5, kte�í zvít� zili ve své kategorii. Hlavní cenu jim p�edal starosta Prahy 5 Ing. 

Miroslav Zelený. U p�íle�itosti 100. ro� níku si alespo�  ve stru� nosti p�ipome� me mnohaletou 

historii tohoto jedine� ného závodu. 
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Vesla�i z Prahy 5 obdr�eli cenu z rukou svého starosty Miroslava Zeleného (zcela vpravo) 

 

Tradi� ní závod Primátorských osmiveslic je jednou z nejvýznamn� jších pravidelných 

sportovních akcí v Praze. Tradici dvoukilometrového závodu, který se jel poprvé v roce 1910, 

nep�erušila ani druhá sv� tová válka, nekonal se pouze v letech prvního celosv� tového vále� -

ného konfliktu.  

Iniciátorem Primátorských osmiveslic byl ná� elník vesla�ského klubu � VK František 

Kašpar, který v roce 1909 po�ádal jménem klubu pra�skou m� stskou radu o patronát i po�ízení 

ceny pro nov�  vznikající závod. Jakmile radní konání akce posv� tili, vypsal Svaz � eských 

vesla�ských klub�  na 19. � erven 1910 její první ro� ník, do kterého se p�ihlásily � ty�i oddíly, 

tedy všechny, které v té dob�  v � echách vlastnily osmiveslici (pra�ské Slavia, � VK a VK Blesk 

a � AC Roudnice nad Labem). Vyhrála osma Slavie, která pak jako první p�evzala Primátorský 

štít s nápisem pro svou dobu charakteristickým: „Silné mláde�i - opo�e vlasti“. 
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Vesla�ský závod pra�ských Primátorek. Vít� zná osma VK M� lník. 

 

Historie pra�ského vesla�ského závodu však sahá ješt�  p�ed rok 1910. Tehdy byl 

premiérový ro� ník Primátorek p�ipojen k ješt�  staršímu Jarnímu skulérskému závodu, zalo�ené-

mu roku 1895 otcem celé �ady sportovních odv� tví v � echách Josefem Rösslerem-O�ovským. 

V roce 1933 byl tento závod skifa��  termínov�  sjednocen s Primátorkami a pojmenován po 

svém zakladateli. Sou� ástí Primátorek je závod dodnes a � asto se zde prezentují ti nejlepší ski-

fa�i. V roce 1994 byl toti� zrušen zákaz startu mistr�  republiky ve skifa�ských disciplínách a o 

rok pozd� ji byl otev�en i zahrani� ním závodník� m. 

Primátorky se brzy staly významnou pra�skou spole� enskou zále�itostí, slibn�  se roz-

víjející tradici na � as p�erušila první sv� tová válka. V dalších etapách svého vývoje prošla re-

gata mnoha zm� nami. M� nil se termín, tra�  a r� znorodá byla i ú� ast a divácká kulisa. 

V období první republiky a b� hem války se závod konal a� na výjimky v první � ervno-

vé dekád� , od padesátých let se závodilo v� tšinou v kv� tnu. Koncem sedmdesátých let bylo 

klání p�esunuto na podzim, co� se negativn�  odrazilo na presti�i závodu, nebo�  vzhledem ke 

konci sezony � asto chyb� li ti nejlepší. Jarní termín byl obnoven v roce 1988. 

Dopad na pov� st závodu m� la i snaha zbavit jej jeho specifického rysu - zatá� ky. Podle 

p� vodních propozic Františka Kašpara se závod m� l konat na vzdálenost nejmén�  2000 metr�  
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mezi Braníkem kolem náb�e�í a� po novom� stský jez. Cíl tak byl v dosahu tradi� ních ned� lních 

vycházek Pra�an�  a závod díky tomu m� l mohutnou diváckou kulisu. 

Po� átkem války byla tra�  narovnána, avšak cíl z� stal v centru a závod lákal a� deseti-

tisíce divák� . V roce 1959 byla tra�  posunuta proti proudu Vltavy s cílem na Stadionu vodních 

sport�  na Císa�ské louce. V� tší vzdálenost od centra, ale i zm� na �ivotního stylu, kdy Pra�ané 

o víkendu za� ali opoušt� t m� sto, znamenala ztrátu publika, které se ji� ani po obnovení p� vodní 

dráhy se zatá� kou v roce 1967 nevrátilo v p� vodním po� tu. 

Primátorky se b� hem let také úsp� šn�  rozrostly o další závody. Rok po sjednocení 

termínu s Jarním skulérským závodem p�ibyl v roce 1934 závod �enských osem. V roce 1958 

byl zalo�en závod osem junior� , o rok pozd� ji jely poprvé skifa�ky a p�i p�íle�itosti 60. ro� níku 

v roce 1973 byl za�azen závod veteránských osem mu�� . Pozd� ji vznikl i veteránský závod �en 

(1996) a závody dorostenc�  (1988) i �ák� . 

 

Um� lé kluzišt�  v srdci Prahy 5 

Záv� r roku musel p�irozen�  pat�it zimnímu spotu. Po vzoru mnoha nejen evropských metro-

polí nabídla m� stská � ást Praha 5 svým ob� an� m i návšt� vník� m v prosinci 2013 jedine� nou 

formu trávení volného � asu. Um� lé kluzišt�  v samém centru Smíchova, v parku Portheimka, 

bylo slavnostn�  otev�eno 6. prosince. 

„Rádi bychom na bruslení pozvali p�edevším rodi� e s d� tmi z Prahy 5. Advent je 

obdobím, kdy si ka�dý má ud� lat více � asu na svoji rodinu, proto neváhejte a vezm� te své 

ratolesti si zabruslit do parku Portheimka. Naplnit spole� n�  strávené odpoledne pak m� �ete 

nap�íklad cukrovinkou z nedalekých váno� ních trh�  na And� lu,“ pozval ve�ejnost zástupce 

starosty Jaroslav Nedv� d. 

Dle usnesení Rady M�  Praha 5 m� lo být kluzišt�  v provozu do 5. ledna. „V letošním 

roce jsme se rozhodli neinstalovat nap�íklad drahou výzdobu radnice, ani váno� ní strom na 

Barrandov�  z d� vodu slo�itého a technicky náro� ného ukotvení. Ušet�ené peníze jsme se 

rozhodli vlo�it práv�  do provozu um� lého kluzišt�  na Smíchov� , které nabízí prostor k vyu�ití 

trávení volného � asu. V p�ípad�  velkého zájmu o bruslení ze strany obyvatel bude rada uva�ovat 

i o prodlou�ení provozu plochy v dalších m� sících,“ dodal zástupce starosty Jaroslav Nedv� d. 
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Ostatní sportovní akce 

V pr� b� hu roku 2013 se pochopiteln�  konala ješt�  celá �ada sportovních akcí, které se ovšem 

do výb� ru kroniká�ského zápisu nedostaly. P�ipome� me tedy alespo�  pravideln�  po�ádané mi-

nigolfové turnaje na Barrandov� , mí� ové hry na Mrázovce, srpnový dostihový závod Prahy 5 

ve Velké Chuchli nebo ji� tradi� ní závod dra� ích lodí, který se konal v polovin�  zá�í 2013. Své 

� estné místo má ka�dý rok mezi sportovními akcemi také D� tský sportovní den o pohár starosty 

Prahy 5 a spousta dalších akcí, které po�ádala jednotlivá ob� anská sdru�ení zam�� ená na 

sportovní aktivity místních obyvatel. 

Momentka ze závodu dra� ích lodí 2013 

 

 

 

 

 

 


